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PRIMORSKI DNEVNIK je začel Izhajati v Trstu 13. maja 1945, njegov predhodnik PARTIZANSKI DNEVNIK pa 26. novembra iy43 v vasi Zakriž nad Cerknim, razmnožen na ciklostil. Od 5. do 17. septembra 1944 se je tiskal v tiskarni «Doberdob» 
•? Govcu prt Gorenji Trebuši, od 18. septembra 1944 do 1. maja 1945 v tiskarni «Slovenija» pod Vojskim pri Idriji, do 8. maja 1945 pa v osvobojenem Trstu, kjer je izšla zadnja številka. Bil je edini tiskani partizanski DNEVNIK v zasužnjeni Evropi.

Z 270 GLASOVI PROTI 228 IN 33 VZDRŽANIMI

Ob nasprotovanju KPI in vzdržanju PSI 
odobren takojšen pristop Italije k EDS

Za zaključni dokument so glasovale KD, PRI, PSD1, PLI in «nacionalna demokracija»
Na vrhu tajnikov večinskih strank soglasno izraženo nasprotovanje odprtju vladne krize

RIM — Z 270 glasovi proti 228 in 53 vzdržanimi je bila sinoči odo- 
“[fna ključna točka zaključnega dokumenta po parlamentarni razpra
vi o italijanskem pristopu k Evropskemu denarnemu sistemu: točka, 

določa takojšen pristop, že cd 1. januarja prihodnjega leta. Sklep 
vlade je bil torej potrjen le s peščico glasov, točneje 42. Ob odsotnosti 
dobršnega števila demokrščanskih poslancev je marsikdo ugotovil, da 

v primeru, da bi socialisti, namesto da bi se vzdržali, glasovali 
[roti, bi bil vladni sklep zavrnjen, s tem pa bi se tudi odprla vladna 
kr>za. Toda to bi bil pravi absurd, kajti prav včeraj zjutraj so se vse 
franke vladne večine izrekle proti sproženju vladne krize, kljub ne- 
,c£lasjem okrog vprašanja pristopa k EDS.

Glasovanje o dokumentu, ki ga je
Odložil načelnik poslanske skupi
jo KD Galloni, je potekalo «po de- 
1V>»: KD, PRI, PSDI, PLI in «na- 
C|onalna demokracije* so odobrile 
'Motno resolucijo, predstavniki KPI 
n PSI pa so se vzdržali, toda z di- 
•'venciranim stališčem. KPI je nam- 
'o glasovala proti točki, ki je go- 

)orHa o takojšnjem pristopu k EDS, 
'n se vzdržala glede ostalega dela 
"OKumenta. PSI pa se je vzdržala 
0ede celotnega dokumenta, vendar 
j? to vzdržan je opredelila kot «poli- 
ocni glas»: preprosto povedano so 
Rojalisti s svojim zadržanjem iz- 
ekli globalno kritiko vladi in se od 

odločno distancirali. Mimo te- 
da sta obe levičarski stranki 

Jdenili, da ne bosta sprožili vladne 
ob vprašanju EDS, je torej 

, beki meri socialistično zadržanje 
polemično do Andreottija. Toli- 

*? bolj polemično, da so včerajšnji 
č~eP vodstva PSI o preložitvi zase
dla strankinega centralnega ko

miteja na drugo polovico januarja 
nekateri tolmačili kot prikrito grož
njo s krizo čez en mesec.

Vsekakor gre ugotoviti, da je bi
lo stališče levičarskih strank vče
raj mnogo bolj enotno kot doslej, 
pa čeprav je bilo tudi znotraj o- 
beh strank beležiti različna stali
šča, kot se je pokazalo tudi na 
sejah obeh vodstev takoj po ju
tranjem vrhu tajnikov večinskih 
strank pri Andreottiju. Na komuni
stičnem vodstvu je na primer Na- 
politano zagovarjal stališče, da 
naj bi se poslanci KPI vzdržali, 
na socialističnem vodstvu pa je bil 
Lombardi za glasovanje proti za
ključni resoluciji. Seveda so te 
razlike prišle bolj jasno do izra
za med socialisti, ko pa so se 
pristaši «nove levice* posl. Achil- 
lija javno zavzeli za glasovanje 
proti resoluciji, nekateri drugi vid
ni predstavniki stranke, kot Lan-
dolfi, Mariotti Cattani,

hoteli glasovati za dokument.
KD je bila tokrat kompaktna, 

vendar je bilo med najbolj odloč
nimi pristaši Andreottija občutiti 
določeno zaskrbljenost: «Andreotti 
je rešil samega sebe, toda za ce
no politike, ki jo je vodil zadnji 
dve leti*. In dejansko smo bili 
včeraj priča spremembi večine, ki 
je podprla Andreottijevo vlado, to 
pa se je zgodilo ob tako važnem 
vprašanju, kot je pristop k EDS.

Včeraj zjutraj ob 9.15, torej samo 
s petnajstminutno zamudo, se je za
čel napovedani vrh tajnikov večin-

SLOVENSKA 
DELEGACIJA 
DANES PRI 
ANDREOTTIJU
Sinoči je odpotovala v Rim 

enotna delegacija Slovencev iz 
dežele Furlanije - Julijske kra
jine. Delegacijo, ki jo sestav
ljajo senatorka Jelka Gerbec 
(KPI), deželni svetovalec dr. 
Drago Štoka (SSk), Marko Wal- 
tritsch (PSI), Boris Race (SK 
GZ), Marij Maver (SSO) in 
predstavniki beneških Sloven
cev Viljem Čemo, Pavel Petri- 
cig in Emil Cenčič, bo danes 
popoldne sprejel predsednik vla
de Andreotti.

Delegacija bo predsedniku 
Andreottiju predočila zahtevo 
slovenske narodnostne skupno
sti, da se pospeši sprejem zako
na za globalno zaščito pravic 
Slovencev v Italiji. Kot znano 
so to zahtevo predstavniki slo
venske narodnostne skupnosti 
predočili že predsedniku repu
blike Pertiniju, predsedniku se
nata Fanfaniju in vsedržavne
mu tajniku liberalne stranke Za- 
noneju, v prihodnjih dueli pa 
se bodo z istim namenom sre
čali še s tajniki ostalih poli
tičnih strank.

Ni izključeno, da bo enotno 
slovensko delegacijo že danes 
sprejel tudi predsednik poslan
ske zbornice Ingrao.

5a«cagnini, Pandolfi, Galloni in Craxi (z leve proti desni) med pogo-
'0lMiv» ril.  X ti_:»«• .nji« lroninulzih slpnnlf (Telefoto ANSA)Otom tik po včerajšnjem vrhu večinskih strank

skih strank. Trajal je le uro in če
trt: omejili so se le na ugotovitev, 
da so stališča različna, in na potr
ditev, da nihče noče izvajati skraj
nih posledic teh nesoglasij. Biasini, 
tajnik PRI, je zagotovil, da gre za 
«tehnična», ne pa politična nesogla
sja. Za PSDI je Longo povedal, da 
bo njegova stranka glasovala za 
zaključno resolucijo, vendar je ne 
bo podpisala, da bi s tem izrazila 
svojo kritiko na račun vladnega za
držanja, še posebno, ker ni vla
da sklicala vrha tajnikov strank še 
pred bruseljskim vrhom. Socialisti 
in komunisti, kot rečeno, so sklicali 
seji vodstev obeh strank.

Popoldne, se pravi en dan in pol 
po začetku razprave o pristopu k 
EDS, so bili na Montecitoriu na

vrsti «pcmembni» posegi, namreč 
govori predstavnikov večinskih 
strank. V imenu PSI je Cicchitto po
novil stališče o postopnosti pristo
pa k EDS in obtožil Andreottija, da 
se je odločil za takojšen pristop pr
venstveno iz notranjih strankarskih 
razlogov v pričakovanju kongresa. 
Za KPI je Napolitano zavrnil vsa
ko morebitno obtožbo, da bi bili ko
munisti «proti Evropi*, ter obžalo
val, da ni predsednik vlade jasno 
povedal, zakaj je spremenil mnenje 
glede takojšnjega pristopa. La Mal- 
fa pa je za PRI ponovil stališče, da 
«Italija ne sme zamuditi evropskega 
vlaka*.

In končno še posega Gallonija in 
samega Andreottija, ki sta bila oba 
zelo previdna. Galloni je priznal, da 
pomeni takojšen pristop k EDS do
ločeno tveganje, ki pa bi bil0 po 
njegovem še večje, ko bi se Italija 
ne pridružila «kači>\ Andreotti je 
sicer za vmil Cicchitto ve obtožbe, 
po drugi strani pa je priporočil, 
naj bi iz diferenciranega glasova
nja ne potegnili zaključkov «politič- 
ne narave*: skratka, nobene krize.

Toda to je bilo že sklenjeno. In kon
čno, glasovalne izjave in glasova
nje, katerega izid smo orisali na 
začetku.

P. P.

JUTRI SEJA 
VODSTVA KD

RIM — Jutri se bo sestalo vod
stvo KD, da bi proučilo politični 
položaj. Kot je potrdil predsednik 
poslanske skupine Galloni, gre v 
bistvu za nadaljevanje prejšnjega 
zasedanja strankinega vodstva, na 
katerem je imel tajnik Zaccagnini 
dolgo poročilo o notrnjepolitičnih 
problemih, o vprašanju Evropskega 
denarnega sistema in o položaju v 
stranki. Razpravo pa so takrat o- 
mejili le na temo EDS, medtem ko 
bo jutri na vrsti razprava o politič
nih temah.

Delegacija obalnih abiin in Sežane 
na obisku pri pokrajinski upravi

RIM — Tiskovno konferenco taj
nika KPI Berlinguerja o osnutku 
tez za 15. kongres, ki bi morala bi
ti danes, so odložili na sredo, 20. 
decembra

Včeraj je bila na uradnem obisku pri tržaški pokrajinski upravi delegacija občin obalne skupnosti in ob
čine Sežana. Na razgovorih so razpravljali o osimskem sporazumu, gospodarskem sodelovanju in nenazad
nje tudi o zaščiti manjšin, italijanske narodnostne skupnosti v Sloveniji in Hrvatski in slovenske narod
nostne skupnosti v Italiji. Podrobno poročilo berite na 2. strani. Na sliki med uradnim srečanjem na tr

žaški pokrajini

10. kongres Zveze socialistične mladine Jugoslavije v Beogradu

Mladi morajo biti aktivni subjekt 
graditve svoje lastne bodočnosti!

Pismeni pozdrav predsednika Tita mladim - Predsednik ZSMJ Vlasi o 
aktualnih nalogah mladih pri izgrajevanju socializma - Med 300 gosti 
tudi predstavniki koroške mladine in mladinskega odbora SKGZ

(Od našega poročevalca)
BEOGRAD — V Beogradu se je 

včeraj pričel 10. kongres Zveze so
cialistične mladine -Jugoslavije, ki 
sklepa obdobje jugoslovanskih kon
gresov (svoj kongres so že imeli 
Zveza komunistov. Zveza borcev in 
Zveza sindikatov), to je izredno po
membno obdobje preverjanja prak
tične izgradnje samoupravnega so
cialističnega sistema ter začrtanja 
bodočih nalog.,

Tridnevnega kongresa se udeležu
je skoraj 1500 delegatov iz vseh re
publik in pokrajin, mladih predstav
nikov jugoslovanskih narodov in na
rodnosti. Prisotnih je tudi nad 300 
gostov, ki zastopajo demokratične 
in napredne mladinske organizacije 
iz vseh celin sveta. Med gosti so 
tudi zamejski Slovenci, predstavni
ki koroških mladinskih organizacij 
ter mladinskega odbora Slovenske 
kulturno - gospodarske zveze. Zani
mivo je, da prisostvuje kongresu de
legacija komunistične mladine Ki
tajske, ki je prvič v tujini.

Kongres, ki se odvija v enem naj
lepših kongresnih centrov v Evro-

""i............ ......... „......... .. ................................................................................................... ............................................................................ .

Konfrontacija med islamom in šahovo vojsko
Edino notranjo šahovo oporo pa že razjedajo dezertacije in upori

Nemirni Iran polni stolpce časopisov vsega sveta. K nam 
Prihajajo dan za dnem vesti o množičnih demonstracijah proti 
Jahu Rezi Pahlaviju in njegovi korumpirani vladavini o stotinah 
'h tisočih mrtvih po iranskih mestih, o tisočih zaprtih in mu- 
*enih. Televizijski dnevniki dajejo tem vestem tudi dramatično 
['.lrnsko dokumentacijo. Toda o Iranu, o globljih, zgodovinskih vzro- 
toih za današnje dogajanje v njem, vemo bolj malo a'1 J P 
•halo, da bi si mogli ustvariti povsem jasno sliko o tej deželi 
"eizmernega naravnega bogastva — petroleja in prav tako neiz
merne revščine in socialne stiske. ,
, Sami seveda nimamo finančnih možnosti, da bi poslali v 
lfan svojega poročevalca, zato pa smo si po posredovanju naših 
rimskih dopisnikov zagotovili vrsto ekskluzivnih dopisov časnikarja 
Roberta Livija, ki je odpotoval ta teden v Teheran odkodei bo 
dopisoval še za nekaj drugih italijanskih dnevnikov. Danes ob
javljamo njegov prvi dopis.

tecjfcERAN - Nekaj italijanskih 
'kili ov. maloštevilnih gospodar- 
Vu .operaterjev, iranski par, to je 
fši*(.i se je izkrcalo iz predvče-
bhlii Poleta «Alitalie» v Tehe- 
! laji *toiiarao ,le Čehe*, komentira 
tli ]0°v<»ljstvom poveljnik letala. Tu- 
"lieak li^če je pust0 na teheranskih 

^0 se odvija živahen promet, 
lo s.ramežljivo ponovno odpira

li 5°v'ne. urade in banke.
s'st se huduje nad kaotičnim 

% in pravi, da je prišlo v 
Jtjjmoh s podeželja v Teheran o- 
JW?P ljudi, ki ne znajo voziti, 
'i, Lojnega dotoka pa ne obrazlo- 

ri^no se le odtaja in prične go- 
0 mogočni!) manifestacijah, 

kih8e so ubili, a ljudstvo noče 
f« ff.'* Cesarju so dnevi šteti, bliža 
6 ha to°nec. Zatišje v Teheranu je 
h(j ®''■dežno: opozicija je zadala 
* njdarec režimu, ob k. areno se 

n Zamajal. da sa je šah Prek
ih %*°dpovedal* prestolu. 
bUi amfestaciji preteklih dni sta 
'išvjj ,?rendum proti šahu*, je i- 

toder nacionalne fronte Ka-

rim Sandžabi. Po podatkih opozici
je se je manifestacij v Teheranu in 
na podeželju udeležilo vsaj 10 mili
jonov ljudi. «Če upoštevamo genera
cijske pasove, lahko trdimo, da je 
65 do 70 odstotkov iranskega pre
bivalstva doseglo visoko stopnjo po
litične angažiranosti,* pripominja 
priletni lider nacionalne fronte. Ne- 
dvomno pa opozicijo vodi šiitski klor. 
Karim Sandžabi to priznava brez 
pomislekov. Nadaljevanje boja so 
omogočile besede Homejna, ki ga 
je ljudstvo v nedeljo proglasilo za 
iranskega imana, mreža islamske 
duhovščine in šiitski kler. Tega je 
nemogoče zanikati, spada v iransko 
stvarnost. «Brez Homejna, pripomi
nja priletni laični voditelj, je vsak 
sklep nemogoč. Hočemo spremeniti 
režim, a brez ajtolovega privoljenja 
je rojstvo nove oblasti nemogoče.* 
Položaj je torej jasen. Pod navidez
no statičnostjo teh dnevov tli upor, 
pričenja se težka konfrontacija.

Na eni strani vojska, cedina or
ganizirana stranka*, edina šahova 
notranja opora, na drugi strani moč

islama, omrežje mošej, preverjena 
moč ljudskega upora, ki ga ni bilo 
enakega v dosedanjih letih. Toda šah 
in vojska imata močno mednarodno 
oporo. Iran je važna država, strate
ški steber občutljivega območja Per
zijskega zaliva in med največjimi 
dobavitelji nafte Zarodu. Čeprav 
nerad je ameriški predsednik Car
ter v ponedeljek obnovil svojo pod
poro šahu, a ni edini, tudi arabski 
voditelji z zanimanjem sledijo iran
skim dogajanjem. Ko so pod giljo
tino usmrtili Ludvika XVI., so se ev
ropski kralji zbali za glave. Ni na
ključje, da egiptovski «rais» prav v 
teh dneh zavira pogajanja o bodoč
nosti Bližnjega vzhoda. Nihče, ne 
predsedniki arabskosocialističnih dr
žav, ne šejki in emiri, ne vojaki, 
vezani na Washington ali Moskvo, 
ne morejo mimo teheranskih doga
janj. Zaradi tega je nevarno, da 
bo obdobje, ki se je praktično že 
začelo, dolgo in zapleteno.

Kakšno strategijo bo torej spreje
la fronta opozicije? Kako preprečiti 
mednarodno vmešavanje v boj i- 
ranskega ljudstva? Karim Sandžabi, 
človek, ki je že okusil ječe šahove- 
ga režima in ve, kako težek je boj, 
nima nobenega pomisleka. «Za sedaj 
bomo izkoristili vse mirne oblike bo
ja, če pa ne bomo dosegli našega 
glavnega cilja, konca Pahlavijeve 
diktature, bomo segli po orožju, 
sprožili državljansko vojno. Upamo 
pa, da bodo ZDA in Evropa upošte
vale nevarnost take izbire: držav
ljanska vojna bi bila mednarodna 
tragedija*. To je neposreden odgo
vor Carterjevim izjavam, sporočilo 
Evropi novega denarnega sistema, 
obe sta odjemalki ir:.nske nafte. To 
da režim priostruje svoje orožje, 
vojsko in tajno policijo. Organizira 
manifestacije v podporo šaha. Za

sedaj je generalka na podeželju, 
brez pretenzij o izenačevanju mogoč
nih manifestacij opozicije v preteklih 
dneh. Dovolj pa kot dokaz, da voj
ska noče popustiti.

V Isfahanu, v Abadanu in v dru
gih šestih manjših mestih so orga
nizirali prireditve in manifestacije 
v podporo šahu. V Isfahanu so trga
li Homejnove slike, zažgali so del 
bozarja, napadli bolnišnico, kjer le
ži tristo ranjenih, žrtev neredov iz 
preteklih dni. V Nages Abadu so 
šahovi privrženci zažgali bazar in 
poslopje nacionalne fronte. Manife
stacije v podporo šahu so ščif.li po
licijski oddelki, še več, domneva se 
celo, da so bili napadalci in požigal
ci preoblečeni vojaki.

Uslužbenci britanske radiotelevi
zije BBC so med drugim izvedeli 
od vojakov, ki so dezertirali, da 
so jih plačevali za napade na se
deže opozicije.

Vojska za sedaj še vzdrži pri
tisk opo :icije. V njenih vrstah pa 
prihaja že do razpok, dezerterstva 
so številnejša: 200 vojakov v Zen- 
džanu, 35 vojakov v teher. nskem 
predmestju. Na desetine vojakov 
se javi mulahom v mošejah, če- 
sto z orožjem, pripravljeni na boj 
za Homejna. Prišlo pa je do pra
vih uporov: vojaki so streljali v 
helikopter poveljnika teheranskih 
crangersov*. Najbolj zgovoren do
godek se je pripetil v torek v ne
ki vojašnici cesarske garde, kjer 
so oddelki «rangersov», profesio
nalne vojske. Med streljanjem je 
ob pol dveh vdrla v častniško r ~n- 
zo četverica., dva podčastnika in 
dva vojaka, ter s strojničnimi ra
fali nokosila 24 častnikov, 12 pa 
ranila. Kaj na bi se zgodilo, če 
bi Homeini odkrito nozval voiake 
k uporu? ROBERTO LIVI

pi, to je v centru «Sava», se je pri
čel s plenarno sejo, katere so se 
udeležili najuglednejši družbeno - 
politični delavci ter predstavniki 
najvišjih oblasti (med temi so bili 
Hodža, Mikulič, Djuranovič, Marko
vič, špiljak, Ljubičič).

Prvi je spregovoril Azim Vlasi, 
predsednik zvezne konference Zve
ze socialistične mladine Jugoslavi
je, ki je prebral pismen pozdrav 
predsednika Tita udeležencem kon
gresa.

«Da bi vaša organizacija čimbolj 
uspešno izvršila svoje zelo odgovor 
no vlogo v naši družbi, mora posve 
titi večjo pozornost delu osnovnih 
organizacij ZSMJ. Organizacija mla
dine mora razvijati masovno poli
tično delo in mora v raznih akcijah 
zaobjeti čimvečje število članstva. 
V pogojih samoupravljanja in de
legatskega odločanja lahko samo 
široka aktivnost s težiščem v ba
zi, zagotovi Zvezi socialistične mla
dine vlogo pomembne in progresiv
ne sile v družbeno - političnem živ
ljenju.

V eni besedi, mladi ljudje mora 
jo biti aktivni subjekti izgrajevanja 
svoje lastne bodočnosti, prevzeti 
morajo svoj del obveznosti in od
govornosti za razvoj naše družbe. 
Brez ozira na to, da delajo v to
varnah, da se učijo ali študirajo, da 
so v mestu ali na vasi, morajo 
vsakodnevno živeti s problemi svoje 
sredine in biti prvi v akcijah za 
razreševanje teh problemov* je 
med drugim dejal predsednik Tito.

Azim Vlasi je zatem imel obšir
no poročilo o aktualnih nalogah ZS 
MJ v borbi za nadaljnji razvoj so
cialističnega samoupravljanja. Do
taknil se je vseh problemov družbe
nega življenja, idejno politične kon
ference ter še posebej potreb po
polne uresničitve ustavnih določil in 
določb zakona o združenem delu. 
Izrednega pomena je razvoj gospo
darstva, njegove stabilizacije in ra
sti storilnosti dela. Glede tega mo
ra mladinska organizacija zasledo
vati cilj, da stopi v zavest vseh mla
dih načelo, da je v sistemu samo
upravljanja odgovoren zavesten in 
discipliniran odnos do dela, tudi od
nos do moralnih, humanih in vseh 
drugih vrednot revolucije. Zaradi 
tega je odnos do dela, oziroma od
nos do največje vrednote in humane 
socialistične družbe, kot je jugoslo
vanska. Posebej je nato Vlasi pou
daril vprašanje zaposlovanja in v 
tem pogledu naglasil potrebo, da bi 
ustvarili take pogoje, ki bodo omo
gočali vsem mladim, da stopijo v 
svet dela in tudi tistim številnim, ki 
so v tujini, da se povrnejo domov.

Predsednik zveze mladine je v 
svojem poročilu govoril tudi o vpra
šanju usmerjenega izobraževanja in 
vzgoje o organiziranosti mladih po 
idejnopolitičnem delu, po mladin
skih delovnih akcijah, po samoza
ščiti, do športu in telesni kulturi ter 
o mednarodni aktivnosti zveze mla
dine, Glede tega je podčrtal potre
bo nenehne borbe za socializem, u- 
pravičenost politike neuvrščenosti 
ter stalno podporo vsem naprednim 
gibanjem v svetu, ki se borijo za 
odpravo vseh oblik dominacije in 
za vzpostavitev enakopravnih od
nosov.

Delegate in goste je pozdravil 
tudi član predsedstva CK ZKJ in

predsedstva SFRJ Stevan Doronj- 
ski. Dejal je. da morajo imeti mla
di jasno pred očmi, da se bitka ju
goslovanskega delavskega razreda 
bije na treh področjih: na podro
čju ohranjevanja bratstva in enot
nosti med jugoslovanskimi naredi 
in narodnostmi, na področju borbe 
za samoupravljanje in vsesplošni 
razvoj in nazadnje na področju o- 
hranjevanja neodvisnosti in dosež
kov revolucije.

Kongres se je po plenarni seji na
daljeval z delom v komisijah, ki se 
bo nadaljevalo tudi danes. Na jutri
šnji zaključni plenarni seji bodo 
podani zaključki razprav v komisi
jah, sprejete bodo zaključne reso
lucije in izvoljeno bo novo predsed
stvo zveze mladine.

SUADAM KAPIC

RIM — Po mnenju izvedencev bi 
februarja draginjska doklada lah
ko poskočila za celih šest točk, kljub 
omejenim podražitvam v mesecu no
vembru. V naj večji meri naj bi na 
skok draginjske doklade vplivale o- 
bičajne decemberske podražitve

DELEGACIJA SRH ZAKLJUČILA OBISK V RIMU

SR Hrvatska in Italija 
se zavzemata za tesnejš 
medsebojno sodelovanje

3

RIM — Delegacija hrvaškega iz
vršnega sveta, ki jo vedi predsed
nik Petar Flekovič in ki je v pone
deljek prispela na večdnevni urad
ni obisk v Italijo, je včeraj zaklju
čila v Rimu uradne pogovore z de- 
legacijo; italijanske vlade, ki jo je 
vodil minister za trgovinsko morna
rico Vittorino Colombo. Delegacija 
je že včeraj popoldne prispela v Mi
lan, kjer se bo sestala s člani dežel
ne vlade; ogledala si bo tovarni 
cBreaa* in «Alfa Romeo* ter se bo 
predvidoma sestala s predstavniki 
jugoslovanskega gospodarstva.

Med dvodnevnimi razgovori z ita
lijansko vladno delegacijo — je re
čeno v zaključnem sporočilu — so 
hrvaški in italijanski voditelji raz
pravljali o dvostranskem gospodar
skem sodelovanju in v tem okviru 
so pozitivno ocenili osimske spora
zume, ki omogočajo tesnejšo in plod
nejšo kooperacijo. Potem ko sta po
udarili, da se bo nadaljevala akcija 
za uravnovešen razmah ekonomskih 
stikov, sta delegaciji poudarili po
men turizma in se soglasno oprede
lili za tesnejše sodelovanje tudi z 
okrepitvijo pomorskih zvez. Prav 
tako bo tesnejše sodelovanje v skup
nem boju proti onesnaženju Jadra
na. V tem okviru sta delegaciji tu
di ugotovili možnost kooperacije med 
jadranskimi pristanišči obeh držav,
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Vanče se v petek nepričakovano vrne v ZDA

Nov zastoj na pogajanjih 
med Kairom in Tel Avivom

TEL AVI / — Po včerajšnjih pogo
vorih z izraelskimi voditelji je ame
riški državni tajnik Vanče odkrito 
priznal: «Ne vem, ca bo 'do nedelje 
prišlo o nodpisa mirovnega spo
razuma*. V nedeljo namreč zapade 
trimesečni rok, v katerem bi morala 
Kairo in k el ' /iv zaključiti pogaja
nja, kot je bilo domenjeno v Čamp 
Davidu. Ta Vanceova izjava na
sprotuje opti 'Rečnim napovedim, 
ki jih je izrekel ob svojem prihodu 
v Izrael.

Vanče, ki je včeraj zjutraj z «no- 
vimi idejami* dopotoval iz Kaira, 
je imel štiriurni pog„ 'or z ministr
skim predsednikom Beginom, zu
nanjim ministrom Oajanom in o- 
brambnim ministrom We;zraanom, 
katerim so se 'pozneje pridružili še 
nekatc : -edst .m i jeruzalemske
vlade. Po srečanju jo Dajan dajal, 
da je «še prr no, da bi lahko sma
trali za za' j učeno to fazo pogajanj.* 
Ministrski predsednik Begin pa je 
ponovil svoje znano nepopustljivo 
stališče, da je Izrael pripravljen 
podpisati mirovni sporazum, vendar 
brez popra kov, 1 i jih terja Sadat.

Jeruzalemski raJio pa je s svoje 
strani poudaril, da so Vanceovi pre
dlogi nezadovoljivi. V neuradnih kro
gih se je nmreč zvedelo, da je Kai
ro pripravljen odobriti osnutek spo
razuma, obenem pa zahteva, da 
sporazumu priložijo dve pismi: v pr
vem Kairo redukti/nu tok. Ai člen 
6, po katerem bi sedanji izraelsko 
egiptovski sporazum pr:vladal nad 
vsemi obveznostmi, ki jih je Er-. 
do sedaj sprejel do druuih arabskih 
držav. V drugem -a uo obvezuj:, da

bo spoštoval uedar.ji dogovor tudi v 
primeru, da do decc:. ’ —i prihod
njega leta ne uvedejo zahtevane u- 
pravhe avtonomije v Gi~i in Ckjm- 
daniji, in to kljub naporom, ki bi jih 
obe strani vložili.

Nekateri opazo alei v Kairu dom
nevajo, da so Vanceove «nove ideje* 
v bistvu le sad pritiskov, ki jih 
ZDA izvajajo na obe strani. Pri tem 
naj bi od Egipta že dosegle večjo e- 
lastičnost, sedaj pa skuša prepriča
ti tudi Izraelce, da je popolnorri u- 
temeljena Sadatova zahteva po re
viziji 6. člena mirovnega osnutka. 
Po drugi st’- li, poudarjajo vedno 
v egiptovski prestolnici, skušajo 
ZDA razvodeniti vse sporne točke 
tega sporazuma: ta vprašanja naj 
bi obe stranki obravnavali v ločenih 
in dogovorom priloženih pismih. Pri 
tem pa se Američani morda ne za
vedajo, da pripravljajo novo krlua, 
ki bo prišla do izraza ob trenutku 
konkretnega izvajanja sporazuma.

V ameriških uradnih krogih so 
včeraj zvečer nepričakovano sporo
čili, da se bo Vanče, po kratkem 
postanku v Kairu, v petek vrnil v 
domovino. V istih krogih so tudi po
vedali, da so odločitev : rejeli med 
telefonskim razgovorom, ki ga je 
Vanče imel s Carterjem. Ta pred
časen odhod ri večina opazovalcev 
razla i kot poraz, saj lo v izrael
skih krc "ih včeraj odkrito priznali, 
da obstajajo še precejšnja nes"glas- 
ja. Glasnik amerišker. zunanjega 
ministrstva pa je poudari’, da je 
treba na vsak način poč~'mti na za
ključek današnjih razgovorov in na 
srečanje s Sadatom, (db)

italijanska delegacija pa je z za
dovoljstvom vzela na znanje napo
ved predsednika Flekoviča, da bo
do pospešili gradnjo avtoceste Trst- 
Reka.

PcjSgbno pozornest so med razgo
vori namenili vprašanju ribolova in 
poudarili, da sta obe državi zain
teresirani za združevanje moči pri 
izkoriščanju bogastev Jadrana tudi 
z ustanavljanjem ustreznih mešanih 
družb. V tem okviru so se tudi do
govorili za tesnejše sodelovanje na 
področju znanstvenega raziskovanja, 
ki zadeva morje in ribogojstvo.

Pogovore med hrvaško in italijan
sko vlado so pozitivno ocenili v na
ši deželi, kjer so še zlasti z vese
ljem vzeli na znanje vest o pospe
šeni gradnji avtoceste Trst - Reka. 
Kot je poudaril odbornik za načrto
vanje in proračun Coloni, ta vest 
potrjuje pravilnost izbire deželne

V SOBOTO NA SEDI.IŠČU
V BENEŠKI SLOVENIJI

Slovesna 
izročitev hiš 
darilo SR Slovenije
ČEDAD — V soboto, 16. de

cembra, bodo na Sedlišču nad 
Bardom v Beneški Sloveniji slo
vesno izročili lastnikom vrsto 
novih hiš. darilo sosednje re
publike Slovenije prizadetemu 
prebivalstvu.

Slovesnost se bo pričela ob 
10. uri. nakar bo ob 10.30 sim
bolična izročitev ključev. Te 
pomembne manifestacije, ki je 
nov dokaz dobrososedskih od
nosov in sodelovanja med našo 
deželo in Slovenijo, se bodo u- 
deležili župan iz Barda Sergio 
Sinicco, predsednik koordina
cijskega odbora za pomoč po- 
tresencem vzhodne Furlanije 
Dino Del Medico, predsednik 
deželnega odbora Antonio: Co- 
melh ter podpredsednik izvrš
nega sveta Slovenije Dušan 
Šinigoj.

uprave, ki se je zavzela za to, da bi 
ustvarila povezavo med cestnim si
stemom zahodne Evrope in jugoslo
vanskim cestnim omrežjem, (vt)

Bolgarski zunanji 
minister zaključil 
obisk v Italiji

RIM — Bolgarski zunanji minister 
Petar Mladenov je včeraj z hljučil 
svoj dvodnevni uradni obisk v Ita
liji, kjer se je med drugim sestal 
tudi s predsednikom Pertinijem. s 
katerim je razpravljal tako o dvo
stranskih odnosih kot tudi o neka
terih mednarodnih vprašanjih skup
nega interesa. Med srečanjem, ka
terega so se udeležili tudi zunanji 
minister Forlani ter nekatere druge 
osebnosti, je Mladenov v imenu bol
garskega predsednika Živkova po- 
vabjl Perfinija rja uradni obisk v 
Sofijo, kar je ta z zadovoljstvom 
sprejel • in obljubil, da bo to storil 
«čimprej». Pred svojim odhodom iz 
Rima se je Mladenov sešel tudi s 
predsednikom vlade Andreottijem.

Pred odhodom v domovino je Mla
denova sprejel tudi papež Wojtyla, 
zatem pa še Agostino Casaroli. S 
papežem naj bi razpravljala o med
narodnem sodelovnju in o položaju 
katoliške cerkve v Bolgariji.
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Soglasje v gledanju na osimski sporazum 
in na zahtevo po globalni zaščiti manjšine

Gostje so si ogledali tovorno postajališče pri Fernetičih, sedež pristaniške 
ustanove in trgovinsko zbornico - Skupno poročilo in vabilo na vrnitev obiska

Gostovanje ljubljanske Drame

Delegacija občin obalne skupnosti 
iz Kopra, Izole, Pirana in občine Se
žana, je bil včeraj na uradnem o- 
bisku pri tržaški pokrajinski upra
vi. Goste sta na sedežu pokrajine 
sprejela predsednik Lucio Ghersi in 
podpredsednik Enzo Martone, pri
sotni pa so bili tudi nekateri odbor
niki tržaške pokrajinske uprave in 
konzul SFRJ v Trstu Lucijan Beno- 
lič. Predsednik Ghersi je v svojem 
uvodnem sporočilu nakazal teme, 
o katerih se je pozneje razvila de
bata, predvsem pa je poudaril važ
nost takih srečanj med predstavni
ki krajevnih uprav, ki prav kon
kretno lahko prispevajo k prijatelj
stvu in sodelovanju med Jugoslavi
jo in Italijo. Osimski sporazumi, je 
dejal Ghersi, pa so temu sodelova
nju vsekakor odprli nove poti, ne 
samo na političnem, pač pa tudi na 
gospodarskem in kulturnem podro
čju. Srečujemo se s problemi, je 
še dejal Ghersi, ki jih le skupno, z 
združenimi močmi lahko rešujemo 
in ob tem je navedel vprašanja o 
pristaniškem sodelovanju, promet
nih infrastruktur, energetskih virov, 
o boju proti onesnaževanju okolja, 
tudi v sklopu realizacije industrij
ske proste cone na Krasu. Ghersi 
je še nakazal problem sodelovanja 
med severnimi jadranskimi pristani
šči, sodelovanju pri katerem so kra
jevne ustanove tudi neposredno za
interesirane.

Ob vseh teh skupnih problemih 
pa ne gre pozabiti zaščite manjšin, 
kj na tem območju živijo, italijan
ske narodnostne skupnosti v Slove
niji in Hrvatski in slovenske narod
nostne skupnosti v Italiji, saj je za
ščita manjšin, je zaključil Ghersi, 
bistvena postavka demokratične 
družbe.

Za tem je predsednik pokrajinske 
uprave predal besedo Alojzu Ce
glarju, predsedniku skupščine obal
ne skupnosti v Kopru, ki je pred
stavo slovensko delegacijo, ki sj jo 
sestavljali Apollinio Abram in Bran
ko Furlan, podpredsednika obalne 
skupnosti, Tatjana Kosovel in Bran
ko Magajna, predsednica in član iz
vršnega sveta skupnosti, Jože Ci
lenšek, tajnik konference Zveze ko
munistov iz Izole, Tone Mikeln, 
predsednik skupščine Piran, Boris 
Bemetič, predsednik skupščine Se
žana in Raul Siškovič, predsednik 
SZDL iz Kopra.

Alojz Ceglar je v svojem pozdra
vu predvsem poudaril kako lahko 
takšni stiki nakažejo konkretne po
ti k reševanju vseh problemov, za 
katere so krajevni organi na obeh 
območjih neposredno zainteresirani 
in to od osimskih sporazumov pa do 
zaščite narodnosti. Ceglar se je 
prav ob tem zaustavil in poudaril 
nujnost, da Slovenci v Italiji čimprej 
dobijo celovito zakonsko zaščito in 
sicer tako, da bodo vsi imeli enake

pravice pa naj živijo v tržaški, go- 
riški ali videmski pokrajni. Na vseh 
področjh, je še nadaljeval Jože Ce
glar, političnem, gospodarskem in 
kulturnem, pa nas sedaj čakajo po
membne naloge, možnosti za kon
kretno sodelovanje pa so že na
kazane .

0 tržaškem gospodarstvu je na
to spregovoril odbornik tržaške po
krajine Nicolini, ki je slovenskim go
stom obrazložil anomalije in kontra
dikcije, ki se pojavljajo pri nas, a- 
nomalije kot je zaskrbljujoče pa
danje prebivalstva. Trst je nadalje 
mesto brez zaledja in se praktično 
vsa gospodarska dejavnost razvija 
v mestu samem, jedro tega gospo
darstva pa je industrija, pristani
šče, predvsem pa trgovina in javne 
službe. Prav zaradi tega, je zaklju
čil Nicolini, je bodočnost tržaškega 
gospodarstva v industrijski coni na 
Krasu.

Današnji prerez slovenske manjši
ne v Italiji pa je podal in podrobno 
analiziral odbornik Bojan Brezigar, 
ki je tudi orisal pobude tržaške po
krajine za uresničitev globalne za
konske zaščite Slovencev v Italiji 
in sicer take zaščite, ki Slovencev 
ne bo diskriminirala in ki jim bo 
tudi dala konkretne možnosti za 
gospodarski in družbeni razvoj.

V razpravo je nato še posegel po
krajinski odbornik za kmetijstvo Lu
cijan Volk, ki je orisal položaj kme
tijstva v tržaški pokrajini, ki mora 
najti svoj vzpon in svojo vlogo pred
vsem v sodelovanju in izmenjavah 
s sosednjo državo, saj bo prav kme
tijstvo zaigralo v bližnji bodočnosti 
važno, tudi ekološko vlogo.

0 gospodarskem razvoju na slo
venski obali je spregovoril Branko 
Magajna, ki je poudaril dinamičen, 
a neenakomeren gospodarski razvoj, 
neenakomeren zato, ker se je obala 
razvijala, medtem ko je zaledje ne
kako zaostalo in danes, prav to za
ledje, terja svoj industrijski razvoj.

Dopoldansko srečanje je zaključil 
predstavnik italijanske skupnosti v 
Sloveniji Apollinio Abram, ki je po
dal nekaj informacij o italijanski na
rodnostni skupnosti v Jugoslaviji. 
Konkretno je spregovoril o proble
mu zmanjšanja števila učencev v 
italijanskih šolah, ki jih pa danes, 
s pomočjo celotne družbe, skušajo 
izboljšati, da bi ne izgubili svojega 
kulturnega bogastva, ki ne more, je 
dejal Abram, sloneti samo na folk
lorni ravni, temveč mora imeti či
sto svoj intelektualni razvoj.

Obe delegacijinSta-. sir.nato ogle
dali tovorno postajališče pri Ferne
tičih, kjer so jih funkcionarji kon
zorcija, ki. gradi, ,jn upravlja .posta, 
jališče, seznanili z načrti za do
graditev te prepotrebne strukture, 
ki se bo — kot .je bilo izrecno re
čeno — vključevala v sklop tistih 
infrastruktur, ki bodo služile bo

dočemu razvoju Trsta, tudi v zve
zi z industrijsko prosto cono, ki jo 
predvideva osimski sporazum.

Popoldanski del obiska se je za
čel z razgovorom na sedežu trža
ške pristaniške ustanove, kjer je, 
v odstotnosti predsednika Zanettija, 
sprejel goste ravnatelj Colautti. 
Slednji je delegaciji z onstran me
je orisal sedanjo dejavnost pristani
šča in načrte za bližnjo bodočnost, 
nate pa je prešel k podrobnejšemu 
obravnavanju vseh aspektov sode
lovanja z jugoslovanskimi pristani
šči Severnega Jadrana.

Zadnji obisk so gostje opravili na 
tržaški trgovinski zbornici, kjer so 
jih sprejeli vršilec dolžnosti glavne
ga tajnika dr. Maurel, odgovorni 
za pristaniška vprašanja dr. Tama
ro, predsednik in podpredsednik 
mešane italijansko jugoslovanske tr
govinske zbornice dr. Latcovich in 
Stanko Bole ter drugi predstavni
ki raznih komisij, ki delujejo v o- 
kviru trgovinske zbornice. Na tem 
razgovoru so posvetili pozornost

predvsem vprašanjem, ki zadevajo 
gospodarsko sodelovanje med Ita
lijo in Jugoslavijo. V zvezi s tem 
so predstavniki trgovinske zborni
ce izročili gostom daljši dokument 
o predlogih za nove pobude, obe
nem pa so se dogovorili, da se 
bosta v bližnji bodočnosti sestali 
delegaciji gospodarskih zbornic o- 
beh področij, da ta vprašanja po
drobneje proučijo.

Obisk se je zaključil s krajšim 
razgovorom na tržaški pokrajini, 
kjer je predsednik Ghersi v poslo
vilnem nagovorov izrazil željo, da 
bi bili taki razgovori čim pogo
stejši, ne samo na ravni krajevnih 
uprav, ampak tudi na ravni stro
kovnih organizacij in inštitucij. 
Ghersi je pri tem z zadovoljstvom 
ugotovil soglasna stališča pri šte
vilnih vprašanjih, ki so jih obrav
navali, med drugim tudi pri vpra
šanju zakonske zaščite slovenske 
manjšine v Italiji, ki jo je država

Danes se s predstavo »Staromodna komedija* Alekseja Arbuzova prične 
gostovanje ljubljanske Drame v našem mestu. Gledališčniki iz Slove
nije bodo na deskah SSG v Kulturnem domu posredovali delo, ki je 
pridobilo sloves že po vsej Evropi in ki spada med najboljše dramske 
tekste sodobne sovjetske književnosti. Na sliki: prizor iz «Staromodne

komedije*

KONFERENCA NA EKONOMSKI FAKULTETI TRŽAŠKE UNIVERg

BANČNI SISTEM VJUGOSLA VIJ1
Prof. Ivan Ribnikar vzbudil široko zanimanje

Profesor Ivan Ribnikar, ki pou
čuje na ekonomski fakulteti v Lju
bljani, je bil včeraj gost tržaške e- 
konomske fakultete, kjer je preda
val o monetarnem in bančnem si
stemu Jugoslavije. Čeprav banke v 
Jugoslaviji opravljajo približno iste 
posle kot banke v Italiji, je jugo
slovanski bančni sistem povsem dru
gačen od italijanskega. Na čelu 
bančnega sistema stoji Narodna 
banka Jugoslavije, ki je emisijska 
banka in s svojo emisijsko funkcijo 
zagotavlja količino denarja, ki je 
potrebna za neovirano proizvodnjo 
in promet. To uresničuje tako, da v 
sodelovanju s poslovnimi bankami, 
ki s kratkoročnimi krediti preskrb- 
ljujejo delovne in druge organizaci
je, daje denar v obtok. Kot emi
sijska banka ima izključno pravico 
izdajati bankovce in kovance kot 
zakonito plačilno sredstvo. Poleg o- 
menjenega emisijskega posla, o- 
pravlja NBJ tudi kreditne posle in 
devizne transakcije, denarja pa ne 
posoja posameznikom, pač pa na
kazuje posojila izključno bankam in 
državi.

Zanimiv primer so za nas poslov
ne banke, ki jim pravijo tudi temelj
ne banke, ki jih v Italiji ne pozna
mo in predstavljajo pravzaprav je
dro bančnega sistema. To so gospo
darske organizacije, ki samostojno 
zbirajo denarna sredstva in jih na

to vlagajo v skladu s potrebami go* 
spodarstva na določenem območju- 
Poslovne banke sq univerzalne ban
ke, ki lahko samostojno opravljajo 
vsak bančni posel. Poleg NBJ in P®" 
slovnih bank, obstajajo v Jugosla
viji še interne banke, ki poslujejo* 
notranjosti podjetij in urejujejo de
narni promet med posameznimi av
tonomnimi sektorji v podjetju.

Zanimivo je, da jugoslovanski dr
žavljani lahko brez posebnih ovir 
odpirajo devizne račune in pri ten* 
dobijo sorazmerno visoke obrest). 
Prof. Ribnikar je razložil, da je W 
zaradi tega, ker ima JugoslaviJ 
veliko število delavcev, ki so zsP°" 
sleni v tujini in je zaželeno, da vla
gajo denar v domovini. Prav zara
di tega so tudi obresti visoke, vča
sih celo višje kot pa obresti v za
hodnih državah.

Ribnikarjevo predavanje se je za
ključilo s kratko razpravo. Sloven
ski gost je izrazil svoje zadovolj
stvo zaradi številno publike in sprt' 
čo zanimanja, ki so ga prisotni P*£ 
kazali ob koncu njegovega preda
vanja. Dekan tržaške ekonomske fa
kultete Calzolari pa je javil, da 
bedo Ribnikarjevi konferenci sle®: 
le še druge, ki jih bodo priprav*" 
docenti ljubljanske ekonomske f8' 
kultete. (lap)

razgovoru so posvetili pozornost (Nadaljevanje na zadnji strani) ' ....
miiiiiiiiimiiiiiin.... .......................................................... ........................... ............................... ........................................... ....................... .........................................................
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Razprava o proračunu 
v prvi deželni komisiji

O proračunu ter večletnem finančnem 
načrtu so poročali predsednik Comelli, 
podpredsednik Coloni in odbornik Tripani

V prvi deželni komisiji, ki ji pred
seduje svetovalec Barnaba, se je 
včeraj pričela razprava o finančnem 
proračunu za leto 1979 ter o večlet
nem finančnem načrtu. O politični 
usmerjenosti ter o programskih in 
finančnih določilih, ki jih ta osnutek 
proračuna vsebuje ,-u na včerajšnji 
prvi seji, ki so se je udeležili tudi 
predsedniki drugih komisij deželne
ga sveta, poročali predsednik de
želnega odbora Comelli, podpredsed
nik Coloni ter odbornik za finance 
Tripani. V deželnem svetu se bo 
razprava o proračunu pričela pri
hodnji teden. Predvidoma se bo svet 
v ta namen sestal v sredo, četrtek 
in petek, 20., 21. in 22. decembra.

Comelli je v svojem obrazložitve- 
nem posegu najprej dejal, da je za
muda, s katero se pričenja razprava 
» deželnem' - proračunu, sr.mo navi
dezna, kajti upoštevati je treba, da 
■so„«dhšW> in.atEanke, ki ga podpira
jo, ..tokrat.z .največjo'pozornostjo po
globile probleme. Glede večletnega 
finačnega načrta je Comelli pouda
ril, da se neposredno navezuje na 
vsedržavno finančno politiko in zla
sti na triletni načrt Pandolfi. Pri

izdelavi osnutka proračuna pa je bi
la v prvi vrsti upoštevana problema
tika, ki se navezuje na obnovo po 
potresu prizadetih krajev ter prepo
roda dežele. Upoštevajoč gospodar
sko krizo pa se je odbor odločil, da 
da prednost reševanju industrijskih 
podjetij v krizi. Proračun se vseka
kor opira na programski sporazum 
med političnimi silami, na katerem 
sloni tudi sedanja deželna uprava, 
je v zaključku svojega posega pou
daril predsednik Comelli.

V NEDELJO NA OPČINAH

KOMEMORACIJA
OBSOJENCEV
FAŠISTIČNEGA
SODIŠČA

Združenje političnih preganjen- 
cev sporoča, da bo v nedeljo, 17. 
decembra, ob 15. uri na openskem 
strelišču komemoracija obsojenih 
na smrt s strani posebnega faši
stičnega sodišča.

Dediščino ENAL 
naj upravljajo 
delavci sami

Predsednik deželnega sveta Colli 
je včeraj sprejel delegacijo koordi
nacijskega odbora med krožki ARCI, 
ACLI-ENARS in ENDAS; ki Se s 
kulturno prosvetno in rekreacijsko 
dejavnostjo' v delavskih “podjetjih. 
Predsedniku je delegacija izročila 
dokument, ki izraža stališča teh 
organizacij v zvezi z nedavnim raz
pustom ustanove ENAL, kot ene od 
tolikih nekoristni, i ustanov. Demo
kratične kulturno rekreacijske orga
nizacije ob tem opozarjajo na nevar
ne težnje, ki so se pokazale v naši 
deželi in po kateiih naj bi se krož
kom razpuščene ustanove ENAL še 
naprej omoge.Jo delovanje. Tem 
krožkom naj 11 namreč še naprej 
zagotovui sedeže ter razne usluge. 
V bistvu naj bi torej vse ostalo pri 
starem. Menjal naj li le naziv, de
lovanje pa naj bi potekalo no starih 
tirnicah. Kulturno rekreacijski de
lavski krož.a 'a morajo postati in 
štrumenti, ki bodo na uslugo vem 
delavcem in s katerimi bodo delavci 
po načelu samoupravljanja in parte- 
cipacije lahko neposredno razpola
gali. Gre torej za nov pristop p-i na
črtovanju in uresničevanju kulturne 
politike, pri čemer bodo imele dežela 
in druge krajevne uprave, kot pred
videva jo nova zakonska določila, po 
membno vlogo. Od tu tudi odločitev 
krožkov ARCI, ACLI - ENARS in 
ENDAS, da nričnejo t o jo al.cijo 
prav pri deželi in to začenši z zahte
vo, da ENAL, ustanova, ki pripada 
preteklosti, že z decembrom prene
ha s svojim delovanjem.

Predsednik 
deželnega sveta 
na manifestaciji 
v Neaplju

Predsednik deželnega sveta Ma
rio Colli se bo jutri, 15. decembra, 
udeležil vsedržavne manifestacije, 
ki jo sklical glavni svet delavcev 
gradbene stroke ob stavki delav
cev tega področja, v Neaplju. Ma
nifestacijo, na kateri predvidevajo 
udeležbo najbanj 109.000 delavcev, 
so sklicali z namenom, da bi po
novno pritegnila pozornost vlade, 
deželnih in občinskih uprav y zvezi 
z resnim položajem osebja, ,lin pro
izvodnje na gradbeniškem področju.

■■ 'im MTr* r i •
• Krožek ARCI -nUI&F- »Tina Mo- 
dotti* prireja danes, 14. decembra, 
ob 16.30 v Ljudskem domu v Ul.
Ponziana 14 okroglo mizo na temo: ^ - -r-------j j-. —
»Izvedba zakona o pravični stana-. zaskrbljajo delavce tega pomembne- 
rini*.. | ga sektorja. Med temi sindikal-

SEJA DEVINSKO-NABREŽINSKEGA OBČINSKEGA SVETA

Obnova cestnega omrežja 
odložena na kasnejši čas

Porazdeljene denarne podpore šport, 
nim in prosvetnim organizacijam

Gostje in gostitelji včeraj med razgovorom na trgovinski zbornici 
...... ...................... ............. ................... ni................................................. ................................................................ mn...... .

Nad 1000
gradbenih delavcev 
F - JK na manifestaciji 
v Neaplju

Nad tisoč delavcev iz Furlanije - 
Julijske krajine se bo udeležilo 
jutri, 15. t.m., vsedržavne manife
stacije gradbenikov v Neaplju. Sin
dikalna federacija gradbenikov je 
stavko napovedala, da bi podprla 
sindikalni boj delavcev v južni Ita
liji, za ponovno uveljavitev gradbe
ništva in za popolno zaposlitev.
Gradbeniki iz naše dežele se bodo 
odpeljali v Neapelj z dvajsetimi av
tobusi, za katere je poskrbela dežel
na sindikalna federacija. Zaintere- 
siranci bodo dobili vse podatke na 
sedežih sindikalnih organizacij, kjer 
sprejemajo tudi prijave še danes,
14. t.m., do 12. ure.

S PREKLICEM NAPOVEDANIH ODPUSTOV

Ugodno rešeno vprašanje 
obrata Filatura S. Giusto

Prekinjena stavka uslužbencev tovarne

0 Drevi bo sekcija KPI 12. tržaš
kega okraja priredila v Ljudskem 
domu v Naselju sv. Sergija preda 
vanje z debato na temo «Političm in 
gospodarski položaj Trsta: volitve
25.- 26. junija. Lista za Trst: kako 
se je rodila in razvila; ostale de
mokratične stranke: resnični politič
ni in gospodarski položaj Trsta*.

Kaže, da je hude krize v tovarni 
Filatura S. Giusto konec in da bo 
podjetje ponovno zaposlilo vseh 60 
delavcev, oziroma delavk katerim 
so 27. novembra sporočili, da jih 
bodo odpust, i i/ službe, ker bo obrat 
dokončno ustavil proizvodnjo. To 
bi se moralo zgoditi jutri, 15. de
cembra. Šestdeset uslužbencev bi 
bilo tako na cesti in šestdeset dru
žin bi imelo od t ga hude posledice.

Včeraj je nad vso to skrajno neu

Naročnina za PRIMORSKI DNEVNIK
za leto 1979

Celoletna....................................................... 32.000 lir

Polletna............................................................. 20.000 »

Mesečna 3.500 n

NAROČNINE SPREJEMAJO:
Uprava: Trst, Ul. Montecchi 6

Tel. 794672
Raznašalci Primorskega dnevnika
Pošta- tekoči račun ZTT 11/5374
Tržaška kreditna banka: tek. račun St. 1192

godno zadevo posijal žarek upanja. 
Obrat je prevzelo v upravljanje no
vo vodstvo — to sta industrijca Ecr- 
sini in Vechic — Ki : j je med vče
rajšnjimi razgovori na deželnem od- 
borništvu za u .trijo in trgovino 
s sindikalnimi predstavniki Degras- 
sijem, Ludovisij in Di Turom 
obvezalo, c’a bo spet zaposlilo vseh 
šestdeset uslužbencev.

Seveda ne to šlo vse bi—: težav. 
Nova uprava obrata bo morala v 
teku prihodnjih šestih mc —ev po
skrbeti za popravilo lažnih strojev 
ter za ureditev infrastrukti • in se 
bo morala v ta namen za nekaj ča
sa poslužiti dopolni' blr.gajne vsaj 
za tiste uslužbence, ki jih ne bo 
mogoče uporabiti pri notranjih 
delih.

Uslužbenci tovarne, ki so zaradi 
nevzdržnega položaja v prejšnjih 
dneh stavkali, so prekinili stavkov
no gibanje ter z zado-oljstvrm spre
jeli vest o doseženem son; azumu 
Deželna uprava se je s s-oje strani 
obvezala, da bo zaht' vala od družbe 
Fabocart, lastnice to . ,.a Filatura 
S. Giusto, podajanje ne.' na.

CGIL o javni zaposlitv
Tržaško vodstvo sindikata NCCdL- 

CGIL je v zvezi z odlašanjem vla
de glede sestanka za dokončno dolo
čitev enotnega sporazuma o javni 
zaposlitvi, izdalo poročilo v katerem 
poziva vsedržavno sindikalno fede
racijo CGIL-CISL-UIL, naj se čim
prej zavzame pri vladi za dokončno 
rešitev tega vprašanja. Javni usluž 
benci namreč še vedno čakajo na ob 
novitev delovnih pogodb, zaradi če
sar postaja njihov položaj ♦<* 
nevzdržen.

• Jutri, 15. decembra, bo v krož
ku za družbenopolitične vede «Che 
Guevara* v Ul. Madonnin" 19 preda
val član zunanjepolitičnega oddelka 
KPI Antonio R/ ' o temi: «KPI in 
evropske volitve*.

r V mali dvorani gledališča Verdi 
bo - soboto ib "'.30 konferenca o 
ekologiji, ki . organizira Medna 
rodni sklad za zaščito okolja (WW 
F). Razpravljali bc' o predelavi 
in upepeljevanju smeti.

V soboto sta se poročila

ANAMARIJA ŠVAGELJ 
in

RADO STARC

KUK jima čestita in želi vso 
srečo v novem življenju.

Uslužbenci prevoznega sektorja 
bodo prihodnji ponedeljek stavkali

Delavstvo zahteva doslednost pri izvajanju delovnih 
pogodb ter korenito reformo prevoznega sektorja

Vsedržavna sindikalna zveza pre
vozne stroke je napovedala celodnev
no stavko, ki jo bodo izvedli v po
nedeljek, 18. decembra. Stavka za
deva tudi vse javne in zasebne pre
vozne sektorje naše dežele. Usluž
benci v prevozih bodo s to sindikal
no Edicijo odgovorili po eni strani na 
neizpolnjena pričakovanja pri ob
navljanju delovnih pogodb, po drugi 
strani pa bo to politični odgovor vla
di, ki ne ravna v skladu s pričako
vanji delavskega gibanja, ki se iz 
mika raznim obveznostim in ki se 
odloča za izbire, ki ne vodijo v 
preosnovo prevoznega sektorja.

Sindikalne organizacije se pri tem 
sklicujejo na več dejstev. Pri iz
vajanju zakonskih določil nastajajo 
velike zamude. Medtem ko delavstvo 
s svojimi sindikalnimi organizacija
mi terja okrepitev organikov ter 
modernizacijo javnih prevoznih pod
jetij, grozi nevarnost podaljšanja 
učinkov znamenitega zakona Stam- 
mati, ki preprečuje krajevnim u- 
pravam najemanje novega osebja. 
In šc cela vrsta vprašanj je, ki

Na torkovi seji sveta občin Devin - 
Nabrežina je tekla beseda v glavnem 
o tem, kako pametno in pravično po
razdeliti sila skromne vsotice 2 mi
lijonov in 150 tisoč lir športnim, 850 
tisoč kulturnim društvom in 2 mili
jonov turistični ustanovi, kakor to 
še dopuščata zakon in proračun. Ker 
je pri tem šlo zgolj za simbolične 
vsote, ki v ničemer ne sanirajo sta
nja financ imenovanih društev, sme
mo in moramo te prispevke imeti 
zgolj kot priznanje — povsem ra
zumljivo — društvom, ki se ukvar
jajo predvsem z mladino. Zato se 
nam zdi pripomba SSk, naj bi pred
log uprave za podporo športnim 
društvom (Sokol 400.000, Inter 400 
tisoč, SK Devin 200.000, PS Sistiana 
200.000, SS Aurisina 200.000 itd.) do
polnili tako, da bi tako podporo do
bila le društva, ki se ukvarjajo z 
mladino (v prvi kategoriji bi po tem 
predlogu bila Sokol in SK Devin, v 
drugi kategoriji pa Inter, San Marco 
in Sesljan, ostale naj bi s seznama 
subvencioniranih črtali), kar se da 
umesten. Izglasovan je bil predlog 
uprave, ki zagovarja tezo, da je 
treba prav I '-o podpreti društva 
ki se ukvarjajo zgolj z rekreacijo. 
Predlog uprave za prispevek kul
turnim Jruštvom (550.000 SPD Igo 
Gruden, godbeno društvo, dekliški 
pevski zbor iz Devina in pevski zbor 
Grmada po 100.000) je bil na predlog 
SSk spremenjen v novo varianto 
(400.000 Igu Gruden, po 150.000 osta
li trije), ki so jo svetovalci sprejeli. 
Predlog o prispevku avtonomni tu
ristični ustanovi za leto 1978 je 
komaj prodrl, saj naj bi bil ta pri
spevek po mnenju svetovalcev pogo
jen s poročilom o delovanju te u- 
stanove. Iz tega poročila naj bi bi
lo razvidno, če jt ta ustanova ven
darle upoštevala kritične pripombe 
o svojem delovanju. Glasovali so le 
zgolj zaradi stiske, ki ta prispevek 
časovno pogojuje, sicer pa bo o de
lovanju te ustanove govor na prihod
nji seji občinskega sveta 29. t.m. 
Že k uvodu seje sodijo županova 
poročila o tem, da se je uprava za
radi neprimernih vremenskih raz
mer in zato koristnejše izrabe vlo
ženih sredstev odločila odložiti na 
primernejši čas obnovo občinskega 
cestnega omrežja, in o tem, da se 
je po desetih letih prizadevanj kme
tovalcev in občinske uprave končno 
uresničila zamisel o kraškem hle
vu v Praprotu. Občinska uprava

želi ob tem uspehu izraziti svoje 
zadovoljstvo in željo po uspešnem 
delovanju take naše ustanove, (ip)

V NEDELJO V AVDITORIJU

Zadnji koncert 
Vivaldijevih skladb

V nedeljo, 17. t.m., bo v tržaš
kem Avditoriju zadnje glasbeno 
srečanje iz ciklusa Vivaldijevih 
skladb. Tudi tokrat se bo tržaške
mu občinstvu predstavil Komorni 
orkester gledališča Verdi, ki ga 
vodi Severino Zannerini, kot gost 
pa bo nastopil Komorni zbor pod 
vodstvom Andrea Giorgia. Na ne
deljskem koncertu, ki se bo začel 
ob 11. uri, bosta kot solista na
stopila sopran Maria Loredan in 
mezzosopran Aracellg Haengel.

Potniški promet 
na mejnih prehodih

V novembru je 2 milijona *n 
381.833 oseb prešlo itali jansko - ju
goslovanske obmejne prehode v tr
žaški pokarjini, t.j. približno 
tisoč manj kot v novembru prejš
njega leta. Italijanska obmejna P0- 
licija je tudi sporočila, da je v 
novembru 1.332.933 oseb oresl* 
mejo s potnim listom, 1.049.000 o- 
seb pa s prepustnico, od teh 
tisoč 22 italijanskih in 347.978 ju' 
goslovanskih državljanov.

ne organizacije izrecno poudarjaj^ 
vprašanje političnih izbir, ki naj gre
do v smer publicizacije prevozov, 
ne pa obratno v priviligiranje za
sebnih prevozov.

Sindikati nadalje kritično ocenju 
jejo zaključke vsedržavne konferen
ce o prevozih, ki je jasno pokazala 
nepripravljenost vladnih organov za 
reševanje teh pomembnih vprašanj. 
Veliko se je govorilo o denarnih 
nakazilih, ki naj bi sanirali ta sek
tor. Na razpolago naj bi bilo skup
no 12.500 milijard, od katerih je 
8.000 milijard namenjenih za želez
nice, 3.500 milijard za ceste, 790 
milijard za pristanišča in 210 mili
jard za letališča. Denar naj bi bil 
torej na razpolago, pravijo sindika
ti, vendar še zdaleč ni jasno, kako 
naj bi se ta denar uporabilo.

Tudi na deželni ravni se stvari 
premikajo z'neverjetno počasnostjo, 
če se sploh premikajo. Prva zahteva 
sindikatov je, da bi čimprej sklicali 
deželno konferenco o prevozih, o 
kateri se je že toliko razpravljalo in 
so bile sprejete tudi točne obvezno
sti. Istočasno pa bi morala dežela 
čimprej izdelati integrirani deželni 
načrt za prevoze.

Prikaz del tržaških 
dialektalnih pesnikov

Jutri, 15. t.m., bo v Ljudski 
knjižnici uradna otvoritev razstave 
«Tržaški dialektalni pesniki». Raz- 
stava, to so pravzaprav poezije 
razobešene na panojih, bo pred
stavila verze tržaških pesnikov od 
Giulia Padovana pa do Giulia in 
Ferrruccia Piazze, Adolfa Leghis- 
se, Flaminia Cavedalia. Na otvori
tvi razstave ob 18.30 bo tudi pred
stavitev zbirke poezij Tržačana 
Virgilia Giottia tPoesie escluse». 
Vsekakor zanimiva knjiga je po
klon mesta -enemu izmed svojih 
največjih dialektalnih pesnikov. 
Zbirko je uredil prof. Roberto Da- 
miani, medtem ko bo na kulturni 
manifestaciji o knjigi spregovoril 
kritik Bruno Mater.

V težavah tihotapec 
z gomoljikami

Prekupčevanje z gomoljikami j® 
sicer donosen, a nič kaj priporočlji* 
posel. Lahko privede do hudih1*®' 
všečnosti .kakršne je te dni doži*e 
30-letni Aldo Bellonari iz Punte Ma
rina pri Ravenni. Pripetilo se *** 
je v Buzetu. Tam je namreč kupa 
od nekoga skoraj tri kilograme £ 
dragocene začimbe in pri tem oc**' 
no ni računal na jugoslovanske z®' 
kone, ki prepovedujejo takšno trg**" 
vino. Tako so možaka sprejeli P*J° 
svoje varstvo miličniki. Nadaljuj8 
preiskava na miličniški postaji F 
je pokazala še nekaj zanimive^ 
zaradi česar je mladi prekupčeval^ 
z gomoljikami zabredel v še hujse 
težave. V njegovem avtomobilu 7" 
simci 1301 — so namreč odkrili sk*£ 
vališče za prevažanje prepovedane
ga. .blaga... Bencinski rezervoar J* 
bil razdeljen v dva dela — v enem 
prekatu je bil bencin, v drugem 
pa . .. prostor za gomoljike, ki 
je nameraval prenesti čez mejo 111 
z njimi mastno zaslužiti.

Mizar ob desni palec 
med delom s stružnico
Včeraj popoldne so okrog 14.30 

sprejeli na ortopedskem oddelku 
glavne tržaške bolnišnice 54-letne- 
ga mizarja Nicolo Beta iz Ricmanj 
67. Bet se je namreč v lastni delav
nici v Ul. Corridoni z električno 
stružnico ranil palec desne roke, ta
ko da so mu ga morali v bolnišnici

• Tržaška občina sporoča, da 
v kratkem prekopali kostnico XX1 
z desetletnimi grobovi, kjer poi*v* 
jo posmrtni ostanki onih, ki so ® 
mrli med 2. januarjem 1969 in 
februarjem 1969. Kdor bi hotel 
skrbeti za ohrEinitev grobov ali J® 
premestitev posmrtnih ostankov, **~ 
se zglasi od 12. februarja do 16. I 
bruarja 1979 pri čuvajih pokopal)"^® 
ali pa Pri oddelku za pokopan"*? 
tržaške občine v Pasaži Costanfl 
IV. nadstropje soba št. 427.

I
Matilda Kermac daruje 10.000 $ 

za Dijaško matico.
Namesto cvetja na grob 

Puntarju daruje družina Gerdol 
tisoč, Olga Pangerc 10.000, Edi 
bal 5.000, družina Mito in Vida * . j 
tot 10.000, družina Stojan Pcrtot 
tisoč, družina Stanko Pertot D- ’ 
Vera Fili 5.000, Boris in Branko ‘ .j 
tot 8.000, ter družini Zomer - Kalc 
tisoč lir • za TPK Sirena.

V spomin na brata Milana Hupf4 
darujeta Jola in Vido 5.000 lir 
Mladinski krožek Prosek. »g

Za bližnji jubilej — 20-letnico> 
Bor — darujejo prijatelji trias* 
združenja 22.000 lir, ki naj bi ^ 
nem prva skromna osnova sklada 
ta veliki športni praznik.mezzosopran nraacay nuc„yct. amputirati. Okreval bo v 40 dneh, — ------ — ■—  ---------

„..... ,,,,,.... ...................................................................

Fašistični napad na šentjakobsko šolo
Na slovenski šoli pri Sv. Jakobu 

so se spet oglasili fašistični zlikovci. 
Tokrat kar pri belem dnevu. In ni
so se pmejili samo na običajno ri
sanje kljukastih križev in pisanje 
psovk iu groženj na rai. i naše na
rodnostne skupnosti. Tokrat so zane
tili ogenj, ki i.a srečo ni imel hujših 
posledic, čeprav bi jih lahko imel. 
Do tega podlega napad je prišlo 
potem, ko se je zaključil pouk v 
otroškem vrtcu. Nekdo se je vtiho
tapil na hodnik ter odtaknil ogenj 
lepaku in halji, ki je popolnoma zgo
rela, obenem pa je popacal liste na 
oglasni deski.

Fašistična izzivaška dejavnost se 
torej nemoteno nadaljuje. Za vsako 
ceno želijo mračnjaške sile stopnje
vati napetost v našem mestu in za
sejati razdor med tu živečima skup- 
nostima. Trdna demokratična in 
protifašistična enotnost in budnost 
mora to preprečiti. Seveda pa so 
dolžni, da s tem v zvezi nekaj ukre
nejo, tudi varne etni organi.

• Na splošno zahtevo podlonjerske- 
ga prebivalstva in raznih kulturnih 
delavcev bo I. grafična razstava v 
podlonjerskem Ljudskem domu v Ul. 
Masaccio 24 podaljšana do nedelje, 
17. t.m., Ljudski dom bo odprt od 
17. do 23. ure, v nedeljo pa od 10. 
do 13. ure in od 16. do 23. ure.
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STALNO SLOVENSKO GLEDALIŠČE V TRSTU 
Kulturni dom

Sezona 1978 - 79

GOSTOVANJE DRAME SLOVENSKEGA NARODNEGA 
GLEDALIŠČA IZ LJUBLJANE

ALEKSEJ ARBUZOV

Staromodna komedija
(IGRA V DVEH DELIH)

Prevod JOSIP VIDMAR
Scena NIKO MATUL
Kostumi MARIJA KOBIJEVA
Glasba DARIJAN BOŽIČ
Plesi ADOLF JENKO
Lektor MIRKO MAHNIČ
REŽIJA MIRAN HERZOG

DANES, 14. decembra,
ob 16.00 - ABONMA RED H
ob 20.30 — ABONMA RED D-mladinski v sredo

JUTRI, 15. decembra,
ob 16 00 - ABONMA RED I
ob 20 30 — ABONMA RED A-premierski in RED E-mladinski 

v četrtek
V SOBOTO, 16. decembra,

ob 20 30 — ABONMA RED B-prva sobota po premieri in 
RED F-druga sobota po premieri

V NEDELJO, 17. decembra,
ob 16.00 — ABONMA RED C-prva nedelja po premieri in 

RED G-druga nedelja po premieri

Ker ima SNG-Drama iz Ljubljane malo dni na razpolago za 
gostovanje v Trstu, smo bili prisiljeni združiti abonmaje. Pro
simo za razumevanje.

Prodaja vstopnic eno uro pred pričetkom predstav pri bla
gajni Kulturnega doma.

Gledališča
AVDITORIJ
Danes, 14. decembra, ob 20.30 red 

“fugi četrtek «11 matrimonio secondo 
“vevo*. V izvedbi gledališke skupine 
"annucci - De Francovich. V abonma- 

kupon št. 3 v alternativi. Re
zervacija je obvezna tudi za abonen
te reda »stalni*. Rezervacije tudi za 
Jutrišnjo ponovitev.

Izleti
SPOT prireja v nedeljo, 17. t.m,. 

t2let po tržaškem Krasu. Zbirališče 
Je v Rojanu pri zaključni avtobusni 
bestaji avtobusa štev. 5 ob 9.30. Iz- 
Jet bo potekal po Scali Santi do O- 
peliska, od tu na Vejno, na Prosek 
Ju v Križ.

Včeraj-danes
Danes, ČETRTEK, 14. decembra 

VOJMIR
Sonce vzide ob 7.38 in zatone ob 
16.21 — Dolžina dneva 8.43 — Lu- 

vzide ob 16.49 in zatone ob 7.05 
Jutri, PETEK, 15. decembra

- KRISTINA , .

J^eme včeraj: najvišjd*1 tetfrpefatute 
”'6 stopinje, najnižja 7,9, ob 13. uri 

stopinje, zračni tlak 1002,6 mb 
Nestalen, vlaga 97-odstotna, nebo po
tlačeno s slabo vidljivostjo, dežja 
J® padlo 13 mm, brezvetrje, morje 
sk°raj mirno, temperatura morja 9,3 
Popinje.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 13. decembra 1978 se je v 

Trstu rodilo 7 otrok, umrlo pa je 
‘‘ oseb.

RODILI SO SE: Lorenzo Kirchma- 
Fabio Spagnoletto, Valentina 

j-arbonera, Carlo Carpenetti, Arianna 
'ujelli, Luigi Murciano, Linda Tičal.

UMRLI SO: 76-letni Luigi Cesarat- 
*• 66-letni Danilo Sardo, 75 letna Gi- 
8®lla Marzotti, 90-letna Berta Cri- 
"■ancig vd. Ursich, 65-letni Bruno Ra
li,'' 59-letni Vinicio Gerin, 74-letna 
•Ulma . Metlikovec vd. Blasina, 80- 
?tn> Ermenegildo Beccari, 62-letni 
“Uniamino Pobega, 91-letni Domenico 

in 70-letni Eerruccio Clementi.

DNEVNA SI.UZBA LEKARN 
' (od 8.30 do 20.30)

. Dl- Mazzini 43. Ul. Tor S. Piero 2. 
j Eellupa 46. Ul. Mascagni 2. 

8-30 do 13. in od 16. do 20.30) 
Ul. Giulia 1. Ul. S. Giusto 1. 

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 20.30 dalje)

Ul- Giulia 1, Ul. S. Giusto 1.

Danes, 14. t.m., ob 20.30 v Pro
svetnem domu na Opčinah od
prtje razstave grafik

LOJZETA SPACALA
z nastopom ženskega in moške
ga zbora Tabor in z recitalom 
na temo umetnikovih del. 

Uvodna beseda: Klavdij Palčič 
Predvajanje dokumentarja: 

«SPACAL IN KRAS»

SPD Igo Gruden - ŠD Sokol
prirejata

SILVESTROVANJE
za člane in prijatelje.

Igra ansambel GALEBI 
Vabila dvignete pri Stanku 

Devetaku in Danilu Miheliču

Kino

LEKARNE V OKOLICI
. “oljunec: tel. 228-124: Bazovica:
**• 226 165: Opčine: tel. 211-001; Pro- 

!*k: tel. 225-141 • Božje polje: Zgo- 
I*: tel. 225-596: Nabrežina: tel.
,7'121: Seri jan: tel. 209 197: Zavije: 
e|- 213-137: Milje: tel. 271-124.

Krzna! Jope! Našitki! 
Na tisoče primerkov! 
Dobite pri CERVO 

’’ , Koristni nasveti.

Krzna iz vseh koncev sveta po 
konkurenčnih cenah!

XX. Settembrc 16 - TRST

La Cappella Underground 18.00 - 20.00- 
22.00 «Un solo grande amore*. Or- 
nella Muti.

Ariston 16.00—22.00 «L’Australiano*. 
Alan Bates, Susanna York.- Barvni 
film, . .o:n., ■

Ritz 16.30 «Backsreeto. •>:J^ofiortese. 
Prepovedan mladini pod 18. letom.

Eden 16.30 «Giochi damore proibiti*. 
Prepovedan mladini pod 18, letom.

Nazionale 16.00 «La vendetta della 
pantera rosa». Peter Sellers

Grattacielo 16.30 «Corrimi dietro*. 
Annie Girardot. Barvni film.

Penice 16.00 «11 vizietto». Ugo To- 
gnazzi. Michel Serrault.

Excelsior 16.00 «Driver». Ryan 0’Neal 
Bruce Dem ter Isabelle Adjani

Mignon 16.00 «La grande avventura 
continua*. Drugi del. Barvni film.

Cristallo 16.00 «Pari e dispari*. Ter 
renče Hill, Bud Spencer.

Filodraminatico 15.00— 22.00 «La ra- 
gazza col leča leča*. Prepovedan 
mladini pod 18. letom. Barvni film.

Moderno 16.30 «Le evase». Prepove 
dan mladini pod 18. letom. Barv 
ni film.

Aurora 16.30 «Tomando a časa*. Pre 
povedan mladini pod 14. letom 
Barvni film.

Capitol 16.30 «1 quattro delToca sel 
vaggia*. Barvni film.

Vittorio Veneto 16.30 «La govemante 
di colore*. Prepovedan mladini pod 
18. letom.

Volta Milje Zaprto.

Mali oglasi

Pisma uredništva
Spoštovani guspoa župan
občine Devin - Nabrežina
Podpisani si dovoljujemo, da Vas 

opozorimo na Vaš neposrečeni pre
dlog, ki ste ga dali ob priliki ma
nifestacije z dne 26. 11. t.l. ob 
odkritju spomenika našemu rojaku 
pesniku Igu Grudnu. Predlagali 
ste, da bi tudi drevored, kjer je 
postavljen spomenik, poimenovali 
po pesniku.

Čutimo dolžnost, da Vas spomni
mo, da je bil zgoraj omenjeni dre
vored pred 27 leti, na dan delav
skega praznika «1. maja», poime
novan po predvojnem komunistu 
Alojziju Colji (oče podpisanih).

S tem nočemo podcenjevati ve
likega pesnika, ki je našemu na
rodu zapustil ogromno kulturno bo
gastvo. Absurdno je primerjanje 
Iga Grudna s pokojnim Coljo. Oče 
podpisnikov ni pustil nikakega spo
ročila, bil pa je pošten delavec, 
narodno zaveden, boril se je že od 
miadih let za delavske pravice in 
bil v krajevnem merilu revolucio
nar. Požrtvovalno borbeno dejav
nost pokojnika ste pred 27 leti po
častili s tem, da ste po njem po
imenovali zgoraj omenjeni drevo
red in tam postavili spominsko o- 
beležje.

Želimo, da bi Vaš predlog ana
lizirali in nam pismeno odgovorih.

S spoštovanjem
Štefanija Colja por. Martinis 

Nada Colja por. Poli 
^ Srečko Colja

ŠE ČESTITKE 
LUCIJI HROVATIN
V nedeljskem dnevniku smo pre- 

čitali lep sestavek o gospej Luciji 
Hroviatn. V skromnih besedah bi 
se je želela tudi jaz spomniti.

Družino Hrovatin poznamo zelo 
dolgo let. Še so mi v spominu prva 
srečanja z gospo Lucijo. Očarala 
me je njena prijaznost, prisrčna 
domačnost in dobrota. Poudariti 
moram, da je gospa Lucija in cela 
Hrovatinova družina stala ob vsa
kem času in zelo težkih trenutkih 
naše družine ob strani s svojo ple
menitostjo. To so trenutki, ki se 
jih nikoli ne pozabi. Osebno se bolj 
poredkoma vidimo, toda ko dobim 
kartico z Reke napisano s tisto 
toplino do sočloveka, ki jo premore 
samo gospa Lucija s pripisanimi 
pozdravi dr. Serafka, .je to zame 
poseben _ praznik. Enako toplino 
kot meni — že stari znanki, gospa 
Lucija deli celi moji družini in 
vsem ljudem, ki so potrebni pomoči 
ali tople besede. Izkoristim pri
ložnost časopisa in vam gospa Lu
cija zaželim v imenu cele družine 
vse lepo. Obilo sreče in zdravja 
ter vam ob vašem jubileju in dvoj
nemu prazniku kličem še na mnoga 
uspešna leta pri vašem delu in 
osebnem življenju.

Lep pozdrav 
Saša Milič in družina 
Repnic 15

SKLENILI TEDEN MLADINE ZA ZAKONSKO ZAŠČITO

S prireditvijo v Mladinskem centru 
izpričali našo kulturno ustvarjalnost
V času od 6. do 12. decembra se je na Goriškem zvrstilo več kot trideset pri
reditev - Sestanek v PD «Danicaj> na Vrhu - Stališče enotnega dijaškega odbora

SKUPAJ NAD 1200 LET

PD F. Prešisren iz Boljunca 
vabi na se^fSiielč,' ki bo v sobo
to, 16. ctečY:/Hr;V, ob 17. uri v 
gledališču F. Prešeren v Bo- 
ljuncu. Govor bo o ustanovitvi 
((glasbene šole za pihalne inštru
mente)) pod pokroviteljstvom 
Glasbene matice iz Trsta.

Vabljeni predvsem starši os
novnošolskih in srednješolskih 
otrok ter mladina.

Amaterski oder Prosek - Kontovel

Proslava 100-letnice 
dramskega delovanja 

na Proseku - Kontovelu
Danes, 14. decembra, ob 20. uri 
v Prosvetnem domu na Proseku 
otvoritev razstave o 100-letnem 

dramskem delovanju.
V nedeljo, 17. decembra, ob 17. 
uri v novem kulturnem domu — 
osrednja proslava s kulturnim 

programom.

UPOKOJENKA, zdrava, nudi svojo 
pomoč za strojno ali ročno likanje. 
Telefonirati na Primorski dnevnik 
na št. 794672 int. 28.

V TRSTU, Ulica Giulia, oddam štu
dentom po ugodni ceni v najem o- 
premljeno dvosobno stanovanje. In
formacije je moč dobiti v Trstu 
na tel. (040) 417788 ali v Gorici 
(0481) 80-023.

IŠČE se nujno izkušenega vodjo, 
gradbenega delovišča (capo cantie- 
re) z znanjem angleščine, s prak
so na področju industrijskih gra
denj. Tel. 0431/96-240.

IŠČE se nujno izkušenega vodjo sku
pine (capo squadra) z znanjem 
francoščine, s prakso na področju 
velikih industrijskih gradenj. Te
lefon 0431/96-240.

KUPIM klavir v dobrem stanju. Po
nudbe na telefonsko številko (0481) 
55-84 po 18. uri.

BANCA.DI CfiEDIIO DI.TRIESTE 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA

"■ ' • S. P. a:. '■ ‘ ' '*■
TRST - ULICA F. FILTI1G,- S2 B1-AA6

N TEČAJI VALUT V MILANU
Ameriški dolar 847,50
Funt šterling 1670.—
švicarski frank 490.—
Francoski frank 193.—
Belgijski frank 27,10
Nemška marka 440.-
Avstrijski šiling 60,25
Kanadski dolar 700,-
Holandski florint 405.—
Danska krona 155.—
švedska krona 188.—
Norveška krona 159.—
Drahma 18.50
Mali dinar 38,50
Veliki dinar 39.-

MENJALNICA
vseh tujih valut

S posegom Igorja Komela, pred
sednika Mladinskega odbora pri 
SKGZ, na torkovi prireditvi «Naša 
kultura*, ki jo je Mladinski center 
pripravil v dijaškem domu, se je 
sklenil «Teden mladine za global
no zakonsko zaščito Slovencev v 
Italiji*. V tednu, ki je šel od 6. do 
12, decembra, se je po vsej Gori
ški zvrstilo okoli trideset priredi
tev kulturnega, političnega, šport
nega in zabavnega značaja, s ka
terimi so mladi hoteli izpričati zah
tevo po naši pravni zaščiti. Vseh 
teh manifestacij, je poudaril Ko
mel. se je udeležilo nad 3.000 ljudi, 
predvsem mladine, kar je jasen 
dokaz, v kolikšni meri so Slovenci 
na Goriškem razumeli pomembnost 
te velike manifestacije.

Torkova prireditev v dijaškem 
domu je prikazala kulturno ustva
rjanje mlade generacije iz. zamej
stva in iz matične domovine. Kot 
je uvodoma ugotovil predsednik 
Mladinskega centra Marko Vogrič, 
je kultura za nas Slovence v deželi 
Furlaniji-Julijski krajini zelo po
membna, kajti brez nje bi že zdav
naj propadli kot narodnostna skup
nost. Vogrič je nadalje ugotovil, 
da se za rešitev vprašanja pravne 
zaščite morajo enotno prizadevati 
vse slovenske komponente v za
mejstvu, ne glede na njihovo idej
no usmerjenost.

Program se je pričel z otvorit
vijo slikarske razstave šestih mla
dih slikarjev: Vladimira Klanjščka, 
Hijacinta Jusse, Silvana Bevčarja, 
Oskarja Beccie, Andreja Sakside in 
Bogdana Butkoviča. O njihovem u- 
metniškem delu je spregovoril kri
tik prof. Milko Rener, ki je o vsa
kem poudaril značilnosti umetniške
ga ustvarjanja.

Pod vodstvom Pije Cah je nato 
nastopil dekliški pevski zbor Vesna 
iz Križa, ki je ubrano zapel nekaj 
narodnih skladb. Vmes pa je dija
kinja Kristina Knez prebrala poziv 
o «Tednu mladine*.

Številnemu občinstvu so se z last
nimi deli predstavili pesniki Ace 
Mermolja iz Gorice, Marij čuk iz 
Trsta, Nevin Birsa iz Branika ter 
Darko Komac iz Nove Gorice. Sle
dila je glasbena točka, ki so jo po
dali gojenci Glasbene šole Magda 
Prinčič, Emanuela Mažgon, Silvia 
Zazzaro in Ivo Cotič.

Starejši gojenci doma so nato na 
iznajdljiv in zanimiv način pred
stavili vrsto poezij tržaških in be
neških pesnikov. Njihovo izvajanje 
je na klavirju spremljal Peter Re
ner. Nastop so sklenili s tem, da 
so prebrali člene državne ustave, 
deželnega statuta'ter osimskih spo
razumov, ki zadevajo našo narod
nostno skupnost.

Prireditev «Naša kultura* so skle
nile mlade pevke zbora Vesna iz 
Križa.
_ Naj omenimo, da je na Valeri- 
šču, na povabilo domačega pro
svetnega društva «Briški grič*, 
Zorko Čotar govoril o kmetijski 
problematiki pri nas.

V ponedeljek 
štiri prireditve
V ponedeljek pa so bile kar štiri 

prireditve. V Sovodnjah so v ve
černih urah pripravili štafeto po 
poteh sovcdenjske občine. Kasneje 
pa je bila v Kulturnem domu pri
reditev, na kateri so nastopili pev
ski zbori ter gojenci Glasbene šo
le. PD Naš prapor in PD A. Pagla
vec sta v Pevmi pripravila kultur- 
no-družabni večer. Nastopili so pod
gorski in šentmavrski pevski zbor 
ter ansambel iz štmavra, ki je 
prav ob tej priložnosti imel svoj 
krstni nastop. Na povabilo PD Je
zero in ŠD Mladost iz Doberdoba 
je prof. Aldo Rupel govoril o šport
ni problematiki v zamejstvu. V 
štandrežu pa je bilo namiznoteni
ško srečanje med domačo Juventi- 
no in mladinci iz Vrtojbe.

Sestanek na Vrhu
Teden mladih za globalno zaščito 

so v torek zvečer na Vrhu sklenili 
prijetno prireditvijo, ki so jo iz

vedli mladi člani prosvetnega dru
štva «Danica*. Mavricij Černič, ki 
je prireditev vodil, je najprej pre
bral pismo, ki so ga čitali pred pri
četkom vsakega sestanka ali do
godka posvečenega zakonski zašči
ti, potem pa je predstavil dekliški 
pevski zbor «Danica», ki je pod 
vodstvom Magde Devetak, mlade 
in požrtvovalne pevovodkinje, ubra
no podal skladbo »Zapojmo pesem*, 
številno občinstvo, med katerim je 
bilo lepo število mladih, je nato 
sledilo besedam Gorazda Vesela, 
člana izvršnega odbora SKGZ, ki 
je opisal akcije političnih sil za 
globalno zakonsko zaščito ter pri 
tem poudaril velik pomen, ki ga 
ima za dosego tega cilja enotna

akcija pri predstavnikih italijanske 
republike, vlade in parlamenta v 
Rimu. Izrekel je priznanje mladin
skemu odboru SKGZ za izpeljavo 
tedna mladih, pomembnega prispev
ka k uspešnosti pogovorov sloven
ske delegacije v Rimu, kakor tudi 
priložnosti, da se mladi na Gori
škem organizacijsko učvrstijo ter 
aktivno vključijo v tok manjšinske
ga dogajanja. Govornik je dodal, 
da je okrogla miza, ki so jo mla
dinske sekcije strank in organiza
cij priredile v Attemsovi palači, 
pokazala, da vlada za problem za
ščite živo zanimanje. V razpravi 
so osvetlili tržaško vprašanje, kakor 
se kaže v luči dejavnosti protiosim- 
skih sil, ter priprave na evropske 
volitve. Udeleženci sestanka so 
poudarili, da bi bilo potrebno več
krat prirejati takšne sestanke, ker 
jim omogočajo, da se v živem po
govoru seznanijo z aktualnimi vpra
šanji, ki zadevajo našo narodnost
no skupnost in kraje, v katerih ži
vimo.

Stališče študentov
Enotni dijaški odbor je na pre

davanju vseh dijakov slovenskih 
višjih šol v Gorici, ki so ga prire
dili v okviru tedna mladine o glo
balni zaščiti (na predavanju so bi
le prisotne tudi vse slovenske mla
dinske organizacije) sprejel reso
lucijo, v kateri ugotavlja, da v zve
zi z našo manjšino niso še uresni
čeni člen 6. ustave, člen 3. poseb
nega statuta avtonomne dežele Fur- 
lanije-Julijske krajine in tisti del 
osimskega sporazuma, ki se nana
ša na slovensko narodnostno skup
nost v Italiji.

«Ker vsi Slovenci v Italiji, še ved
no čakamo na zakon za globalno 
zaščito, ker beneški Slovenci še 
vedno niso priznani kot narodnostna 
skupnost, ker še vedno nimamo sa
mostojnega slovenskega šolskega 
okraja in ker smo Slovenci še ved
no tarča nacionalističnih izgredov 
— piše v resoluciji enotnega dija
škega odbora — pozivamo predsed
nika republike, predsednika viade, 
ministra za šolstvo, deželo Furlani- 
jo-Julijsko krajino, goriško pokra
jino, goriško občino in vso javnost, 
da se zavzamejo za čimprejšnjo re
šitev odprtih vprašanj naše manj
šine*.

Danes občni zbor 
konzorcija za četrto ?r 
prometno področje

Danes ob uri bo v Palazzettu 
Venetu v Tržiču ,občni zbor medpo- 
krajinskega konzorcija za četrto pro
metno področje. Dnevni red predvi
deva poleg odobritve proračuna za 
prihodnje leto, tudi razpravo o vr
sti administrativnih ukrepov ter o-

dobritev zamenjav v predstavništvu 
nekaterih članic.

Kmalu dražji avtobusi 
na Tržiškem?

Najbrž se bodo občani na trži
škem območju morali po novem le
tu sprijazniti z dražjimi vozovnica
mi na mestnih in medkrajevnih av
tobusih medobčinskega konzorcija. 
Širijo se namreč vesti, da je to edi
na rešitev za zmanjšanje velikega 
deficita, ki močno otežkoča dejav
nost tega javnega podjetja. Vozni 
listek velja za zdaj še vedno 100 lir 
na mestnih progah in 200 lir na med
krajevnih progah
iiiiiiNiiiiiiiiiiiiMiiniiiiiinitiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiira
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Skupaj štejejo nad 1200 let, po
prečno pa 55. To je skupina Podgor
cev in vrlih Podgork, ki so se te dni 
zbrali, da skupaj in predvsem v 
veselem razpoloženju proslavijo po
memben življenjski jubilej, da sku
paj obudijo spomine na mladostne 
in zrele dni. Kakor je pač običaj,

najprej so se zbrali v domači go
stilni, na slavnostno , osilo pa so od
šli v sosednji kraj. V gostišču Blank 
so potem veselo vzklikali in nazdrav
ljali še na mnoga leta, ter si obljub
ljali, da se čez pet let, ko bo marsikdo 
od današnjih slavljencev že v zaslu
ženem pokoju spet snidejo.
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IZ VSEBINE ODOBRENE RESOLUCIJE

Obveze gcriškega pokrajinskega sveta 
sprejete z glasovi KD, KPI, PSI, PRI in PSDI

Smemo upati, da jih bodo poskušali uresničiti?

Pohitimo!t
\

'iti
Brezplačni PRIMORSKI DNEVNIK

Novi naročniki Primorskega dnevnika za leto 1979 
bodo prejemali dnevnik že tako| in brezplačno do konca tekočega leta

Vsem naročnikom nudi Primorski dnevnik
revijo Dan in male oglase Zastonj

Za vse, ki poravnajo celoletno naročnino do 28. februarja 1979, tudi

veliko nagradno žrebanje
z bogatim izborom daril

Goriški pokrajinski svet je na seji 
v ponedeljek zvečer z večino glasov 
(proti je glasoval le misovec, sveto
valka SSk pa se je vzdržala), odo
bril resolucijo, ki obvezuje pokrajin
ski odbor, da se na vseh ravneh 
aktivno zavzame, da se slovenski 
narodnostni skupnosti v pokrajini in 
deželi, zagotovi najširša zakonska 
zaščita. Gre za skupno resolucijo, ki 
so jo sestavili ob upoštevanju bi
stvenih določil dveh ločenih resolu
cij, ki sta bili predloženi 30. no
vembra s strani KPI in PSI ter KD, 
PSDI in PRI. Medtem ko je v pr
vem delu zapopadena obrazložitev 
vloge in pomena slovenske narod
nostne skupnosti v pokrajini, obsega 
drugi del vrsto obveznosti, ki naj 
bi jih uresničil pokrajinski odbor. 
Drugi del zato objavljamo v celoti: 

— Pokrajinski svet v Gorici ob
vezuje predsednika pokrajine in po
krajinski odbor:

a) da prevzameta aktivno vlogo, 
skupaj s parlamentarci in člani de
želnega sveta, takoipri dež«lni'upra- 
vi, kakor pri-osrednji vladi in. v 
parlamentu, da pridado čimprejšnje 
sestave in odobrit**' ustreznih -zakon
skih instrumentov v državnem meri
lu, ki naj vsebujejo najbolj ustrezna 
določila za globalno zaščito pravic 
slovenske narodnostne skupnosti v 
Italiji, kakor tudi glede rabe slo
venskega jezika v izvoljenih telesih;

b) da v sodelovanju z deželnimi 
oblastmi urgirata pri osrednji vla-

OB NOCOJŠNJEM OBČNEM ZBORU

Hvalevredno dolgoletno delo 
Podpornega društva za Goriško
Društvo so naši rojaki ustanovili po razpustu slovenskega Rdeče
ga križa - Pomoč so dobili številni naši socialno ogroženi ljudje

di sprejetje norm za ustanovitev in 
ureditev enotnega šolskega okraja 
za šole s slovenskim učnim jezikom 
ter ureditev poslovanja kolektivnih 
šolskih organov. Omenjene norme 
naj bi dopuščale možnost izpopolnit
ve obstoječega šolskega omrežja ter 
nudile jamstvo za ustanavljanje viš
jih srednjih šol na vseh področjih 
in za vse smeri;

c) da na družbeno - gospodarskem 
področju in to v mejah pristojnosti 
pokrajinske uprave ustvarita pogo
je, ki bodo jamčili za ohranitev in 
razvoj gospodarskih dejavnosti, et
ničnih in kulturnih tradicij sloven
ske* narodnostne skupnosti;

d) da v kratkem roku, po pred
hodnem posvetu z neposredno pri
zadetimi stranmi in političnimi sku
pinami, ki so zastopane v pokrajin
skem svetu, sprejmeta sklep o u- 
stanovitvi pokrajinske konzulte z 
vlogo usklajevalnega organa in v 
katerem bodo zastopane prizadete 
občine (kjer živijo Slovenci) in o- 
srednje družbenopolitične organiza
cije slovenske1'-narodnostne skup
nosti; 1

-e) da—poiščete « predlagata, v 
okviril Ateljavne zakonodaje, možno
sti za ustrezno spremembo pravilni
ka za osebje z namenom, da se na 
najbolj primernih mestih, zaposlijo 
uslužbenci z znanjem slovenščine.

so naše žene lepo sprejeli, zatem 
so si ogledale še izdelavo opeke v 
Renčah in keramičnih ploščic v to
varni Keramix v Volčji Dragi. Na 
vrsti je bil še ogled tekstil
ne tovarne v Okroglici, kjer so se 
seznanile z delom organov samou
pravljanja. Zatem je sledil obisk 
Poligalanta, tovarne v katc i izdelu
jejo najrazličnejše izdelke iz pla
stike.

Doberdobske žene, predvsem pa 
one iz Ronk (iz Združenja naprednih 
žena Italije) so bile nadvse presene
čene nad teko p: srčnim sprejemom 
med Slovenci in so se z željo, da bi 
bilo še veliko takih srečanj, kar tež
ko poslovile od gostov hvaležne za 
tako zanimiv 'n ooučen izlet.

Klavdija Sulič - Forfolja

Na sedežu v Ul. Malta bo drevi 
ob 20. uri v prvem sklicanju ali 
ob 20.30 v drugem, dvajseti redni 
občni zbor Podpornega društva za 
Goriško. Gre za občni zbor ene iz
med morda najmanjšimi organiza
cijami naše narodnostne skupnosti 
na Goriškem, ki pa ni po važnosti 
svojega preteklega in sedanjega de
lovanja med zadnjimi.

Podporno društvo za Goriško šteje 
danes več sto članov in še vedno 
vrši svoje človekoljubno poslanstvo 
med tukajšnjim slovenskim prebival
stvom, čeprav danes, zaradi izbolj
šani! gospodarskih razmer naših 
ljudi, v manjšem okviru kot nekoč, 
ko so bila socialna vprašanja bolj 
pereča in ko je bilo veliko več so
cialno ogroženih ljudi kot danes.

Podporno društvo izhaja iz prvih 
let po osvoboditvi, ko je bil tu, 
zaradi spremenjenih razmer, ukinje
na podružnica Rdečega križa za Slo
venijo, ki je nastal med narodno
osvobodilno borbo in ki je deloval 
v prvih mesecih po osvoboditvi. Pod
porno društvo je nastalo v času za
vezniške zasedbe in zato so morali 
ustanovitelji društva pravila sesta
viti tako v slovenščini kot italijan
ščini ii. angleščini. Marija Bogata
jeva, ki je na čelu tega društva že 
več kot dvajset let, je bila med 
ustanovitelji društva in je bila v 
njenem prvem odboru, v katerem 
je bilo okrog petnajst ljudi. Pred
sednik je bil zdravnik dr. Franc 
Jakončič, v ožjem odboru so bili 
še dr. Igor Franko, dr. Marijan 
Bregant in Damir Feigel. Po smrti 
dr. Jakončiča js nekaj če pr ipor
no društvo vodila Bogatajeva kot 
podpredsednica in kmalu zatem je 
bila izvoljena za predsednico dru
štva.

Kot s ) omenije podporno dru
štvo igralo zelo važno vlogo v le
tih, ko je bilo veliko naših, zlasti 
starejših ljudi, precej hudo socialno 
ogroženih. Takrat ni bilo pokojnin 
za vse. niso delovali dobro oprem
ljeni domovi za .tarčke, številnim 
ni bilo urejeno socialno zavarovanje. 
Zato je Podporno društvo vestno 
skrbelo za veliko naših ljudi in jim 
pomagalo kar se je le dalo. Precej 
važn- vlogo pa je Podporno društvo 
igralo tudi v podporam našim šolar- 
'em in spominjamo se, kako je to 
društvo, ob priliki božičnic ali mi-

klavževanj, nudilo otrokom v neka
terih slovenskih otroških vrtcih ali 
osnovnih šolah ter v vseh zavodih 
ne le darila v obliki slaščic mar
več tudi šolske pripomočke. Zlasti 
važno je bilo poslanstvo Podporne
ga društva v šolah, ki so bile ogro
žene, kot so bile šole na Plešivem, 
na Škrljevem, v Podgori, v Ul. 
Randaccio v Gorici v letih, ko sta 
se tamkajšnji vrtec in šola šele raz
vijala. Vso to pomoč so odborniki 
društva vodili nesebično in pri tem 
delili denar, • ga • uspevali go- 
riški Slovenci. Šele v zadnjih de
setih letih je bilo društvo deležno 
tudi podpore pokrajinske uprave.

V'
Se s e najdejo 
poštenjaki

Pravijo, da j; poštenih najditeljev 
zmeraj manj, vendar to najbrž ne 
bo držalo. V torek popoldne je Da
nilo Cosoli, ki biva v Ronkah, Dre
vored Serenissimt 81, našel v bližini 
poštnega urada v Ronkah sveženj 
bankovcev. Odnesel ga je na orožni
ško postajo, kjer so ugotovili, da je 
vseboval 150 tisoč lir. Zdaj čakajo, 
da se javi ln«tn

Izleti
laborniki Kodu modrega vala pri

rejamo v nedeljo, 17. decembra, av
tobusni izlet v Bistro • Tehnični mu
zej Slovenije. Zbirališče ob 7.45 pri 
bencinski črpalki v Solkanu. Cena 
4.000 lir.

Stališče KPI 
do združen« Evrope

Na pobudo kulturnega krožka Ri- 
nascita bo danes ob 20.30 v dvorani 
pokrajinskega sveta predavanje na 
temo «Kakšno Evropo žele komuni
sti*. Govoril bo poslanec Antonio 
Rubbi, član centralnega komiteja 
KPI in namestnik odgovornega za 
stike s tujino. Ob tej priložnosti bo
do tudi predstavili knjigo o odnosih 
med komunisti v Evropi, ki jo je 
napisal sam poslanec Rubbi.

PSDI za ohranitev zvez 
z letališkem v Ronkah

Socialdemokratska federacija je v 
zvezi z odločitvijo upravnega sveta 
letališča v Ronkah, da s 1. januar
jem prihodnjega leta odpove taksij- 
sko službo med letališčem in Gorico, 
ter Pordenonom, ostro protestirala. 
PSDI meni, da je treba zagotoviti 
hitro in ceneno povezavo med leta
liščem in vsemi štirimi središči na
še dežele.

Doberdobske žene 
na obisku v Prvačini

Pred letom dni sta se občina Do
berdob in krajevna skupnost v Pr
vačini pobratili. V listi o pobrate
nju je bilo med drugim sklenjeno, 
da bodo prebivalci obeh vasi utrje
vali in poglabljali stike v okviru 
politike, kulture, športa in podobno. 
Prav na tem področju gre velika 
pohvala ženskam iz Prvačine in Do
berdoba, ki redno sodelujejo med 
seboj in občasno organizirajo izlete, 
proslave in družabne večere.

Tako so ženske iz Doberdoba ko
nec prejšnjega tedna obiskale več 
tovarn v neposredni okolici Volčje 
Drage. Z Doberdobkami so bile tu
di nekatere žene iz Ronk, župan Do
berdoba in predstavništvo občine. V 
Prvačii; so j.h sprejele tamkajšnje 
ženske ter predstavnik tamkajšnjih 
kulturno-prosvetn.T organizacij Naj
prej so cLbe. bbske žene obiska
le Goriške opekarne v Biljah. Tam

Izolčani so nastopili 
v Turjaku

V Turjaku so na n*™ krotka 
ARCl nastopili v 'neJ.\o c': ■} < i- 
dališkotolkiome skupine ,i
Italijanov, iz Izole. Prikazali so živ
ljenj^ ribičev v Izoli ob začetku 
našega stoletja v petju in besedi. 
Šlo je zares za lepo predstavo pre
prostega življenja teh ljudi pred 
približno osemdesetimi leti. Igralci 
so se na odru lepo izkazali, pohva
liti moramo voditeljico skupine Lu- 
cio Scher, ki je igro tudi napisala, 
režirala in vodila.

škoda le, da je bila dvorana zelo 
slabo obiskana in da je maloštevil
no publiko v dvorani motila tudi 
nekulturnost kvartašev. ki so t- so
sednem baru kvartali in tulili, tako 
da jih je bilo zelo «lepo» slišati v 
dvorani. Pridni igralci iz Izole bi 
si zaslužili, bodisi zaradi svoje 
pridnosti bodisi ker predstavl ajo 
italijansko narodnostno skupnost v 
Jugoslaviji, levšt sprejem

Prireditve
V okviru kulturnih srečanj, ki jih 

prireja goriška občina, bo drevi ob 
18.30 v deželnem Avditoriju v Go
rici srečanje s pisateljem Giuseppom 
Pontiggio. Predstavil ga bo Bruno 
Mater.

Prosveta
Prosvetno društvo »iiriški grič« v 

števerjanu vabi na redni občni zbor, 
ki bo na sedežu na Valčrišču v 
soboto, 16. decembra, ob 20. uri. 
Na dnevnem redu so poročila in vo
litve novega odbora

Razna obvestila
Mestno podjetje v Gorici obvešča 

vse prebivalce naj v teh dneh pri
memo zavarujejo števce z vodo. Na 
podlagi obstoječih pogodb in pravil
nika so uporabniki krivi za morebit
ne poškodbe zaradi mraza.

Kino V:

Naročnina

Celoletna 
Polletna .

za PRIMORSKI DNEVNIK 
za leto 1979

32.000 lir
20.000 »

Mesečna............................................................ 3.500
NAROČNINE SPREJEMAJO:

Uprava: Gorica, Ul. XXIV. maja 1 
Tel. 833-82

Raznašale! Primorskega dnevnika 
Pošta: tekoči račun ZTT 11/5374

Gorica
CORSO 17.06-19.15-21.30 «EUiot. il 

drago invisibile*. Walt Disneyeva 
risanka.

VERDI 17.15-22.00 «Pretty baby». K. 
Karradine, S. Sarandon. Prepove
dan mladini pod 18. letom. Barvni 
film.

VITTORIA 17.00-22.00 «11 fedelmen- 
te vostro... Celestina tuttofare*. L. 
Romany. Prepovedan mladini pod 
18. letom.

Tržič
EXCELSIOR 16.30-22.00 «FIST». 
PRINCIPE 17.30 -22.00 «1 quattro del- 

1’oca selvaggia*.

Nova Gorica 
in okolica

SOČA 18.00—20.00 tSkofova spalnica*. 
Italijanski film.

SVOBODA 18.00—20.00 «Madame Pi
pi*. Francoski film.

DESKLE 19.30 «V klancu Nevade*. 
Ameriški film.

DEŽURNA lekarna v gorici
Danes ves dan in ponoči je v Go

rici dežurna lekarna Alesani Ulic* 
Carducci 38. tel. 22-68.
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ŽIVAHNA KULTURNO-PROSVETNA DEJAVNOST NA PROSEKU IN KONTOVELU

Prva «domača» gledališka predstava 
je bila na Proseku že pred sto leti
Nekatera obdobja so bila bolj bogata, druga manj, toda ves čas se je na Kontovelu 
in Proseku kazala želja po odrskem izživljanju in prosvetni dejavnosti nasploh

Letos mineva 100 let od prve 
gledališke predstave na Proseku. 
Prav je, da se te obletnice pri
merno spomnimo in jo svečano 
proslavimo. V okviru proslav, ki 
jih prireja amaterski oder Prosek- 
Kontovel, .je tudi današnja otvori
tev dokumentarne razstave o 100- 
letnem dramskem delovanju na 
Proseku in Kontovelu. Poleg te 
prireditve bo v soboto srečanje 
med sedanjimi in bivšimi čla
ni dramskih skupin, v nedeljo 
pa svečana proslava z bogatim 
kulturnim sporedom. Nadalje bo 
ob tej priliki amaterski oder izdal 
brošuro, ki podrobno prikazuje gle
dališko delovanje na Proseku in 
Kontovelu in priložnostno značko.

Prosvetno delovanje na Proseku 
in Kontovelu ima zelo stare tradi
cije, saj sega njegovo organizira
no delo že v prejšnje stoletje, ko 
je bilo na Proseku ustanovljeno 
Bralno društvo. Bralno društvo je 
b'lo ustanovljeno proti koncu leta
1877 in za predsednika je bil izvo
ljen domačin Ivan Nabergoj. Slo
vesna otvoritev Bralnega društva 
na Proseku pa je bila 5. januarja
1878 z bogatim kulturnim spore
dom. Prav ob tej priliki je bila 
pripravljena prva gledališka pred
stava in sicer so domačini naštu
dirali Linhartovo veseloigro v 
dveh dejanjih «Županova Micka*. 
Vsekakor je to prvo dramsko delo. 
kolikor nam je znano, uprizorjeno 
na Proseku.

Poročila o kasnejšem delovanju 
Bralnega društva so zelo skopa, le 
tu in tam je bila objavljena kaka 
novica v tržaški Edinosti o kul
turnih prireditvah. Na občnem 
zboru 3. marca 1888 pa so skle- 
n:li, da se delovanje društva pre
kine in vsa imovina razproda. Ta
ko se je zaključilo desetletno delo
vanje proseškega Bralnega društva. 
Bilo je prvo organizirano prosvet
no društvo na Proseku. Za takrat
ne čase je veliko nared' lo pri o- 
hranjevanju našega jezika in o- 
grcmno prispevalo k obujanju na
rodne zavesti. Njegovo vlogo je 
prevzelo pevsko društvo Hajdrih.

Točen datum ustanovitve pev
skega društva Hajdrih nam ni 
znan. Prvo novico o delovanju 
pevskega društva smo zasledili v 
Edinosti 31. avgusta 1887, ko v do
pisu s Proseka javljajo, da se je 
ustanovil domači pevski zbor pod 
imenom Hajdrih. Nadaljnje delova
nje pevskega društva Hajdrih je 
bilo zelo razgibano in vsa leta 
prejšnjega stoletja in tudi V^tern 
stoletju do prve svetovne vojne 
so si prireditve sledile kot na te
kočem traku. Med prvo svetovno 
vo.no pa je prosvetno delovanje 
skoraj zamrlo. Po končani vojni 
se je delovanje obnovilo, toda 
bilo je zelo omejeno. Omejevalo 
se je na priložnostne nastope pev
skega zbora. Tako je društvo živo
tarilo do leta 1927, ko so fašisti
čne oblasti društvo uradno prepo- 
vodslfi.

Kmalu bo 90 let, ko se je po
redila misel, da si tudi Kontovelci 
cmislijo svoje prosvetno društvo. 
Po ustnem izročilu je bila ustano
vitev pevskega društva Danica le
ta 1889, po natančnem raziskova
nju pa .je ugotovljeno, da je da
tum ustanovitve zgoraj omenjene
ga društva napačen in ga moramo 
premakniti na naslednje leto. Ta
ko je bilo ugotovljeno, da .je bil 
ustanovni občni zbor pevskega 
društva Danica 5. junija 1890.

Prva prireditev, ki jo je pripra
vilo novoustanovljeno društvo, je 
bila 18. januarja 1891 in sicer v 
prostorih gostilne Stoka na Konto
velu. Na sporedu je bil nastop 
pevskega zbora, deklamacije in 
veseloigra «Mutec». Prireditve so 
si sledile tudi v naslednjih letih. 
Na teh domačih ljudskih predsta
vah je vedno sodeloval pevski

zbor, poleg tega še dramska skupina 
in kasneje tudi tamburaški zbor. 
Največji kulturni dogodek na Kon
tovelu je bila otvoritev velike dvo
rane, ko so za to priložnost upri
zorili Finžgarjevo ljudsko igro «Di- 
vji lovec*. Otvoritev dvorane je 
bila 24. aprila 1905 in je pomenila 
za tedanje in tudi za kasnejše 
prosvetne delavce veliko pridobi
tev na kulturnem področju. Glede 
na uspeh, ki ga je dosegla iera 
«Divii lovec*, so ljudskoprosvet- 
ni delavci s Kontovela sklenili, 
da sežejo po celovečernih delih. 
Tako so v naslednjih letih skoraj 
vsako leto pripravili celovečerno 
prireditev. To je trajalo do začet
ka prve svetovne vojne, ko je vse 
kulturno delovanje zamrlo. Po kon
čani vojni se delovanje pevskega 
društva ni obnovilo, ker so ta
kratni kulturni delavci ustanovili 
«Ljudski oder*.

Na pobudo domačina in aktiv
nega prosvetnega delavca Drago
tina Starca se je zbrala skupina 
navdušenih mladih za dramsko 
delovanje in ustanovila Klub dra
matičnih diletantov na Proseku. 
Ustanovni občni zbor je bil v ne
deljo, 24. novembra 1907. Ustanov
nih članov je bilo 12 ter so zalo
žili 120 kron za fond kluba z do
ločilom. da se ves čisti dobiček 
porabi za društveno knjižnico. De
lovanje kluba .je bilo zelo pestro. 
Vsako leto so pripravili najmanj 
po eno celovečerno igro. Tako de
lovanje je trajalo do prve sve
tovne vojne, ko so prekinili z de
lovanjem. Delo so ponovno obno
vili leta 1919 in to do leta 1924.

Kmalu po prvi svetovni vojni so 
po raznih slovenskih vaseh Tr
žaškega pričeli ustanovljatj kul- 
turno-prosvetna društva »Ljudske 
odre*, ki so bili tesno povezanu z 
matičnim »Ljudskim odrom* v Tr
stu. Ta kulturna društva so bila 
socialistično usmerjena; vanje se 
je vključevalo pretežno delavstvo

Tako so tudi Kontovelci pričeli 
s pripravo za ustanovitev »Ljud
skega odra*. In sad tega dela je 
bil ustanovni občni zbor, ki je bil 
15. junija 1919 v dvorani Gospo
darskega društva na Kontovelu. 
Občni zbor .je otvoril predsednik 
matičnega društva Lavo Čermelj. 
Na ustanovnem občnem zboru je 
spregovoril tudi predsednik »Kul- 
tumega sveta* domačin Ivan Re
gent. Delovanje »Ljudske1## odrhV 
je bilo zelo pestro, saj so v svo
jem sklopu imeli pev?ki'"’zbdr, 
dramsko skMflhiv.^ffflJniui. 
ski igralci so pripravili celove
černe igre in z njimi gostovali 
tudi po okoliških odrih. Fašisti
čne oblasti so leta 1924 »Ljudski 
oder* nasilno razpustile. Toda do
mačini se temu niso hotelu vdati 
in so že 20. junija 1924 ustano
vili »Pevsko društvo Kontovel*. ki 
je bilo pravi dedič «Ljudskega o- 
dra*. Tudi v okviru pevskega dru
štva so naštudirali več iger. Zad
njo novico zasledimo 15. februarja 
1925, ko dramski odsek gostuje 
na Opčinah z veseloigro v treh 
dejanjih «čevljar». Od tedaj dalje 
.je na Kontovelu zavladal Drisilen 
kulturni molk, ki je trajal do 
konca druge svetovne vojne.

Dramsko delovanje na Proseku 
in Kontovelu po drugi svetovni voj
ni beleži bogato žetev. Po dvajsetih 
letih prisilnega kulturnega molka 
je ljudstvo čutilo potrebo po kul
turnem prebujenju in po vsem, kar 
mu je bilo toliko let prepoveda
na. Želelo si je slovenske besede, 
slovenske knjige, slovenske pred
stave in je to svojo navdušenost 
pokazalo z aktivno prisotnostjo na 
vseh področjih narodnega delova
nja.

Poleg ostalega Ijudskoprosvetne- 
ga delovanja se je tudi dramska 
aktivnost zelo razmahnila in do
segla v prvih letih povojnega ča

sa visoko raven. Že nekaj tednov 
po končani drugi svetovni vojni so 
pričeli na Kontovelu z obnovo dvo
rane, ki je nemškemu okupatorju 
služila za skladišče in kuhinjo. 
Tudi na Proseku so začeli z obno
vo dvorane, ki je v času fašisti
čne vlade služila tedanjim oblast
nikom za potujčevanje naše mla
dine.

Iz tajniških zapiskov razberemo, 
da so imeli 18. avgusta 1945 usta
novni občni zbor prosvetnega dru
štva »Ivan — Vojko* ki je zdru
ževalo obe vasi v skupno društvo, 
v odbor sta bila izvoljena dva re
ferenta za dramatiko in sicer A- 
lojz Cijak s Kontovela in Emil 
Danev s Proseka. Že 2, septem
bra 1945 se je dramski odsek pred
stavil občinstvu z Linhartovo ve
seloigro v dveh dejanjih »Župano
va Micka*. V tem prvem povojnem 
obdobju so naštudirali več dram
skih del: «Divji lovec*. «Svet brez 
sovraštva*. »Cigani*, »Kovačev štu
dent*, «Detektiv Megla*, »Trije va
ški svetniki*, «Rokovnjači». »Do
men*, itd.

Leta 1948 je prišlo do nesrečne
ga razkola, ki je za nekaj časa 
ohromil vse kulturno delovanje. 
Tako sta na Proseku in Konto
velu nastali dve prosvetni društvi, 
vsaka s svojo dramsko skupino. 
Leta 1949 ne zasledimo nobene 
dramske prireditve in šele leta
1950 se je začelo ponovno prebu
jati kulturno življenje; tako je e- 
na dramska skupina pripravila i- 
gro »V dolini* in enodejanko »Vr
nitev v partizane*, leto kasneje 
pa Novačanovo dramo »Veleja* 
in leta 1952 dramo «Poljub pred 
ogledalom*. Druga skupina je le
ta 1951 pripravila «Čudež v pu- 
stinji*. Klopčičevo «Mater» in sce- 
voigro »Lojtrca*. Spevoigra »Loj- 
trca* je dosegla pri občinstvu o- 
gromen uspeh. S tem delom so 
nastopili tudi v Trstu in v Ljub
ljani. Leta 1953 pa je isti dramski 
odsek pripravil dve enodejanki 
Alojzija Cijaka v domačem nare
čju «Su» in «Kuperativa».

Leta 1951 je prosvetno delovanje 
na Proseku zadela huda krivica, 
ko je civilno sodišče v Trstu raz
sodilo, da mora prosvetno društvo 
«Ivan — Vojko* do 5. avgusta
1951 zapustiti prostore prosvetne
ga doma na Proseku. Ti prostori, 
ki so bili po vojni obnovljeni s 
prostovoljnim delom, so po raz
sodbi sodišča blu. d&bi na razpola
go bivši potujčevalni organizaciji 
»Jtalia Reden ta», ki .se je po voj
ni preimenovala v «Opera asili 
infantili*.

Leta 1954 nastane molk, ki tra
ja vse do leta 1960. V tem času 
imamo na Kontovelu le občasna 
gostovanja Slovenskega gledališča 
ali kake tuje amaterske skupine. 
Tudi šolski otroci prirejajo ob 
koncu šolskega leta zaključne pri
reditve, ki obsegajo deklamacije, 
petje in dramske prizore.

Šele leta 1960 je na pobudo sku
pine mladih prosvetnih delavcev 
ponovno oživela dramska dejav
nost; kot prva predstava novo
ustanovljenega dramskega odseka 
je bila Lipahova veseloigra »Glav
ni dobitek*. Od tedaj dalje 'je 
dramski odsek pripravil vsako le
to najmanj po eno premiero. Naj
večji uspeh pa .je dramska skupina 
dosegla leta 1969, ko je pripravi
la dramo Mire Pucove v treh de
janjih «Svet brez sovraštva*. S 
tem delom se .je amaterska sku
pina prijavila za srečanje amater
skih skupin Slovenije in z velikim 
uspehom nastopila v Brežicah.

Da bi se dramsko udejstvova
nje še bolj razvilo, so člani dose
danje društvene dramske skupine 
prosvetnega društva Prosek-Kon- 
tovel ustanovili marca 1970 samo
stojno društvo »Amaterski oder 
Prosek-Kontovel* in si s tem za

dali nalogo, da čimbolj razširijo 
dramsko dejavnost v obeh vaseh 
in da pritegnejo k dramskemu de
lovanju čimširši krog vaške mla
dine.

Tudi v naslednjih letih je Ama
terski oder pripravil po eno ali 
dve predstavi na sezono. S temi 
deli je gostoval tudi po okoliških 
vaseh, v Sloveniji in na Koro
škem. Kot zadnja predstava je bi
la v pretekli sezoni veseloigra do
mačega pisatelja Jake Štoke »Tri
je tički*.

S tem bi zaključili bežen pregled 
dramskega delovanja na Proseku 
in Kontovelu. Upajmo, da bo tudi 
v bodoče dramska dejavnost vsaj 
tako živa kot doslej.

P.m. Nova «alfetta 2000 L>, ki so prodajo

SLOVITA «GU'RNICA^ PONOVNO NA DNEVNEM REDU

Današnja Španija izpolnila 
le del Picassovega pogoja?
Picasso je dal pogoj, da bo njegovo delo izročeno Španiji le tedaj, ko 
bo Španija demokratična in republika ■ Današnja pa je monarhija

VZTRAJNA 
ALI TRMASTA 
ANGLEŽINJA?
Zares bi človek ne vedel, ka

ko jo oceniti, ali ji priznati iz
redno vztrajnost, ali ji prisoditi 
trmo. Naj bo vztrajna ali trma
sta, toda lady May Savidge se 
bo te dni vselila v svojo novo vi
lo, za katero trdi, da jo je vso 
sama zgradila. In to še ni vse...

Pred desetimi leti so mimo nje
ne vile, ki je bila iz neometane 
opeke, prišli zemljemerci, za nji
mi naj bi prišli buldožerji za 
gradnjo nove avtomobilske ceste. 
Ženska je rekla, da vile. ne da, 
da jo raje preseli. In res.se. je 
lomita-* dela in ob njenem nadaorJ* 
stvu so delavci vilo «razstavili» 
in opeko za opeko zložili, podob
no so napravili še prej s korci. 
Nakar so vse to zložili na ne
kaj tovornjakov in vseh 8 tisoč 
korcev ter več desettisoč opek 
odpeljali kakih 100 milj daleč v 
idilični kraj Wales ob morju. In 
tu se je danes že 67-letna ženska 
lotila «ponovnega sestavljanja* 
vile, ki jo končuje prav te dni. 
če bi ji mogli verjeti in čemu bi 
ji tudi ne verjeli, je danes že pri
letna lady vse tisoče opek in 
korcev sama preložila in pretež
ni del tudi vgradila v nove zi
dove.

Brž ko so s tovornjaki pripe
ljali gradbeni material na novo 
gradbišče, je namreč za tovor
njaki privozila tudi ona v novi 
rulotki, ki jo je postavila ob grad
bišče in tu ostala ves čas v druž
bi svojih dveh »ljubljenčkov*, 
namreč psa in mačke, ki ji edina 
delata družbo že dolgo let.

Čeprav bi mogli tudi podvomi
ti, priletna gospa trdi, da je vsa 
dela opravila sama, tudi najtežja 
težaška dela. In danes je zado
voljna, kajti njena nova vila se 
v ničemer ne razlikuje od stare, 
saj je pazila celo na to, da so 
opeke obrnjene tako, da so nek
danji zunanji robovi spet prišli 
na zunanjo stran...

........................ ................................ .................................................................... .....n................. .......................................................n................................. .........................m................... .............. .................... .............................. ................ .............................................................. ......................................................... ..

Patronat KZ - INAC svetuje
Odškodnina zaradi brezposelnosti 
in simbolični pokojninski prispevki

Vpr.: «Obračam se na vašo 
rubriko, ker nimam jasnih poj
mov, katere so moje pravice. Ne
kateri mi namreč pravijo eno, 
drugi drugo, tako, da ne vem, 
komu naj verjamem Z zadnjim 
dnem meseca novembra sem pre
nehal delati pri tvrdki, ker sem 
sam prosil za odpust Vložil sem 
namreč prošnjo za predčasno u- 
pokojitev, čeprav nimam še SO 
let. Vse delovne dobe imam sko
raj 37 let in sem se odločil, da 
uživam sad svojega dela. Rad bi 
vam zastavil nekaj vprašanj: i- 
mam pravico do brezposelnosti, 
ker sem se sam odpovedal de’u? 
Vpliva morda kaj na to. če bom 
imel pokojnino nad 100.000 Iv? 
Bom dobil kaj denarja? Se to 
šteje tudi kot delovna doba? Že 
vnaprej se vam zahvaljujem za 
pozornost.» L.A.

Ob prekinitvi rednega delovne
ga razmerja ima sleherni deloje
malec, seveda če je zadoščeno 
nekaterim osnovnim predpostav
kam, pravico do finančne odškod
nine zaradi brezposelnosti. Ni tu 
bistveno, če je ta prekinitev po

sledica volje delodajalca ali pa 
je podrejeni delavec samovoljno 
zapustil delovno mesto. V svo
jem pismu omenjate znesek 100 
tisoč lir, ki je dohodkovna meja, 
ki pa dejansko nima veljave, od
kar minimalna pokojnina pri splo
šnem obveznem zavarovanju pre
sega ta znesek.

Za določitev pravice do finan
čne odškodnine zaradi brezposel
nosti je dejansko odločujoča sta
rostna meja: in ta meja je 60 let. 
Upokojenec, ki je že dopolnil 60. 
leto starosti, ni deležen te odškod
nine, ker njegova pokojnina pre
sega 100.000 lir. Upokojenci pod 
60. letom starosti (ki uživajo in
validsko ali predčasno starostno 
pokojnino) pa imajo v vsakem 
primeru pravico do finančne od
škodnine, ne glede na višino po
kojninskega dohodka. Kar se pa 
akreditacije simboličnih prispev
kov zaradi brezposelnosti tiče, 
ima do le-teh pravico sleherni 
bivši zavarovanec, ki jih nato 
lahko priključi na svojo pokojni
no. Potrebno pa .je. da takoj no 
prekinitvi delovnega razmerja

predloži zadevno prošnjo na te
ritorialni delovni urad, ki se na
to poveže z INPS.

V vašem primeru vam, torej 
svetujem, da čimprej izpolnite 
obrazec in ga predložite delov
nemu uradu. Tako boste deležni 
sicer skromne denarne podpore, 
čez dve leti pa boste lahko do
dali na svojo pokojnino še šest 
mesecev simboličnih prispevkov 
zaradi brezposelnosti.

POVRNITEV
ZDRAVILSKIH
STROŠKOV
Vpr.: «Na srečo nisem dolgo let 

bil bolan, do pred nekaj dnevi, 
ko sem moral kupiti neka zdra
vila. Ker nimam izkušenj, bi rad 
vedel, če kmečko zamrovanje, 
ki ga redno plačujem, povrne kaj 
ali je ves ta strošek v moje bre
me? Imam pravico samo do brez
plačnega zdravnika ali tudi do 
zdravil?* T.F.

Kmečki zavarovanci imajo pra
vico do brezplačne zdravniške o- 
skrbe, kar zadeva splošne in

specialistične preglede. Zdravila 
pa morajo zavarovanci najprej 
sami plačati, nato jim kmečka 
vzajemna bolniška blagajna sko
raj v celoti povrne celoti znesek: 
zadrži si le forfetarnj znesek 400 
lir na vsako zdravilo. Svetujem 
vam, da v roku 30 dni po naku
pu (kot je predpisano) izročite 
na kmečko blagajno zdravniški 
recept s priloženim potrdilom o 
vplačilu zneska. Vsekakor to sto
rite pred koncem meseca, ki so
vpada s koncem leta, tako da 
vam bodo lahko povrnili oprav
ljeni strošek že v teku nekaj me
secev, ko bodo opravili letni ob
račun.

OBVESTILO
UŽIVALCEM
JUGOSLOVANSKE
POKOJNINE
Vse uživalce samostojne oziro

ma sorazmernega dela jugoslovan
ske pokojnine (izvzete so prizna
valnine in invalidnine) obvešča
mo, da morajo dostaviti social
nemu zavarovanju SPIZ do kon
ca meseca potrdilo o življenju 
in nezaposlenosti za neprekinjeno 
nakazovanje pokojnine v inozem
stvo. Vso potrebno dokumentaci
jo bo poskrbel patronat Kmečke 
zveze INAC za vse tiste upokojen
ce in upokojenke, ki se bodo zgla
sili v Ul. Čicerone 8/b do konca 
tega tedna.

Neki francoski pisatelj in ese
jist je zapisal, da je sama «Guer- 
nica* vredna enega življenja, 
kajti ni je strašnejše obsodbe fa
šizma, vojne in nasilja nasploh, 
kot je to veliko delo znanega pa
riškega umetnika Španca Pabla 
Picassa. In to veliko umetniško 
delo je v zadnjih časih ponovno 
na dnevnem redu. To pa v zvezi 
z dejstvom, da se je Španija ven
darle dovolj konkretno napotila 
v demokratično družbeno uredi
tev, hkrati pa je treba upošte
vati dejstvo, da je Pablo Picas
so že zdavnaj podčrtal, da nje
gova «Guernica» spada edinole v 
Španijo, toda »demokratično re
publiko Španijo*. V Španiji so ne
davno tega imeli referendum, na 
katerem se je večina prebival
stva opredelila za demokra-.. 
tično ustavo, hkrati pa je Špa
nija ostala monarhija, iz česar 
izhaja, da je izpolnjenega le pol 
pogoja, ki ga je postavil Pablo 
Picasso. Zato bo morda zanimi
vo, kaj meni o tem pariški «Le 
Matin*, ki je pred dnevi zapisal: 

Ali se bo najbolj znana umet
nina dvajsetega stoletja, Picas
sova »Guemica*, ki je danes v 
New Yorku, v Muzeju moderne 
umetnosti, vrnila v Španijo, da bi 
tako »na kraju samem* spomi
njala ljudi na enega najbolj 
strašnih zločinov v španski dr
žavljanski vojni in na dejstvo, da 
je bil največji slikar našega sto
letja Španec?

Ofenziva, ki teži za tem, da bi 
se uresničil gornji načrt, je zav
zela zelo širok obseg. Zakaj? 
Predvsem zato, ker je nedavno 
veliki Miro izjavil, da bi bila nav
zočnost «Guernice» v Španiji »oči
ten znak sprememb, osvoboditve 
in pomirjanja* in ob splošnem 
presenečenju še dodal: »Toda če 
Španija ponovno dobi "Guernico", 
lahko rečem, da se mora za to 
zahvaliti meni*. Zakaj in kako?

Konec septembra je španski 
veleposlanik v IVashingtonu Jose 
Lado po sestanku s konservato
rjem iz newyorškega Muzeja mo
derne umetnosti Williamom Ru
binom izjavil, da je njegov mu
zej pripravljen odpovedati se sli
ki, ki jo je leta 1938 dal njim v 
hrambo sam Picasso, nekaj ted
nov prej pa je ameriški kongres 
izglasoval tudi resolucijo, ki zah
teva vrnitev »Guemice* Španiji, 
vendar pod določenim pogojem. 
V tem času se je v Mouginsu Pi
cassova vdova Jacqueline izra
zila takole: «In kaj se ”Guerni
ča" tiče njih?* S tem je baje ho
tela reči, da je nemogoče, da bi 
nekdo vračal nekaj, kar mu ne 
pripada.

Ko je 25. aprila 1937. leta 43 
nacističnih letal v Francovi službi 
brez razloga z bombami zasulo 
Guernico, majhno »sveto mesto* 
Baskov, je to mestece doživljalo 
tri ure strahotnega ognja, do te
daj najstrašnejše vojne. Temu 
zločinu je sledila ustvaritev ve
likega umetniškega dela, ki je 
bilo na svetovni razstavi 1937. 
leta v Parizu glavni razstavni 
predmet v paviljonu Republike 
Španije.

In zakaj se danes ponovno to
liko govori o »Guemici*? Zato, 
ker je ta slika simbol, toda na 
eni strani simbol republikanske 
Španije, demokratične Španije, 
na drugi pa simbol boja proti na
silju, zlu, fašizmu. Vrnitev »Guer- 
niee* v Španijo, ki se zanjo po
teguje že toliko let, bi pomenila 
tudi nekakšno očiščenje Španije 
vsega, kar je za to pirenejsko de
želo pomenil frankizem. Gre za 
45 let črnega režima, z vsemi u-

streznimi posledicami, tudi z mi
lijonom mrtvih. Toda takšno oči
ščenje bi bilo mnogo preveč ce
neno. Picasso je to sam razumel. 
V oporoki, ki jo je lastnoročno 
napisal in izročil v varstvo Ro
landu Dumasu, je Pablo Picasso 
potrdil, da«”Guemica” pripada 
Republiki Španiji*. «Vmil se bom 
v domovino, "Guernico” bom dal 
v Prado, seveda ko se bo v Špa
niji ponovno vzpostavila svoboda*. 
In Roland Dumas k gornji Picas
sovi oporoki dodaja: »V Španiji 
že obstaja demokracija, toda Špa
nija še ni — republika. Možno je 
torej, da se "Guernica” v Špani
jo vrne, vendar ne takoj in zato 
je možno, da se ta vrnitev ne
koliko odgodi*.

Iz vsega tega izhaja, da bo mo- 
-rala Španija vi<M8eA**jGuemice» 
zaslužiti, — zaključuje pariški 
«Le Matin*.

ITALIJANSKA TV 
Prvi kanal

12.30 Argumenti
13.00 Na strani državljana
13.25 Vremenska slika
13.30 DNEVNIK

in Danes v parlamentu
17.00 Vlak, otroška oddaja
17.25 Ihtavi, simpatični 

Braccio di Ferro
17.30 Paper moon, TV film 

Težke ločitve
18.00 Argumenti
18.30 10 hertzov, glasbena oddaja
19.00 DNEVNIK 1 — KRONIKE
19.20 Woobinda, TV film 

ČUDNA DEKLICA
19.45 Almanah, Vremenska slika
20.00 DNEVNIK 
20.40 STAVIMO?

Nagradna oddaja, ki jo vo
di Mike Bongiorno

22.00 Posebna oddaja 
DNEVNIKA 1 
KATERA TRETJA POT? 
Ob koncu DNEVNIK,
Danes v parlamentu
in Vremenska slika
Drugi kanal

9.55 Smučanje: SLALOM, pre
nos iz M. di Campiglio

13.00 DNEVNIK 2 — OB 13. URI
13.30 Tresei

Starši, toda kali)?,
Vzgojna oddaja

16.00 Smučanje: SLALOM, pre
nos iz M. di Campiglio

17.00 Sara in Noe, risanka 
17.05 Beli delfin, Zum
17.20 Film Petra Rosinskega
18.00 Vzgojna TV v svetu
18.30 Iz parlamenta 

DNEVNIK 2 - 
ŠPORTNE VESTI

18.50 Dober večer z . . .
QUARTETTOM CETRA 

19.45 DNEVNIK 2 —
ODPRTI STUDIO 

20.40 Sedem zgodb:
BOŽIČ S TVOJIMI

22.00 Program o filmskih novostih
22.45 Zelene točke

Iz Rimskega gledališča: 
Ballet Nacional Festivales 
de Espaha
Ob koncu DNEVNIK 2 
JUGOSLOVANSKA TV 
Ljubljana

10.30 TV v šoli
13.25 M. di Campiglio:

Paralelni slalom za moške
17.25 POROČILA
17.30 S. Reisner:

SAJ SI VENDAR PUNCA, 
nadaljevanje in konec pred' 
stave SNG Maribor 

17.55 Obzornik
18.05 Stare japonske pravljice 
18.20 Nirakongo, dok. film 
19.10 Risanka
19.30 TV DNEVNIK
20.05 V živo: Med ljudmi živeti
22.30 Poročila s kongresa 

ZSM Jugoslavije 
Koper

20.00 Otroški kotiček: Risanke
20.15 TV DNEVNIK
20.35 OSAMLJENA ZVEZDA, film 

Režija: Vincent Sherman, 
igrata: Clark Gable, Ava 
Gardner . . .

22.05 Dokumentoma oddaja: 
Dovolj je hoteti

22.35 Slovenski rock 77:
Andrej Trobentar
Zagreb

17.45 F. Bevk: Mali upornik
18.15 Izobraževalna oddaja
18.45 Humoristični klub
20.00 Argumenti 78
20.50 UŽIŠKA REPUBLIKA,

TV nadaljevanka
ŠVICA

18.00 Gospod Tau, TV film
19.05 Prvih 365 dni 

otroškega življenja
20.45 DVOBOJ NA SONCU, film 

Režija: King Vidor, igrata: 
Gregory Pečk, Jennifer Jo
nes ...

Novo sredstvo za boj
proti alkoholizmu
WASHINGTON — Do nedavne

ga so za zdravljenje duševnih 
depresij uporabljali kemijsko 
zdravilo na osnovi litija. Jo
da litij se je izkazal tudi kot o- 
dlično sredstvo pri zdravljenju 
alkoholikov. Po rezultatih zdrav
niških raziskovanj na univerzi v 
Nevvfounlandu se je 36 odstotkov 
pacientov — alkoholikov po še
stih mesecih zdravljenja z liti
jem, vendar zdravljenja, za ka
terega pacienti sami niso vedeli, 
odpovedalo alkoholu. Kot je zna
no, uporabljajo proti alkoholizmu 
tudi kalcijev karbinid, in tudi ta 
daje kar dobre rezultate, toda 
le za 30 odstotkov toliko kolikor 
jih daje že omenjeni litij.

Pacienti so litij jemali v ne
kakšnih želatinastih kapsulah in 
jih uživali dva tedna. Rezultati 
so se kmalu pokazali, le da je 
litij dal tudi nekaj stranskih in 
v tem primeru negativnih posle
dic.

TRST A
7.00 8.00, 9.00, 10.00, 11.30, 13.00, 

14.00, ’ 15.30, 17.00, 18.00, 19.00, Po
ročila; 7.20 Dobro jutro po naše;
8.05 Prijateljsko iz studia 2; 9.05 
Iz južnoameriške folklore; 9.30 
Ritmična glasba; 10.05, Koncert 
sredi jutra; 11.00 Naš podlistek: 
«Moč preteklosti*; 11.35 Plošča 
dneva; 12.00 Glasba po željah; 
13.15 Revija Zveze cerkvenih pev
skih zborov 1977; 14.10 Danes bo
mo govorili o...; 14.30 Glasbene 
oblike in izrazi; 15.35 Priročnik 
lahke glasbe; 16.30 Kje je napa
ka?; 17.05 Mi in glasba; 18.05 
Gospodarska društva v pokrajini; 
18.20 Za ljubitelje operne glasbe.

KOPER
7.30, 8.30, 9.30, 10.30, 11.30,

12.30, 13.30, 14.30, 15.30, 16.30,
17.30, 18.30, 19.30, 20.30, 21.30,
22.30 Poročila; 7.00 Glasba za do
bro jutro! ‘ 8.32 Solisti klasičnih 
instrumentov; 9.15 Knjiga na ra
diu; »Bouvard et Pecuchet*; 10.00 
Z nami je...; 10.10 Zmaj; 10.32 
Glasbeni odmor; 10.40 Program 
z Vanno; 11.00 Kirn, mladi svet;
11.32 Glasbena oddaja; 11.45 Ca- 
rosello Curci; 12.05 Glasba po 
željah; 14.00 Kje se ustaviti: 14.15 
Družba in revolucija — Kako? 
Kdaj? Zakaj?; 14.33 Poje zbor 
Monte Curiol iz Genove; 14.45 
Ecig Galletti; 15.00 Zmaj; 15.20 
Poje Patty Pravo; 15.40 Pesmi, 
pesmi; 16.00 Knjižne novosti;
16.05 Glasbena oddaja; 17.00 Ob 
petih popoldne: Ulica M; 17.45 
Reklamna in zabavna glasba;
18.00 Glasba po željah; 18.35 Mla
di izvajalci: Gojenci OŠ Tolmin;
19.33 Crash; 20.00 Opera, poezija, 
glasba in ples; 20.32 Rock party;
21.00 Glasba slovenskega juga; 
21.32 Igra Franco Bertagnim; 
21.45 Jugoslovanski pop; 22.45 
Poje Engelbert Humperdinck.

RADIO 1
7.00, 8.00, 10.00, 12.00, 13.00, 

14.00, 15.00, 17.00, 19.00, 21.00,
23.00 Poročila; 6.00 - 7.30 To noč, 
danes zjutraj: 8.40 Včeraj v par
lamentu; 9.00 -10.35 Radio anch’ 
io; 11.30 Program z Mino; 12.05 -
13.30 Vi in jaz ’78; 14.05 Glasbena 
oddaja; 14.30 Drugi časi, drugi 
glasovi; 15.05 Rally; 15.30 Erre- 
piuno; 16.35 Srečanje z VIP; 17.05 
Opereta; 17.45 Kdo, kako, kje,

kdaj; 18.00 Vrt sladkosti; 18.35 
Spaziolibero - Programi pristo
panja; 19.30 Nabožna oddaja; 
19.35 Italijanske pesmi; 20.10 
Program s Sandrom De Paoli- 
jem; 20.35. Flash back; 21.05 Na
gradna oddaja; 21.35 Martin Lu
ther King; 22.05 Mnenja, sanje 
in pričevanja; 23.18 Lahko noč,

RADIO 2
6.30, 7.30, 8.30, 9.30, 10.09, 11.30, 

13.30, 16.30, 18.30, 19.30. 22.30 Po
ročila; 6.00 - 7.55 Neki drug dan;
8.45 Spomini na šolska in otro
ška leta; 9.32 Antonio Vivaldi, 
rdeči duhovnik; 10.12 Sala F; 
11.32 Tudi jaz sem bil; 12.45 Ne, 
ni BBC!; 13.40 Romanca; 15.00 - 
15.45- 16.37 Tu Radio 2; 17.55 
Otroci časa, raz. oddaja; 18.33 
Poglejmo na koledar; 18.56 Pro
stor X: 20.50 Bog naj reši trikot
nik, radijska igra; 22.20 Vesti V 
parlamenti.

— LJUBLJANA
- - '5.-00,- 6.00; 6.30, 7.00, 8.00, 9.00,

10.00, 12.00, 14.00. 15.00, 18.00.
19.00, 22.00, 23.00, 24.00 Poročila;
6.20 Rekreacija; 6.50 Dobro ju' 
tro, otroci!; 7.30 Iz naših spore
dov; 8.08 Glasbena matineja; 
9.05 Radijska šola za višjo stop
njo; 9.35 Tuja in domača zborov
ska glasba; 10.15-11.00 Kdaj, 
kam, kako in po čem? 10.45 Tu
ristični napotki za naše goste lZ 
tujine; 11.03 Uganite, pa vam za
igramo...; 12.10 Zvoki znanih me
lodij; 12.30 Kmetijski nasveti: 
12.40 Od vasi do vasi; 13.00 Da
nes ob 13.00; 13.20 Obvestila m 
zabavna glasba; 13.30 Pripori 
čajo vam...; 14.05 Koncert za
mlade poslušalca; 14.40 Mehurc- 
ki; 14.55 Pet minut za EP; 15-3" 
Glasbeni intermezzo; 15.45 Jezi' 
kovni pogovori; 16.00 »Vrtiljak**
17.00 Studio ob 17.00; 18.05 Z o- 
pemih odrov; 18.55 Pet minut za 
EP; 19.20 Obvestila in zabavna 
glasba; 19.35 Lahko noč, otroci,>
19.45 Minute z ansamblom Slav
ko Žnidaršič; 20.00 Četrtkov ve
čer domačih pesmi in napevov,
21.00 Literarni večer; 21.40 Lepe 
melodije; 22.20 Ruski baleti v so; 
listični komorni literaturi; 23" 
Literarni nokturno - Z. Tarle- 
Pesmi; 23.15 Paleta popevk }n. 
plesnih ritmov; 00.05 - 4.30 Nocm 
program. ‘

..........................................................................................................................................................................................................................lllllt^•l•^llllllllllHIlllll^lllll•llllltll•lIllllll•lllHlIllnllllllrIl■•*,,,l,,

Ženska in njena stvarnost
Kakšen poudarek naj ima «ženska specifičnost

Vsaka ženska mora biti najprej 
in predvsem ženska. Odločna in 
jasna trditev, ki pa nikakor ni, 
kot bi jo sicer v naglici lahko 
tolmačili, ceneno reklamno geslo, 
je med drugimi parolami izšla iz 
organizacijskega seminarja Zve
ze žensk Italije, ki je bil pred 
dobrim mesecem v Trstu.

Zakaj smo med drugimi za uvod 
v premislek o nedavnem semi
narju izbrali ravno ta stavek, o 
katerem med drugim v rednem 
poročanju ob dogodku ni bilo sko
rajda sledu? Najprej zato, ker 
nam namenjeni prostor v tem 
dnevniku nameravamo izkoristiti 
bolj kot za golo poročanje, za to 
se najde mesto tudi na drugih 
straneh, za komentiranje, oziroma 
za osvetlitev določenih tem ali 
tez.

Drugi razlog za tokratno izbiro 
pa je bolj vsebinskega značaja: 
gornja trditev je namreč do ne
davnega bila last in sad obenem 
feminističnih gibanj, medtem ko 
so jo tradicionalnejše organiza
cije zavračale ali pa jo osvojile 
le deloma.

V razdobju le nekaj let pa je 
veliko več žensk, ki so bile mo
čno angažirane v drugih množi
čnih organizacijah, tudi ne v iz
ključno ženskih, spremenilo svo
je mišljenje o pomembnosti »žen
ske specifičnosti*.

Uvodni stavek namreč pomeni 
predvsem to, da mora vsaka žen
ska zmeraj in povsod najprej po
udarjati in zagovarjati potrebo 
po reševanju specifično ženskih 
vprašanj in ne vezati vsega na 
splošen družbeni razvoj.

Vsekakor je ta premislek vre
den premik v teoretični izdelavi 
strategije množičnega ženskega 
gibanja, kar po eni strani lahko 
prinaša zaostritev v borbi žensk 
za lastne pravice, dejansko pa 
pomeni predvsem, da ženske ve
dno manj zaupajo v odločnost 
demokratičnih sil pri zavzemanju 
za resnično enakopravnost žensk, 
po drugi strani pa so uverjene, 
da tudi velik skok v družbenem 
razvoju še zdaleč ne prinaša av
tomatično popolne uveljavitve žen
skih zahtev.

Vendar pa osvojitev nekdaj iz
ključno feminističnega gesla, to
čneje vključevanje omenjenega 
stavka med temeljne postavke 
tudi ostalih ženskih gibanj, ne po
meni. da je potegovanje za žen
sko enakopravnost in osvoboditev 
žensk zadobilo ostrejše poteze. 
Kakor je mogoče čudno na prvi, 
precej površni »ogled, je navede
no geslo prej stvarna ugotovitev 
kot vojna napoved.

Nenehno postavljanje v ospre
dje »ženske specifičnosti* je nam
reč neposredni odgovor vsem ti

stim, tudi naprednim silam, 
v lastne programe sicer uvrščaj 
žensko tematiko, a jo podrejar 
celi vrsti drugih vprašanj. 
«ženska mora biti najprej 'l, 
ska* lahko razumemo celo * 
posodobitev starega reka »P0®1 
gaj si sam*. . ,a

Ob tej realistični ugotovitvi, ^ 
se namreč moška nadvlada, a.^ 
v imenu visokih demokratic 
načel ne bo neposredno zavzen>_IlUCLi 1 It I IV} J VSO*. V.VJMU

la za pravice zapostavljenih, kv 
čjemu se bo čemu odpovedala, £
žensko
stisnilo

gibanje najprej firelSVOJ11zobe, vendar pa **■ - - 0 
vrst še ni znalo povsem smo** 
in učinkovito preurediti. , iu_ 

Temu naj bi v prvi vrsti s 
žil tudi tržaški organizacijski 
minar Zveze žensk Italije. .

Od enotnih nastopov do nel1 ^ 
nega načrtovanega delovanja ^ 
prehod ni lahek, predvsem . 
upoštevamo še precej težak sp1 
ni italijanski položaj. i0,

Navdušenje je kmalu splahn . 
neusmiljeni vsakdan pa je sp* 
ne zahteve kmalu okrnil in *®J1| 
da najkrepkeje načel prav 
kjer so osnove bile najbolj sv^ 
— pri ženskem vprašanju. "o. 
je naloga žensk še tudi po
kih letih, da ne opozarjajo le y
celo kopico nerešenih problem . 
temveč, da jim pasta vi jo & 
in neizpodbitne temelje. »
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SMUČANJE V MADONNI Dl CAMPIGLIO

Zmagal Donnet, Križaj peli
Slalom za SP je prinesel Italiji ekipni uspeh 
Stenmark trinajsti - Danes vzporedni slalom

V Madonni di Campiglio je bil 
Včeraj moški slalom za svetovni po
kal, ki je prinesel več velikih pre
senečenj, obenem pa Jugoslovanu 
Bojanu Križaju enega njegovih naj
pomembnejših dosedanjih uspehov v 
tem tekmovanju, saj se je na skup
ni lestvici uvrstil na odlično peto 
mesto.

Največje presenečenje tekmovanja 
Je pripravil Švicar Martial Donnet, 
ki je z izredno tehnično in agre
sivno vožnjo presenetil vse favorite. 
V prvi vožnji je dosegel najboljši 
čas, v drugi je bil sicer nekoliko 
Skromnejši, vendar pa še vedno do
volj dober, da mu prvega mesta ni
so mogli odvzeti.

Križaj je v prvi vožnji imel naj
boljši vmesni čas, na dragem delu 
proge pa je vozil nekoliko previd
neje in je tako zasedel v prvem smu
ku četrto mesto. Ker je podobno 
vožnjo ponovil tudi v dragem spu- 
stu, je vse kazalo, da bo obdržal 
četrto mesto, vendar pa je prese
netljivi Bolgar Popangelov (ki je bil 
Po prvi vožnji deseti) povsem ne
pričakovano dosegel najboljši čas 
med vsemi in si je tako priboril 4. 
mesto, s tem pa je Križaja izpodri
nil za mesto nižje.

Italijani so dosegli predvsem iz
vrsten ekipni uspeh, saj imajo v 
Prvi deseterici kar štiri svoje tek
movalce. Kot posamezniki se sicer 
niso tako izkazali, saj nimajo niko- 
gar v prvi peterici. Najboljši med 
’azzurris> je bil na tem tekmovanju
Gros.

Med vidnejšimi «žrtvami» tega sla- 
I°ma je bil zlasti Stenmark. V pr
vem spustu je vozil izredno ter je 
imel daleč najboljši vmesni čas, ko 
fe proti koncu proge padel. Sicer 
Je je takoj pobral ter nadaljeval s 
tekmovanjem, toda njegov zaostanek 
1® bil že tak, da ga ni več mogel 
nadoknaditi. Ostal je brez točk za 
svetovni pokal.

Lestvica slaloma:
L Donnet (Švi.) 91”59
2. Luschner (švi.) 91”87
3. Neureuther (ZRN) 92”05
4. Popangelov (Bol.) 92”16
5. Bojan Križaj (Jug.) 92”64
6. Gros (It.) 93”03
’• David (It.) 93”29
8. Thoni (It.) 93''35
9- Strand (Šve.) 93”49J®- Troyer (It.) 93”53

Bachleda (Polj.) 94”42
}2. Mally (It.) 94”44
}3. Stenmark (Šve.) 94”63
}4. Enn (Av.) 94”72
J5. Zeman (ČSSR) 94"79
16- Nockler (It.) 95”03

Danes bo v Madonni di Campiglio 
n® sporedu vzporedni slalom, ki pa 
bo veljal le za ekipe id'ne za. po
sameznike.

Lestvica za svetovni pokal je po 
tem tekmovanju taka:

1- Luscher (Švi.) 65
2- Stenmark (Šve.), Donnet (Švi.)
. in Read (Kan.) 25
5. Murray (Kan.) in Stock (Av.) 20
*• David (It.) 19
*■ Gros (It.) 18
9- Neureuther (ZRN), Makejev (SZ)

in Wenzel (Liecht.) 15
12- Plank (It.) 14
13. Foumier (Švi.), Zeman (ČSSR),

Mahre (ZDA) in Popangelov 
(Bol.) H
Thoni (It.) 9

1“. Wimsberger (Av.) in Križaj
(Jug.) 8

2®- Bernardi in Giardini (It.) 6

nogomet

Rijeka — Jiul
Beka — Na Kcntridi pa se je do

mača Rijeka spoprijela z romunsko 
?**Po Jiul v finalnem srečanju za 
balkanski pokal.

Bokal je osvojila Rijeka s tesno 
*teag0 do.

služeno zmago odnesli z golom iz 
enajstmetrovke Trifunoviča, potem 
ko so Madžari zrušili v svojem ka
zenskem prostoru Sandrača.

Disciplinski ukrepi
MILAN — Zvezna disciplinska 

komisija je bila tokrat dokaj stro
ga. Celo štiri tekme ne bo mogel 
igrati Roccotelli (Ascoli), dve pa 
Chiarenza (Atalanta) in R. Rossi 
(Catanzaro), eno pa Cattaneo (A- 
vellino), Pariš (Bologna) in Im- 
prota (Catanzaro). Poleg tega je 
Catanzaro dobil še visoko globo, 
6 milijonov lir, predvsem zato, ker 
je predmet vržen iz tribun ranil 
enega izmed igralcev nasprotne e- 
kipe po nedeljski tekmi z Verono. 
Tudi Napoli je dobil težko globo, 
4 milijone 600.000 lir.

Lazio — ČSSR 1:1
RIM — Prijateljsko srečanje med 

Laziom in reprezentanco ČSSR se 
je končalo z neodločenim 1:1. če-

hoslovaki so trenutno na pripra
vah v Italiji, kjer se laže obranijo 
severnega mraza.

Rimljani si neodločen izid sko
raj zaslužijo, čeprav so seveda bolj 
kvotirani nasprotniki napadali sko
raj vso tekmo. Domačini so prvi 
sicer prišli v vodstvo že v peti 
minuti z lepim golom Giordana. 
Evropski prvaki so nato intenzivno 
napadali in so dosegli zadetek še
le v 60. minuti, ko je Jarušek iz
koristil napako nasprotne obrambe.

BOKS

Vezzoli ostal prvak
BRESCIA — Italijan Natale Vez

zoli je sinoči ohranil evropski na
slov v lahki junior kategoriji, in to 
po dokaj čudni odločitvi. Francoz 
Charles Jurietti je bil namreč bolj
ši od Italijana, vseeno pa so se 
sodniki odločili za neodločen izid, s 
čimer je Vezzoli lahko ohranil na
slov.

KOŠARKA 7. jugoslovanska ligal

Spodrsljaj Ljubljančanov
Včeraj so doma izgubili z Bosno iz Sarajeva

Kljub neverjetno razmočenemu igrišču sta enajsterici Libertasa in 
Brega tekmo končali

Iskra Olimpija — Bosna 91:97 
(44:46)

ISKRA OLIMPIJA: Pipan 6, Pa
pič 26 (6:6), Subotič 26 (10:12), Je- 
lovac 23 (7:10), Vujačič 8 (2:3) in 
Muha 2.

BOSNA: Benaček 12 (2:3), Rado
vanovič 31 (3:4), Vučevič 14, Izič 4, 
Delibašič 15, Djogič 11 (1:1), Bo- 
siočič 4, Hadžič 6.

SODNIKA: Petrovič (Beograd) in 
Jovanovič (Valjevo).

GLEDALCEV: 2500.
Bosna ni imela drage izbire kot 

zmago v Ljubljani in je to tudi do
segla. Tanjevičevi varovanci so z 
Delibašičem na čelu vodili skoraj 
vso tekmo in na koncu tudi zaslu
ženo zmagali. Delibašič, Radovano
vič in mladi Vučevič so od vsega 
začetka vsilili tako mimo in pre
udarjeno igro, ki je popolnoma zme
dla consko obrambo Ljubljančanov. 
Poleg tega pa so igralci Bosne do
bro krili Jelovca in s tem onemo
gočili dobršen odstotek učinkovitosti 
Iskre v napadu. Delibašič je zaigral 
v prvem polčasu dokaj slabo, a je 
zato v dragem delu še bolj zable
stel.

Lahko mimo rečemo, da je zma
ga Bosne v Ljubljani njegova zaslu
ga. Tekma se je praktično začela 
v deseti minuti dragega polčasa, ko 
so si razigrani Bosanci pridobili 10 
točk prednosti in jih obdržali do 
konca. V vrstah Ljubljančanov se 
je pokazala velika mera neborbeno- 
sti, in če izvzamemo Papiča, ki je 
bil eden najboljših na igrišču, ne 
zasledimo igralca, ki bi dosegel za
dovoljive ocene. Niti Jelovac in Su
botič je nista zaslužila, saj sta v 
obrambi dokaj slabo igrala.

Edina razveseljiva novica v ljub
ljanskem taboru je povratek poško
dovanega Vujačiča, ki bo v nada-

OBVESTILO

SK Devin
obvešča vse udeležence smučar
skega tečaja, ki bo v Ovčji vasi, 
da bo avtobus vozil po naslednjem 
urniku:
Nabrežina 6.05, Križ 6.10, Prosek 

‘ 6.15, Zgonik 6.25, Salež 6.30, Pra
prot 6.40, Šempolaj 6.45, Prečnik 
6.50, Mavhinje 6.55, Cerovlje 7.00, 
Sesljan 7.05, Devin 7.15.

Interesenti se lahko za morebit
ne informacije obrnejo na odbor
nika Lucijana Sosiča na tel. štev. 
208551 po 18. uri.

ljevanju prvenstva prav gotovo e- 
den glavnih igralcev v ljubljanskem 
moštvu.

Vato
Včeraj so dosegli še te izide: 
Borac - Jugoplastika 86:194
Cibona - Beko 93:80
Kvarner - C. zvezda 107:96
Radnički LMK - Metalac 95:88 
Danes bo v Beogradu še zao

stala tekma tega kola. V Beogra
du se bosta ob 19. uri spoprijela 
Partizan in Zadar.

BOKS

Cane — Evangelista
BOLOGNA — Dne 26. decembra 

se bosta pa evropski naslov težke 
kategorije pomerila v Bologni Ita
lijan Dante Cane in Španec Alfre- 
do Evangelista.

Evangelista bo torej po dveh ne
srečnih poskusih za osvojitev sve
tovnega naslova proti Aliju in no
vembra proti Holmesu branil tokrat 
naslov evropskega prvaka in stari 
36-letni Cane mu bo po predvideva
njih le stežka ta naslov odvzel.

Iz planinskega sveta
Prihodnjo nedeljo tečaj
v Ravasclettu odpade
Po zadnjem včerajšnjem telefon

skem pogovoru s predstavniki smu
čarske šole iz Ravascletta so mo
rali odborniki SPDT, žal, odpove
dati nedeljski smučarski izlet s te
čajem v Ravasclettu. Razlog je se
veda vsem na dlani: tokrat je sne
ga odločno premalo, da bi se lah
ke po njem smučali. Že minuli pe
tek, ko so se tečajniki že drugič 
letos podali na sneg v Ravasclet- 
to, je bila snežna odeja zelo tan
ka, ponekod pa se je pod njo po
znala zemlja in trava. Tokrat se 
je stanje še poslabšalo, saj je dež 
splaknil še zadnje bele «plake». 
Letos torej nič več na sneg, za
to pa se bo smučarsko tečajniško 
nedeljo nadoknadilo v januarju 
(smučalo se bo torej 7., 14., 21. 
in pa tudi 28. januarja... če bo 
seveda dovolj snega).

Prejšnji praznični petek so bili, 
kot že rečeno, tečajniki - smučarji 
letos že drugič na snegu, vreme 
je bilo oblačno, vendar ugodno za 
smuko, pa tudi tečaj se je popol
noma uredil, saj so vsi razvršče
ni po skupinah, ki jih vodi pet 
učiteljev (vsak od njih ima tri 
turnuse po dve uri dnevno). Dobro

je tudi stekel začetniški tečaj za 
smučarski tek, ki ga vodi tajnica 
SPDT Zdenka Trampuž - Sancin, 
udeležuje pa se ga pet tečajnikov.

Ostalo delovanje SPDT
V nedeljo, 17. decembra, prireja 

SPDT izlet po tržaškem Krasu. 
Zbirališče je v Rojanu, pri zadnji 
postaji avtobusa štev. 5 ob 9.30. 
Planinci se bodo nato podali po 
Scali Santi do Obeliska, od tu pa 
mimo Vejne in Proseka do Križa. 
Povratek bo z avtobusom v popol
danskih urah.

Zimska planinska šola
Mladinski odsek Planinskega dru

štva Ljubljana - matica bo orga
niziral od 28. januarja do 4. fe
bruarja prihodnje leto zimsko pla
ninsko šolo na Uskovnici. Name
njena je predvsem seznanjanju s 
turnim smučanjem in z nevarno
stmi v gorah. Cena vseh stroškov 
(oskrba, prevoz in vodstvo) je 950 
din. Prijave sprejemajo v društve
nih prostorih, Trdinova 8/1. vsak 
torek in petek med 19. in 20. uro.

Kako na slovenskih
smučiščih?
V nedeljo je bilo v Sloveniji sne

ga in sonca dovolj, tako da je bi
lo na smučiščih še kar drena. V

KOŠARKA TEDENSKI PREGLED

Jadranovci na prvem mestu
Valiče vi varovanci so v slovenskem derbiju zanesljivo premagali Bor 
Kontovelci so osvojili slovenski derbi dečkov z zmago nad Sokolom
PROMOCIJSKO PRVENSTVO

Pričakovan derbi med Borom in 
Jadranom se je zaključil z visoko 
zmago Veličevih varovancev. Ja
dranovci so prikazali bolj organizi
rano in učinkovitejšo igro, medtem 
ko so borovci zaigrali dobro le na 
trenutke. Jadranovi košarkarji so 
bili tudi mnogo boljši pri lovljenju 
odbitih žog, pri čemer so Borovi 
centri Ražem, Koren in Klobas do
kaj razočarali. Od posameznikov 
bi tokrat posebej omenili Borisa 
Viteza, ki je bil v tej tekmi sko
rajda nezgrešljiv.

Borov trener Franko Perko se
veda ni bil navdušen nad igro. ki 
so jo prikazali njegovi varovanci:
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SREDOZEMSKI POKAL

Partizanu 
prvo mesto

Beograd — Beograjski Partizan 
* v fir .iu 50. jubilejnem sredozem
skega pokala premagal Honved iz 

Udimpešte s tesnim 1:0.
, Tekmo so odigrali na zelo slabem 
.Srišču in igra je bila zato razum- 
l'vo dokaj pomanjkljiva. 
Beograjčani so konec koncem za-

KOŠARKA
PRVENSTVO KADETOV

Domovci uspešni
Dom — Mobilcasa 87:24

DOM: Sancin 2, Košuta 2, Wal- 
tritsch 2, Mermolja, Devetak F., 
Cantelli 3, Vižintin 11, Klanjšček 27, 
Devetak D. 40.

SODNIK: Trevisani iz Gorice.
V prvi tekmi prvenstva kadetov 

so naši fantje krepko premagali vrst
nike iz Krmina. Peterki Mobilcasa 
so zadali veliko število košev, ven
dar ni bila igra Doma dovolj izpe
ljana, še posebno ne v napadu, kjer 
nismo videli izrazite skupne igre.

Po začetnem sodnikovem žvižgu 
je bilo stanje izenačeno le do šeste 
minute (10:10). Tedaj pa so se i- 
gralci Doma otresli začetne nezbra
nosti in o tem priča dejstvo, da ni- 

I so igralci Mobilcase od 14. minute 
dosegli koša, domovci pa so v tem 
času zbrali še 20 točk. Igra Doma 
je bila osredotočena na dva igral
ca, Klanjščka in Diega Devetaka. 
Prvi se je odlikoval v zaključevanju 
protinapadov, Devetak pa je bil za 
nasprotnikovo obrambo neustavljiv 
pod košem in točen pri metih iz 
srednje razdalje. Tako si je Dom 
stalno večal vodstvo. Taka slika se 
je ponavljala do polovice dragega 
polčasa, ki je Domov trener dal tu
di rezervnim igralcem možnost, da 
se izkažejo.

Končni izid jasno kaže o pre
moči domovcev. Prepričani smo, da 
bi bil rezultat še višji, če bi igral 
tudi Ugo Dornik, ki pa mora, žal, 
zaradi poškodbe na kolenu počivati. 
V Domovih vrstah gre še pohvala 
Vižintinu in Sancinu, ki se je odli
koval v obrambi v lovljenju odbitih
žog. DAMIG

NOGOMET V TRETJI AMATERSKI LIGI
»VOH oi HOJSI;

Povsod blatna igrišča in slabo vreme
V raznih skupinah so preložili skoraj vse tekme - V nedeljo 
v goriš ki skupini slovenski derbi med Mladostjo in Sovodnjami
V tržaški skupini tretje amaterske 

lige so odpadla skoraj vsa srečanja 
zaradi izredno slabih vremenskih 
razmer, saj je nekaj dni prej sneži
lo in so bila zato igrišča razmoče
na in neprimerna za igranje.

Tudi slovenska predstavnika v tem 
prvenstvu, zgoniški Kras in kriška 
Vesna nista v tem kolu nastopala. 
Tako vodijo Križani po devetih ko
lih s točko prednosti pred ekipama 
Čampi Elisi in Esperio S. Luigi, Ves
na pa ima točko manj od teh dveh 
enajsteric.

Po prvih uspehih v letošnjem pr
venstvu je enajsterica Krasa odpo
vedala in je doslej zbrala le šest 
točk (dve zmagi, dva remija in pet 
porazov) ter tako zaseda le deveto 
mesto na skupni lestvici.

Edina tekma, ki so jo odigrali v 
nedeljskem kolu, je bila Esperia S. 
Luigi - CGS, ki se je končala z de
litvijo točk.

V 12. kolu prvenstva 3. AL na Go
riškem bo na sporedu pričakovani 
derbi. Tokrat pa se bosta Sovodnje 
in Mladost spoprijela na doberdob- 
skem igrišču. Ta je že deveti derbi 
med Mladostjo in Sovodnjami. V 
lanskem prvenstvu je tri točke o- 
svojila Mladost, eno točko pa So
vodnje. V prvem delu prvenstva je 
Mladost pred domačim občinstvom 
zmagala z 2:1, v povratnem kolu pa

se je srečanje končalo pri 1:1.
Za mnenje o letošnjem prvenstvu 

Sovodenj in posebno o nedeljskem 
derbiju smo vprašali predsednika 
ŠZ Sovodnje Marjana Devetaka:

«Mislim, da je naše prvenstvo iz
redno pozitivno, ne glede na to, da 
zasedamo le osmo mesto na lestvi
ci, saj smo zbrali okoli naše ekipe 
lepo število mladih in perspektivnih 
nogometašev, ki so nam tudi jam
stvo za naše bodoče delovanje. Jas
no je torej, da je naš namen pred
vsem gojiti naraščaj, svoje igrišče 
pa smo dobili šele pred dvema le
toma, zato je bilo jasno, da nismo 
mogli pridobivati mladih sil in da 
je bila naša ekipa sestavljena pre
težno iz starih nogometašev. Sedaj 
p. moram reči, da smo v tem u- 
speli, saj imamo poleg ekipe v 3. 
AL tudi enajsterico naraščajnikov, 
ki se je v dosedanjih nastopih kar 
dobro odrezala. Glede nedeljskega 
derbija pa mislim, da ni mogoče 
čisto nič predvidevati in to je mor
da najbolj privlačna značilnost vseh 
derbijev. Doberdobsko igrišče pa je 
itak že tako tesno, da so tu možna 
prav vsaka presenečenja. Tradicija 
je gotovo v korist nasprotnikom, ka
že pa, da so Sovodnje v boljši for
mi in zato lahko rečem, da gremo 
v Doberdob po zmago.»

O Mladosti, njegovemu naraščaju

in o krizi, v kateri je trenutno Mla
dost, smo se pogovorili z Aldom 
Ferletičem, bivšim trenerjem mla
dinskih ekip pri Mladosti:

«Po petih letih stalnega trenira
nja vseh mogočih mladinskih ekip v 
Doberdobu sem letos moral s tem 
prenehati, ker mi dobesedno pri
manjkuje časa. Sedaj je v obeh pr
venstvih, v katerih nastopa Mladost 
(začetniki in cicibani) počitek zara
di slabega vremena, v bodočem pa ( 
bo moralo problem mladinskih tre- Poiltck.

«Poraz sem si sicer pričakoval, 
vendar sem menil, da bo naloga 
jadranovcev le nekoliko težja, ti
pajmo le, da bodo fantje pozitivno 
reagirali na ta poraz, saj nas že 
v soboto čaka težko srečanje z 
miljskim Jeans Comerjem.s.

K sreči (za borovce) tudi Milj- 
čani niso v najboljši formi, saj so 
v tem kolu nepričakovano izgubili 
s Scogliettom. V soboto bo torej iz
redna preizkušnja za obe ekipi: no- 
raženec bo imel le malo možnosti 
za naskakovanje prvega mesta. 

IZIDI 4. KOLA
Jeans Comer - Scoglietto 66:67 
Grandi Motori - Barcolana 74:73 
CUS - Cartaria 105:53
Bor - Jadran 84:99
Ferroviario - Stella Azzurra 95:75 

LESTVICA
Jadran in Ferroviario 8; Bor in 

Scoglietto 6; Jeans Comer, CUS in 
Grandi Motori 4; Cartaria. Stella
. •-* 11 lUltAu 11 i uii ivTJVjJ^auO |
Azzurra m Barcolana 0.

p.™
20.00 v Miljah); Jadrali - CUš' (1.6. 
12. ob 17.30 v Dolini); Cartaria - 
Ferroviario; Barcolana - Stella Az
zurra.

KADETI
Pričela so se tekmovanja tudi v 

prvenstvu kadetov, vendar le v sku
pini A, v kateri igra tudi Bor. 
Skupina B, v kateri nastopata Breg 
in Kontovel, bo startala šele ja
nuarja.

Borovci so v prvem kolu nočivali 
in bodo prvič nastopili šele v 
boto, ko se bodo spoprijeli z 
varno ekipo 5GT.

Skupina A 
IZIDI 1. KOLA

Ferroviario - SGT 99:86
Don Bosco A - Chiadino 74:37 
Alabarda - Inter B 100:78

so-
ne-

nerjev vodstvo Mladosti še rešiti. 
Glede dela, ki sem ga v preteklih 
letih opravil, sem zadovoljen, saj 
je pet mladih fantov prestopilo v 
vrste prve ekipe, drugi pa nastopa
jo pri Sovodnjah in Ronkah.»

«G!ede Mlados1-. pa moram pove
dati, da je naša slab' igra v zad
njih nastopih povsem razumljiva, ne 
pa opravičljiva. Kakor sem že prej 
omenil, je v ekipi veliko mladih, ki 
nimajo izkušenj, zato lahko razu
memo, da so vsaj psihološko klonili, 
ko so bili v vodstvu. Vsekakor pa 
moramo sedaj zopet poprijeti in vsaj 
v teh zadnjih nastopih potrditi na- 
š- pravo moč. Prva priložnost pa se 
nam ponuja že v nedeljo, ki je ni- 
kor ne smemo zamuditi. Zato tudi 
mi startamo na zmago, vsekakor pa 
bi bili zadovoljni tudi z neodločenim 
izidom.» (fg)

LESTVICA
Don Bosco. Alabarda in Ferrovia

rio 2; Bor, SGT, Inter B in Chia
dino Porfirio 0.

PRIHODNJE KOLO
SGT - Bor (16. 12. ob 18.00. v 

Ul. Ginnastica); Inter B - Chiadi
no; Alabarda - Ferroviario; poči
tek: Don Bosco A.

DEČKI
Derbi med Sokolcm in Kontove- 

lom se je po pričakovanju zaklju
čil z zmago Lisjakove ekipe, ki je 
tako žela svojo drugo zmago v tem 
prvenstvu. Kontoveici so namreč v 
petek odigrali zaostalo tekmo s 
Scogliettom in tudi zanesljivo zma
gali. Že v tem kolu bodo lahko snet 
slavili, saj bodo sprejeli v goste 
ekipo Libertasa. ki bi ne smela 
biti močnejša od Kontovelcev.

Tudi Sokol ima edinstveno pri
ložnost, da odnese svoj prvi par 
točk, saj se bo spoprijel s Scogliet
tom, ki, prav tako kot Nabrežinci, 
v tem prvenstvu še ni zmagal.
Sokol - Kontovel 41:93
Don Bosco - Libertas 100:58
Ferroviario - Inter Milje 58:46 
Servolana - Scoglietto 103:41 
Počitek: Alabarda

ZAOSTALI TEKMI 
Scoglietto - Kontovel 42:81
Servolana - Alabarda 85:89

LESTVICA
Ferroviario, Don Bosco. Kontovel, 

Servolana in Alabarda 4, Inter Mi
lje in Libertas 2, Sokol in Scogliet- 
to 0. Inter Milje, Don Bosco in A- 
labarda imajo tekmo manj. 

PRIHODNJE KOLO 
Kontovel - Libertas (16. 12. ob 

15.00 na Kontovelu); Alabarda - 
Ferroviario; Inter Milje - Don Bo
sco:, Scoglietto ,; Sokol (17.12. ob 
12.30 v, tJl. Scogljetto); počitek: 
Servolana..,.,. Marko

Kranjski gori, kjer so imeli sonce, 
je smučalo «samo»' 3.500 ljudi, kar 
je bilo ravno dovolj, da ni bilo 
dolgih vrst pri vlečnicah. Na Ko- 
bli, kjer je v soboto padlo 25 cen
timetrov snega, je bilo smučarjev 
le 800, ki pa so se kar lepo na- 
smučali. Tudi na Pohorju, kjer je 
bilo vreme jasno in vetrovno, je 
smučalo res dosti ljudi. Na Krvav
cu je v soboto padlo 15 centime
trov snega, vendar pa gneče ni 
bilo, ker niti smučarske razmere 
niso bile dobre. Na zgornjem Je
zerskem so ponekod smučali po 
kamenju, zato pa je žičnica, ki je 
v tej sezoni že nekajkrat odpove- 
daa. odVčno delala. Na Kaninu, 
kjer je 40 centimetrov snega, so 
smučišča še vedno zaprta, zato va 
je bilo na Livku dosti boljši. Lo
kve, ki so v nedeljo doživele smu
čarski krst, so sprejele na dveh 
vlečnicah le malo smučarjev. Na 
Colteh pa je bilo snega premalo.

Gorski reševalci 
v Sloveniji
V Sloveniji je 325 aktivnih gor

skih reševalcev, skupaj s priprav
niki pa kar 430. Organizirani so v 
16 postajah Gorske reševalne služ
be v vsej Sloveniji, zadnjo pa so 
ustanovili v Škofji Loki minuli te
den. Najštevilnejša postaja je v 
Kranju, najmanjša pa v Ratečah. 
Kranjska postaja namreč ima kar 

j 31 reševalcev in 32 pripravnikov.
| Knjižna planinska zbirka 

Mariborska založba Obzorje je e- 
dina v Sloveniji, ki ima posebno 
planinsko zbirko — Domače in tu
je gore. Toda, čeprav so doslej 

| izdali že 15 knjig te zbirke, ima- 
■ jo na zalogi le štiri zadnje — dve 
Kugyjevi, «Monte Rosa» in zOjcin- 
ger» ter Mencingerjev potopis ^Mo
ja hoja na Triglav» ter še knjigo 
Matjaža Kmeclja «S prijatelji pod 
macesnh. Obe zadnji so izdali v 
počastitev 200-letnice prvega pri
stopa na Triglav. Ljubitelji planin
ske knjige lahko po subskripcijski 
ceni naročajo le komplete, ki so 
v programu za tekoče leto.

Še dva na Everestu 
Vse svetovne tiskovne agencije 

so pred kratkim poročale, da se 
je letos jeseni povzpelo na Mount 
Everest 14 članov nemško - fran
coske odprave, sedaj pa poročajo 
še o dveh, ki sta prišla na vrh 
19. oktobra. To sta bila Georg Ri- 
ther in Bernard Kulmann. Druga 
novost pa je ta, da ni prišel brez 
kisika na vrh en sam alpinist, tem
več kar trije. Poleg Hansa Engla 
(34 let) še dve šerpi.

D. J.

TEN IS •

NA MLADINSKEM TURNIRJU

Jugoslavija izločena
MIAMI BEACH — Tudi v drugem 

kolu mednarodnega mladinskega te
niškega turnirja v tem kraju je ita
lijanska reprezentanca zabeležila 
gladek uspeh, saj je z zmago nad 
Kolumbijo z 2:0 napredovala v četrt
finale. Kot v prvem kolu sta tudi 
tokrat Italiji priborila obe točki 
Claudio Panatta (brat bolj znanega 
Adriana) in I.Iarco Alcir ri.

Veiiko presenečenje včerajšnjega 
kola predstavlja izločitev Jugoslavi
je (ki je bila nosilka skupine št. 3), 
ki je z gladkim 2:0 izgubila z Argen
tino. Mladinska reprezentanca ZDA 
(nosilka skupine št. 1) je po hudem 
boju z 2:1 odpravila Venezu'’o. Z 
istim izidom sta tudi Brazilija in 
Švedska premagali Francijo oziro
ma Ekvador.

V današnjem ! olu se bo Italija 
spoprijela z ekipo ZDA.

Ostali izi ' tega turnirja so na
slednji:

Španija - Švica 2:0
Kanada - Uragvaj 2:0
Čile - Ve'ika Britanija 2 0

HOKEJ NA LEDU

V PRIJATELJSKI TEKMI

V Sisku neodločeno
SISAK — V drugi prijateljski 

tekmi v hokeju na ledu sta Ju
goslavija in Italija igrali neodlo
čeno 3:3 (0:2, 2:1, 1:0).

OHVKSIU.O
SPDT

obvešča, da smučarski izleti s te
čajem v Ravasclettu to nedeljo od
padejo, ker je premalo snega.

Društvo bo izlet nadoknadilo ja
nuarja leta 1979.

V DOBERDOBU

Predavanje A. Rupla 
o našem športu

V okviru «Tcd:.a mlad::., za glo
balno zakonsko zaščito Slovencev v 
Italiji» je bilo v Doberdobu na sede
žu prosvetnega društva Jezero zani
mivo predavanje o našem zamej
skem športu, -a katerem je govoril 
prof. Aldo Rupel.

Rupel je v svojem izvajanju naj
prej orisal razvoj našega športa, na
to pa se je c' , časa ustavil r.a se
danji stvarnosti in vlogi, ki jo o- 
pravlja telesna kultura in rekreacija 
v okviru slovenske manjšine, s po
sebnim poudarkom na narodno
obrambni značaj dejavnosti.

Predavanje so priredili mladinski 
odsek PD Jezero. ŠD Mladost in PD 
Jezero iz Doberdoba.

Menimo, da bi podobna predava
nja o vlogi našega športa morala pri
rediti tudi ostala slovenska športna 
društva v zamejstvu, saj to pravza
prav pomeni podrobno osveščanje 
naših športnih delavcev, posebno pa 
mladih športnikov, o obširni športni 
problematiki, ki je velike važnosti 
pri vzgoji mladih ter pri samem raz
voju naše narodnostne skupnosti.

ADELAIDE - V ekshibicijskem 
srečanju med Avstralijo in nekate
rimi izmed najboljših igralcev osta
lega sveta, izgublja trenutno doma
ča reprezentanca s čistim 2:0. •

Vilas je premagal Rocheja, Fibr-k 
pa Alexandra.

MIŠKO KRANJEC

Nekoč bo lepše
(Dve povesti)

68.
Tretje poglavje

Zaman je Majda čakala zvečer, da bo Marjan prišel 
ej.
Oa je bil odšel na tisto veselico, je razumela. Prav 
je razumela, da se je bil razjezil nanjo, ker ni sla 

im. Vendar vse to ni moglo biti vzrok, da bi se vezi 
njima do kraja pretrgale. Ne, smešno bi bilo, da 

t prav zaradi tega.
»Vedno je bil nagel, trd,» si je dejala in ga opravi
la pred seboj. *Ko pa je vse mirno premislil, je po- 
drugačen... dober.* Beseda «dober», ki naj bi mnogo 
mila in s katero ga. je hotela odlikovati pred dru- 

vsaj zase, je bila ta trenutek plehka, zanj nilca-

Ves dan se ji je zdelo, da se drami Iz omotičnosti, 
> oznake o njem, da je »dober*, kar naj bi opraviče- 
njeno ljubezen do njega. Glava ji je bila težka, ven- 
ne bi mogla reči, da jo boli. Srce ji je bilo polno 
ira, na večer že plaho, prisluškujoče in razdvojeno.

Imelo jo je, da bi jokala, brez glasu, brez solza, zgolj v 
duši, in spet jo je obšlo, da se je grizla.

Sililo jo je k jezi na očeta, ki je padel v to njeno 
življenje in ji odnesel ne le denar, temveč še bolj njeno 
srečo, vso njeno prihodnost. Vsiljevala se ji je misel, ki 
je prej ni nikdar navdajala, da bo njeno življenje zgu
bljeno, če jo Marjan zapusti. Kam naj gre potem? Kje 
naj najde koga? In zakaj naj išče še koga? Pot nazaj... 
da, nazaj, kjer je bila pred leti, pa je zaprta.

Vendar je bila jeza na očeta narejena ali vsaj sla
botna: ljubezen do njega, odsvit mladostne, otroške glo
boke ljubezni je dušil nejevoljo v njej. Ni si mogla kaj 
— zvečer mu je le dala denar. Iz ljubezni do njega in 
hkrati iz strahu, da bi jo začela gristi vest.

Da, v njej se je začelo oglašati kljuvajoče, zoprno 
in vsiljivo.

Večer je mineval počasi, utrujeno in brezciljno. Gna
lo jo je z doma in hkrati je bila brez moči, da bi šla 
kamorkoli. Povrhu si ni upala: morebiti bi prav ta čas 
prišel Marjan in jo iskal!

Ko je legla, ni mogla zaspati. Premetavala se je po 
postelji, misli so se ji podile po glavi.

Opolnoči so po cesti mimo hiše rogovilili neki ve
seljaki. Prepevali so pijanske pesmi, klicali, budili ljudi 
pa utonili sredi mesta, kjer je kavarna. Ob dveh je spet 
nekdo osamelo pel ljubezensko pesem z žalostnim gla
som. Tudi ta se je zgubil v mestu z vso svojo žalostjo.

Marjana ni bilo. Ni potrkal na okno, ni je poklical.
Proti jutru je zadremala in sanjala mučne sanje. 

Utrujena, bolna in brez volje je vstala.
Ob sedmih je že bila v uradu. Sonce se je smejalo

prek hribov, pošev se je uprlo v njeno sobo. V pramenih 
tega sonca je kakor koprena ležala redka plast prahu; 
vmes so se vijugali valovi dima: kadila je cigareto za 
cigareto, tokrat iz potrebe, ne kakor sicer iz navade in 
zaradi lepšega.

Pisarne v podjetju so oživele. Iz sosednje sobe je sli
šala klepet deklet, njihov smeh, dokler se ni nazadnje 
oglasil globok, basirajoč glas Savinjška, nekako »upo- 
gljiv*, »pozibavajoč se*. Vedela je, da zdaj ne bo zlepa 
konec, ker je začel še ta Savinjšek. Vendar se je soba 
unesla: vstopil je šef. če bi'ne spregovoril, bi Ma)da 
vedela, da je on, ker je nastala tako grobna tišina. Ko 
pa se je zasmejal, je Majda presodila, da je dobro raz
položen. Njegov sproščeni smeh jo je vsaj malo pomiril.

Majdo je zaneslo k oknu. Spodaj je bila cesta, ki je 
vodila skoz vse mestece in se razvlekla po treh raz-
cepkih po vsem okraju. Po njej so kar naprej prihajali
ljudje s kmetov v mesto peš, s kolesi, z vozovi; priha
jali so ali po trgovskih opravkih ali uradno.

Prek ceste, prav nasproti magazinu ni bilo hiš, tem
več nekakšna luknja, ki so v njej bili vidni vrtovi, njive, 
sadno drevje. Mesto ni segalo v širino, njive so se vsi
ljevale vse do glavne ulice. Dalje so se začenjali hribi, 
porasli z gozdovi, na pobočjih so bile kmetije.

Ko se je Majda rahlo sklonila skozi okno, je videla 
kos trga. Videla je okrajnega sekretarja, ki se je pogo
varjal z vaškimi ljudmi, dokler se niso napotili proti
njegovi pisarni. Trg so križali kmetje, uradniki študentje, 
vsak na svojo stran, kakor bi bili zgubljeni. Mesto je 
kazalo vsakdanjo podobo, ki je zjutraj živahna, popol
dne pa se spokoji, ko se kmetje odpravijo proti svojim

domovom in tu ostanejo zgolj mestni ljudje s svojimi 
vsakdanjimi tegobami in radostmi, ljubeznimi in ne
srečami.

Majda se je vrnila k mizi. Čakalo jo je delo. Oprav
ljala pa ga je topo in površno, brez sleherne skrbnosti, 
da se ji je na trenutke zazdelo, da dela vse narobe in 
se je nekaj krati šla pregledovat. Njene oči so bile mrtve, 
brez leska, a tudi brez solze. Toda vsa njena notranjost 
je jokala, in spet je kričalo v njej. Ni in ni se mogla 
sprijazniti s tem, da bi Marjana za vedno izgubila. Ni ji 
pomenil samo moškega, fanta, človeka, ki ga ima rada. 
Postal je nekaj usodnejšega, kar človeku odloča pot za 
življenje, a to ne v vsakdanjem smislu glede na to: ali 
se bo poročila z njim ali ne. Gorišek je postal vprašanje 
njenega značaja, vprašanje njene morale, vprašanje nje
nih odnosov do stvarnosti, do družbe. To je zdaj prvič 
začutila.

Ni pa se mogla otresti misli, ki se ji je kljub vsej 
bolečini vsiljevala in za katero ni našla razlage, da se 
je ta njen fant, ki je vse zidala nanj, pravzaprav zelo 
grdo, že surovo obnašal do njenega očeta. »Moj oče mu 
vendar ni nič dolžan,* si je nehote dejala, kakor da bi 
to pri njeni nesreči bilo karkoli pomembno. «Nič ga še 
ni prosil.* — Zastran očeta je bila občutljiva. Se sama 
se ni zavedala, kako je ohranila čisto ljubezen do očeta 
tudi v tem svojem propadanju. — Koliko žalitev je pre
nesla po Marjanu, vsak dan jo je vsaj enkrat globoko 
ranil. Večino jih je prenesla brez besede, za najhujše se 
je včasih nekoliko kujala, a mu jih je takoj odpustila, 
če ji je rekel pomirljivo: »Trapica, le kaj se je treba 
jeziti!*.
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ČEPRAV NEKATERI OMENJAJO MOŽNOST VLADNE KRIZE

Sklep o takojšnjem pristopu Italije k EDS
VPRAŠANJE POLICIJSKEGA SINDIKATA ŽE DVE LETI ODPRTO

Stopnjevanje terorizma in kriminala
je naletel v tujini na splošno odobravanje narekuje takojšnjo reforme policije

«lzvestja» o nevarnosti negativnih učin
kov na razvoj italijanskega gospodarstva

PARIZ — Nenadna Andreottijeva 
razglasitev takojšnjega italijanske
ga pristopa k novemu evropskemu 
denarnemu sistemu, ki prične ve
ljati 1. januar ja prihodnje leto. še 
vedno vzburja duhove na tujem, 
saj je bilo še pred nekaj dnevi 
misliti, da bo rimska vlada odgo- 
dila ta korak vsaj za mesec dni.

Francoski predsednik Giscard d’E- 
staing je sprejel ukrep italijanske 
vlade z zadovoljstvom in naglasil, 
da bodo pravzaprav članice EDS 
vse države ustanoviteljice Evrop
ske gospodarske skupnosti. Franco
ski državni poglavar se obenem na
deja, da bi tudi Irska čimprej vsto 
pila v novorojeno denarno uredi
tev. Tu gre pripomniti, da se du
blinska vlada o zadevi še ni jasno 
izrekla in da je očitno nezadovoljna 
s pogoji, ki jih ji dajejo druge 
članice EGS za pristop k EDS. Gi
scard d’Estaing je z druge strani 
poudaril nujnost upoštevanja zna
čilnosti italijanskih razmer, ko bo 
šlo v okviru novega denameea si
stema za določitev s to državo.

Andreottijev sklep je našel se
veda dokajšnji odmev tudi v fran
coskem tisku, ki nekje soglasno u- 
gotavlja, kako naj bi odločitvi 
predsednika italijanske vlade botro
valo dejstvo, da sta mu tako Gi
scard d’Estaing kakor zahodnonem- 
ški kancler Schmidt zagotovila pri
memo podporo: to pomeni z drugi
mi besedami, da nameravata spre
jeti veliko večino zahtev, ki jih je 
postavil na dvodnevnem bruselj
skem zasedanju kot pogoi za ita
lijanski pristop k EDS. Konserva
tivni «Le Figaro* piše, da je rim
ski pristanek zapečatil konec mi
ta, po katerem naj bi ZDA pripra
vile Britance, da vplivajo na Italijo 
z namenom omejiti sporazum o no
vem denarnem sistemu le na šest 
držav namesto vseh devetih, koli
kor je pač članic EGS. Neuradno 
glasilo francoskih socialistov «Le 
Matin* omenja italijansko odločitev 
o pridružitvi k EDS kot važen ko
rak na poti k izoblikovanju resni
čno skupne denarne enote evropske 
skupnosti. Komunistični «L’Huma- 
nite* se z druge strani vprašuje, 
kako je mogoča, da se je Andreotti 
odločii za takšen korak, ko pa je 
še pred tednom dni njegovo trdo 
zadržanje v Bruslju naletelo tako 
v levičarskih strankah in sindikatih 
kakor v bančnih pa tudi v velikem

munistom kaj tvornega v zameno 
za preklic njihovega nasprotovanja 
EDS.* Finančno glasilo «Wall Street 
Journal* pa nasprotno omenja mož
nost politične krize; ta naj bi na
stala že, ko bi le ena sama od strank 
ki tvorijo zdajšnjo večino, glasova
la zoper italijanski pristop k EDS 
že 1. januarja.

Kaj pa menijo v Sovjetski zvezi? 
Dogodka obširneje ne komentirajo, 
pač pa pišejo «Izvestja», da utegne 
pristop Italije k novemu evropske
mu denarnemu sistemu po sodbi 
mnogih ekonomistov zadati resen 
udarec italijanskemu gospodarstvu 
ter strmoglaviti liro v neustavljiv 
vrtinec zahodnomonetarnih špeku
lacij. (dg)

glar povabil delegacijo tržaške po
krajine na obisk v Koper in pred
sednik Ghersi je vabilo z zadovolj
stvom sprejel.

• Soglasje
(Nadaljevanje z 2. strani)

dolžna čimprei celovito zaščititi 
z globalnim zakonskim besedilom. 
Ghersi je še dejal, da bodo na na
slednjih srečanjih obravnavali še 
druge teme, vendar pa je proble
matika, ki so jo načeli včeraj, 
prioritarna.

Ob koncu razgovorov sta delega
ciji sestavili skupni dokument, v 
katerem uvodoma obnavljata vse
bino včerajšnjega obiska in nava
jata najvažnejše teme, ki so se jih 
dotaknili, to je aspekte v zvezi z 
izvajanjem osimskih sporazumov, 
tudi glede na predvideno gospo
darsko in industrijsko sodelovanje, 
nadalje sodelovanje med pristani
šči, obmejni promet in varstvo o- 
kolja s posebnim poudarkom na za
ščiti morja pred onesnaženjem, 
končno pa še vprašanja gospodar
skega, družbenega in kulturnega 
razvoja slovenske manjšine v Ita
liji in italijanske narodnostne skup
nosti v Sloveniji in v Jugoslaviji. 

Dokument se zaključuje: 
«Delegaciji sta podčrtali važnost 

okrepitve medsebojnih stikov v in
teresu vedno uspešnejšega sodelo
vanja med obema državama in 
med prebivalstvom sosednih dežei.

Ob koncu pogovorov sta delega
ciji potrdili obvezo, da se, čim, prej 
srečata v Kopru, da se še nada
lje poglobijo že obravnavana vpra
šanja. Med tem si bodo skupščina 
obalne skupnosti, občina Sežana in 
tržaško pokrajina prizadevale, da 

delu" podjetniškihK krogov ' v' Italiji tudi strokovne in druge inštitucije

OBVESTILO DEŽELNE UPRAVE

Dovolj cepiva 
proti gripi

Deželno odborništvo za zdravstvo 
in higieno je v prejšnjih dneh do
končno poskrbelo za dobavo cepiva 
proti gripi pokrajinskim zdravni
škim uradom. Z nakazilom 20.000 
doz cepiva bodo v bodočem lahko 
zadostili zdravstvenim zahtevam 
prebivalcev v vsaki pokrajini v zve 
zi s cepljenjem proti griDi.

Deželno odborništvo za zdravstvo 
in higieno je tudi sporočilo, da je 
do sedaj razdelilo potom pokrajin
skih zdravniških uradov 48.000 doz 
cepiva občinskim zdravnikom, do
mom za starejše in raznim organi
zacijam, ki so že pričele s Dreven- 
tivnim cepljenjem proti gripi.

Tajnik socialistične senatne skupine zahteva sestanek 
z vrhovnimi poveljniki karabinjerjev, finančnih stražnikov 
in policistov - Odgoditev razprave v poslanski zbornici

RIM — Tajnik socialistične 
skupine v senatu Signori je včeraj 
zahteval, naj komisiji za obrambo 
czir&ma ustavne posle čimprej skli
četa sestanek z -vrhovnimi poveljni
ki karabinjerskega, financarskega 
in policijskega rodu, na katerem naj 
bi proučili možnosti učinkovitejše 
uskladitve protiterorističnih pobud.

Signcrijeva zahteva sodi v okvir 
že predolgo odlašane rešitve vpra
šanja policijske reforme. Problem 
je, kot znana, izrazito politične na
rave in o njem že dalj časa teče 
beseda v razgovorih med predstav
niki političnih strank večine in za
stopniki vlade. Predvčerajšnjim je 
na primer prišlo do snidenja na to 
temo med krščanskodemokratskimi 
veljaki v navzočnosti notranjega 
ministra Rognonija, podobno sreča
nje je bilo včeraj popoldne, a še 
nadaljnji sestanki tovrstne narave 
bodo prihodnje dni. Udeležujejo se 
jih zastopniki strank, ki so zadolže

ni za probleme javnega reda, tako. komisije, republikanec Mammi, je 
za KD parlamentarca Signorello in okoliščino utemeljil med drugim z
Segni, za KPI Pecchioli in Flami- 
gni, za PSI Lagorio in Felisetti, za 
PSDI Belluscio (ki je po nalogu «z 
vrhas> nadomestil «preveč demokra
tično usmerjenega ter zaradi tega 
često šikaniranega in določeni ti
skovni gonji izpostavljenega odgo
vornega urednika revije «Ordine 
pubblico» Franca Fedelija) in za 
PRI Terrana in Mammi.

Najgloblja nesoglasja zadevajo 
trenutno sindikalno uokvirjenje u- 
službencev javne varnosti oziroma 
dejavnostjo uskladitev med posa
meznimi policijskimi oddelki. Po
slanska komisija za notranje zade 
ve bi morala včeraj obnoviti raz 
pravo o zakonskem predlogu gle
de policijske preosnove, in to v lu
či ustreznih stikov med strankami 
oziroma v pričakovanju politične re
šitve vprašanja, vendar je bil za
devni sestanek odložen. Predsednik

................................ ........................ .................................................

Ameriški vojaki zapuščajo J. Korejo

na naklonjenost, člankar daje ra
zumeti, da je Andreottijeva poteza 
zgrnila le še nove oblake nad itali
janskim političnim obzorjem. Go
spodarski list «Les Echos* pa u- 
gotavlja, da je italijanski ukrep 
končno razblinil strah Francozev, 
da bo njihov frank v sklopu EDS 
naislabotnejša valuta.

Zahodnonemški zunanji minister 
in trenutni predsednik izvršnega 
sveta evropske skupnosti Genscher 
je na zasedanju evropskega parla; 
menta v Luksemburgu sprejel rim
ski sklep o takojšnjem pristopu k 
EDS z veseljem ter ga označil kot 
bistven prispevek k nadaljnjemu 
gospodarskemu razvoju Evrouske 
gospodarske skupnosti. V tem okvi
ru naj bi se tudi pospešili procesi 
polnega zaposlovanja, izglajevanja 
življenjske ravni med posamezni
mi državami članicami deveterice 
in poplitvitve globeli med družbe
nim trendom na različnih območiih. 
EGS.

,«inančno glasilo «Frankfurter 
Allgemeine Zeitung* poroča, da je 
nameraval Andreotti razglasiti sklep 
rimske vlade o vstopu v EDS že
v Bruslju, vendar naj bi tega ne 
storil zaradi nekakšnega ultimata 
KPI. List pripominja, da bi brez 
Italije praktično ne moglo priti do 
stabilizacije evropskega monetar
nega trga ter nazadnje razmotriva 
o najglobljih razlogih, zaradi kate
rih naj bi se Italija kljub specifič
nim oviram pravzaprav odločila za 
takojšnji pristop k EDS: ti naj bi 
tičali v okoliščini, da se nobena od 
italijanskih političnih strank ni mo
gla kar tako odreči izdatni finančni 
podpori iz evropskega sklada v o- 
bliki posojilnih olajšav ipd. Časnik 
nazadnje napoveduje skorajšnji 
vstop v EDS tudi Irske. Znatno bolj 
je italijansko vprašanje poglobil 
člankar konservativnega »Die Welt», 
ki zatrjuje, da bo Andreotti kljub 
vsemu v bodoče še kako potreboval 
zaslombo KPI in sindikalne federa
cije: ko bi hotčl ukrepati mimo nji
ju, bi mu preostal le še odstop...

Britanski tisk je sprejel italijan
sko potezo kot sad notranjepolitične
ga kompromisa, sicer pa jo označil 
pozitivno, čeprav jo opredeljuje kot 
možno sredstvo psihološkega priti
ska na V. Britanijo in Irsko, naj sle: 
dita italijanskemu vzoru. Belgijski 
finančni minister Geens je spričo 
rimskega koraka skorajda navdušen 
in ponavlja tezo o združitvi v EDS 
vseh ustanoviteljic EGS, ki zastopa
jo kakšnih 200 milijonov duš ozi
roma 80 od sto vseh prebivalcev 
deveterice.

Ameriški tisk vidi v Andreottije-
vi potezi pogumno politično «stavo», 
pristavlja pa, da si je Italija prav 
gotovo zagotovila dokajšnjo finančno 
podporo ZRN oziroma centralnih 
bank v drugih državah članicah E 
GS za podprtje Ure v novem mone
tarnem sistemu. «Washington Post* 
piše. da je sklep o takojšnjem vsto
pu v EDS povzročil razdor v vladni 
večini, ki pa ne bi smel privesti do 
krize: »Vse odvisi od tega, če bo 
Andreotti vedel in znal ponuditi ko-

navežejo potrebne stike za nadalj- 
ni razvoj odnosov sodelovanja na 
področjih o katerih je bil govor na 
današnjem srečanju.*

Prav v okviru te skupne obveze 
je predsednik Obalne skupnosti Ce-
«illiliiiiiiiiiiiBiliiiaiiiiiliitilliiiaiiiiiiiiiiiiiaiai«iililii»iiaaiiiiiiiiiiiiiiiiiaiiiiiiiiiiiiiiiiiiiaiiliiSiiiiigaiiiiiilltniH

SKLEP BRITANSKEGA SODIŠČA

Thorpu bodo sodili 
zaradi poskusa uboja
S svojimi prijatelji je skušal spraviti s sveta biv
šega »ljubezenskega partnerja« Normana Scotta

raznoterimi drugačnimi obveznost
mi parlamentarcev, tako n.pr. s 
pogovori glede italijanskega pristo
pa k novemu evropskemu denarne
mu sistemu ter najavil, da se bo 
komisija v ta namen sešla danes 
teden.

Mammi je pripomnil, da se mora 
delo komisije čimprej izvleči iz 
zavlačevalne in imobilnostne kaše 
in da bi čimprej moralo priti do 
primernega dogovora o reformi po
licijskega aparata med strankami 
vladne večine, kajti v nasprotnem 
primeru bo podal ostavko s položa
ja predsednika omenjene komisije. 
Pripomniti gre, da člani te komisije 
obravnavajo žgoči problem policij
ske preosnove kar skoraj že dve 
leti.

Odgovorni za probleme javnega 
reda v socialistični stranki Lagorio 
meni, da nista trenutno na mestu 
glede izgledov za rešitev problema 
niti pesimizem niti ne optimizem, 
pač pa je po njegovem vsekakor po
zitivno dejstvo, da skušajo pred
stavniki posamičnih političnih strank 
izboljšali osnutek načelnega spora
zuma o ureditvi položaja policijskih 
sil z dne 19. oktobra; osnutek je 
bil, kakor je znano, pripravljen dan 
nato, ko je minister Rognoni za
ključil večmesečno diskusijo o tem 
problemu v sklopu pristojne ko
misije poslanske zbornice.

«Edino KD se še protivi vnovični 
proučitvi (in delni spremembi) vse
bine dogovora z dne 19. oktobra*, 
je zatrdil Lagorio, vendar s pri
pombo, da se stranka z druge stra
ni ne postavlja po robu nadaljnje
mu dialogu. Socialistični predstav
nik je brž zatem izjavil časnikar
jem, da se s pridržki PSI glede ok
tobrskega sporazuma o policijski re
formi bolj ali manj strinjajo danes, 
po množičnih meddeželnih zborova
njih policistov, tako komunisti kot 
republikanci in socialdemokrati.

Zastopniki strank vladne večine 
proučujejo sedaj nekatere popravke 
oziroma predloge, s kajerimi sku
ša socialistična stranka odpraviti 
«restriktivne» poglede ha probleme, 
kot so ustanovitev demokratičnega 
policijskega sindikata, opredelitev 

mmm* . .političnih pravic policajev, uskladi- 
! tev dejavnosti med silami javne var- 

- -v 1 nos ti, karabinjerji m finančnimi 
stražniki ter tako imenovana demi
litarizacija, to je izločitev policijske
ga aparata iz kroga tistih sil, ki 

■ so podvržene vojaškim zakonom.
(dg)

Malo za šal o, malo zares

Ali so marsovci res 
pristali v Mehiki?

mmjgiflPH-i'

'S : ■ -g-‘: m
Tak je NLP, ki ga je fotografiral neki policist, medtem ko je letel 
včeraj nad Palermom (Telefoto ANSA)

RIM — «So na zemlji pristali marsovci? Je novica resnična?» 
Taka in podobna vprašanja so zastavljali časopisnim uredništvom 
včeraj prestrašeni in zaskrbljeni Italijani. Res je, da se je zadnje 
dni kot oljnati madež širila psihoza, da bodo NLP pristali na zemlji, 
mogoče prav v Italiji, saj so prav v tej deželi prebivalci vzdolž 
jadranske obale vsak dan videli po več detečih krožnikom, v zad
njih dneh več kot kdajkoli prej.

Strah pred marsovci pa je včeraj še stopnjevala prva stran 
znanega italijanskega časnika «Corriere della sera». List namreč 
prinaša vest, da so marsovci pristali v Mehiki na planoti Barranca 
del Cobre. Devetkolonski naslov je sledeč: Z neke druge galaksije 
so prišli na zemljo. V podnaslovu pa je zapisano: Človek ni več 
sam v vesolju.

Jasno je, da je vest vznemirila vsakogar, ki je včeraj zjutraj 
šel mimo časopisnega kioska. In če za nameček povemo, da je 
«Corriere della sera» utemeljeval prihod marsovcev z detaljnimi 
in točnimi podatki, nam je slika popolna. Milanski časnik namreč 
piše, da je v ponedeljek ob 16.15 (po krajevnem času) na planoti 
Barranca del Cobre v Mehiki pristala vesoljska ladja. Novico so 
iz varnostnih vzrokov prikrivali polnih 18 ur. Potrdil jo je davi ob 
4.37 varnostni svet Združenih narodov. Kaže, da so marsovci z 
letečim krožnikom odpotovali z ozvezdja Lokostrelca in od tam tudi 
prihajajo. Prvi stiki z ljudmi so se vršili potom oddajanja raznih 
duhov. To je senzacionalen dogodek, nadaljuje <tCorriere della sera*, 
tajnik OZN Kurt Waldheim pa je izjavil, da se s tem začenja za 
celotno vesolje mir. Uradna sovjetska agencija Tass o dogodku molči, 
medtem ko se je Vatikan zaprl v vztrajen molk.

Tako točnim navedbam je težko osporavati, vešt pa je povzro
čila preplah tudi med raznimi poslanci, ki se mudijo v Rimu.

Res, kdo bi si mislil, da nas bodo marsovci tako kmalu obiskali 
Na žalost pa zaenkrat še nimamo vesti, kakšni so po telesnem 
ustroju in kako se obnašajo, čeprav se neuradno govori, da so 
«marsovke» fantastična dekleta, pred katerimi se lahko skrijejo 
vse dosedanje zemeljske miss sveta.

No, ob vsem tem kar smo povedali, pa moramo naše bralce 
vsekakor pomiriti. Pristanek marsovcev v Mehiki je le šala in 
potegavščina satiričnega italijanskega tednika «11 male», ki je re
produciral ’iF celdli nhšlovno stran «Corriere della sera*. Pa tudi 
članki in vest so seveda izmišljeni, kar pa ne pomeni, da šali 
ljudje niso nasedli. Nasprotno, na prvi pogled je bila novica ve
rodostojna, v očeh in zavesti bralca pa se je razblinila tisti tre
nutek, ko je le-ta začel listati po notranjosti časopisa in ugotovil, 
da o marsovcih ni ne duha ne sluha, ampak prevladujejo I® 
heci in puščice naperjene proti italijanskim političnim predstavni
kom in življenju naše družbe nasploh.

Tako so si lahko ljudje oddahnili in mimo šli na svoja delovna 
mesta. Strah, da bi za vogalom srečali marsovca se je polegel, 
pa čeprav NLP v teh dneh letajo po italijanskem nebu. (mč)

LONDON — Bivšemu liderju bri
tanske liberalne stranke, 49-letne- 
i..~, Jerremyju Thorpu bodo sodili, 
ker je sodeloval pri načrtovanju u- 
mora bivšega fotografskega mode
la Normana Scotta in ker je ščuval 
prijatelja, da zagreši zločin.

Do tega sklepa je prišlo minehead- 
sko sodišče v Somersetu po 15-dnev- 
ni preiskovalni razpravi. Skupaj s 
Thorpom bodo sodili tudi njegovim 
prijateljem, 48-letnemu bivšemu bla
gajniku liberalne stranke Davidu 
Holmesu, 45-letnemu podtajniku 
Johnu Le Mesurieru in 35-letnemu 
lastniku nekega kluba Georgeju 
Deakinu.

V preiskovalni razpravi so priče 
potrdile, kar je že vedela vsa bri
tanska javnost. Thorpe je imel v 
leth 1961 - 1962 spolne odnose z 
Normanom Scottom. Razmerja se je 
kaj kmalu zbal, ker bi mu, kot se je 
potem kasneje zgodilo, lahko pokva
rilo politično kariero. Leta 1966 je 
moral Thorpe odstopiti, ker je časo
pisje objavilo njegova «intimna» 
ljubezenska pisma Scottu. Britanski 
politik je torej sklenil, da spravi 
svojega nekdanjega »partnerja* s 
sveta. S pomočjo svojih prijateljev 
je izdelal načrt. Iztaknili so tudi 
bodočega »morilca* pilota Andrevva 
Neivtona, ki so mu obljubili 10.000 
funtov in mu že izročili prvi obrok 
5.000 funtov. Nevvton pa se je o- 
mejil le na uboj Scottovega psa, a 
vseeno se je znašel za rešetkami.

Sedanja preiskovalna razprava, o 
kateri so na široko poročali bri
tanski časopisi, je s Scottovim pri
čevanjem razgalila najintimnejše 
plati ljubezenskega razmerja, kar 
je izzvalo gnev številnih britanskih 
bralcev, ki pa jih ni presunilo mo
rilsko spletkarjenje. Načrtovanje u- 
mora ne pretrese britanske bralce, 
šokira ga pa homoseksualni odnos.

(voc)

saj je že več let vodil na drugem 
kanalu italijanske televizije rubri
ko o «vremenski sliki Italije*.

Do nesreče je prišlo na avtoce
sti Voltri - Ovada - Alessandria. 
Pennacchi se je s svojim avtomo
bilom zaletel v tovornjak pred vho
dom v predor.

Z njim so se vozili še 61-letni 
častnik ministrstva za obrambo 
Mario Veronesi, Pennacchijev 22- 
letni sin Francesco in 28-letni Ste- 
fano Adeno. Pennacchi in Verone
si sta bila pri priči mrtva. Mlade
ga Francesca so prepeljali v bol
nišnico v Genovo in vse kaže, da 
rane in poškodbe, ki jih je zado- 
bil, niso zaskrbljujoče. Zelo resno 
pa je zdravstveno stanje mladega 
Adena, ki so ga prepeljali v bol
nišnico v Alessandrio.

Po prvih ugotovitvah policije je 
Pennacchi izgubil nadzorstvo nad 
vozilom, ko 'je skozi gosto meglo 
nenadoma posijalo sonce in ga za 
trenutek oslepilo.

Meteorolog Pennacchi 
žrtev prometne 
nesreče

OVADA — Včeraj popoldne je v 
prometni nesreči izgubil življenje 
57-letni Mario Pennacchi, polkov
nik letalstva in znani meteorolog,

PROCES ZARADI POKOLA 
V KMEČKI BANKI

Pozzanov zagovornik 
zahteval oprostitev 
branjenca

CATANZARO — Na včerajšnji o- 
bravnavi catanzarskega procesa 
zaradi pokola v Kmečki banki, je 
imel zaključni poseg zagovornik 
Marca Pozzana odv. Agapito, ki 
je zahteval popolno oprostitev za 
lastnega branjenca. Agapito je o- 
dločno napadel sodnike, ki so po
stavili Pozzana na zatožno klop 
(gre za pogumne sodnike, ki so 
prvi razkrinkali fašistične terori
ste), češ da so s tem dokazali 
svoje neodgovorno ravnanje. Beg 
branjenca v Španijo s pomočjo ob
veščevalne službe SID pa je sku
šal prikazati kot zaroto proti Poz- 
zanu samemu in proti desnici, ka
teri naj bi padovski sluga naivno 
nasedel.

Za Agapitom je povzel besedo 
zagovornik anarhista Iva della Sa- 
vie, ki je poudaril, da je njegovo 
politično prepričanje edina »kriv
da* njegovega branjenca.

SEUL — Včeraj je nov kontingent 
ameriških vojakov zapustil Južno 
Korejo, tako da se prisotnost ame
riške vojske v tej azijski državi po
časi, a vztrajno manjša. Tako je se
daj v Južni Kori ji le nekaj ameriških 
enot.

Vendar to ni najvažnejša novica 
včerajšnjega dne, ki prihaja iz Ko
reje. Znani so namreč tudi uradni 
rezultati političnih volitev, ki so jih 
razpisali, da bi obnovili dve tretjini 
državnega sveta. Stranka južnoko- 
rejskega predsednika Parka Č, » 
Hija je dobila 68 sedežev, medtem 
ko je glavna sila opozicije, nova 
demokratična stranka, dobila 61 se
dežev. Neodvisni so dobili 22 sede
žev, stranka za «združitev obeh Ko- 
rej* pa tri sedeže.

Na sliki: Ameriški vojaki zapu
ščajo Južno Korejo. (Telefoto ANSA)

MOSKVA — Ne.-i sovjetski upoko
jenec je pred dnevi postavil čisto 
svojevrsten rekord. V sedmih mese
cih in 25 dnevih je prehodil celotno 
Sovjetsko zvezo od Rige do Vladi
vostoka.

Po anketi zveze potrošnikov

Strežejo nam po trinajsti plači
RIM — Nepričakovano in izredno 

povpraševanje, ki je posledica ve
čje razpoložljivosti denarja (13. pla
ča), povzroči vsako leto podražitev 
blaga na tržišču. Zato morajo ose
be s srednjimi in nizkimi dohodki, 
kakor tudi upokojenci paziti, da ne 
porabijo v decembru cele trinajste 
plače. Če nakupi res niso nujno 
potrebni, naj z njimi raje počakajo.

Tako vsaj svetuje zveza potrošni
kov, ki je z raznimi anketami (pred
vsem kar zadeva blagovni promet 
veleblagovnic) skušala ugotoviti, za 
koliko se cene v decembru poviša
jo. Iz anket« je na primer razvidno 
(obravnavali so desetletje 1967 - 
1977), da je prodaja v mesecu de

cembru — v primerjavi z mesečnim 
povprečjem ostalih mesecev v letu 
— za celih 70 odstotkov večja, vča
sih so zabeležili stoodstotne poviške, 
v letu 1977 pa so zabeležili poviša
nje kar 109 odstotnega. Velebla
govnice so namreč samo v decem
bru prodale za skoraj 170 milijard 
lir blaga, medtem ko so v ostalih 
mesecih vnovčile poprečno le 82 
milijard lir.

Obenem anketa seznanja potrošni
ke, s podražitvami, ki so jih zabe
ležili od lanskega do letošnjega de
cembra. V januarju so še občutni 
decembrski poviški (ki so posledica 
izrednega povpraševanja), ki se v 
teku leta utrdijo in predstavljajo
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PR VIČ PO STO LETIH

V palači Zarduela sta se včeraj srečala kralj Juan Carlos in tajnik socialistične stranke Eelipe Gonzales. 
Po sto letih je to prvo srečanje med, nekim španskim kraljem in socialistom (Telefoto ANSA)

nekako baza za podražitev, ki je 
posledica inflacije.

Zveza potrošnikov je zbrala in

kdaj izvažal denar na tuje. S ten* 
v zvezi je poudaril, da je takoj Prl' 
pravljen odstopiti, če bi kdo

podrobneje obravnavala 100 proiz- kazal, da ima eno samo marko ali 
vodov (hrana, pijača, oblačila, go- j en sam dolar v kakšni tuji banki' 
spodmjski stroji itd.) m ugotovila, | Plccoli, ki je odlo6no Drotestiral 
da so cene le-teh danes trikrat ve- protj «zioeinskernu natolcevanju* Jf 
eje, kot so bile leta 1971, te cene dodal tudi, da je naročil svojim <r" 
pa so se v tem mesecu podražile | vetnikom, naj' prijavijo sodišč«
še za 20 odstotkov. odgovornega urednika lista, avtori*

Piccoli in Mancini 
tožila «Panoramo»

RIM — članek, ki ga je milanski 
tednik «Panorama» objavil v svoji 
zadnji številki o pričevanju bivše
ga upravnika bančnega zavoda 
»Banco di Roma* Maria Baroneja 
v zvezi s škandalom Sindona, je 
izzval val polemičnih demantijev. 
Prvi se je oglasil predsednik kr
ščanske demokracije Flaminio Pic
coli, ki je odločno zanikal, da bi

zek demantij.

Kako se ravna torej poprečen ita-! članica in dr Ramneri Za isti ko* 
lijanski potrošnik? Predvsem je po-1 ra!c se je odliči? tudi socialistični po
stal z nakupi previdnejši in uposte-1 slanec Gia M d medte®
va tudi kvaliteto. Skuša ugoditi ze- k • , . . .. kr5čanske
ljam otrok (letos so te želje usme-. r* ,M™ J*** V
rjene predvsem k znanstveni fanta- < aem0Kracije Mlcneil omeju 1 
stiki), praznike bo preživel doma 
z družino ali v družbi ožjih prijate
ljev (restavracije so iz dneva v dan 
dražje), zase pa si italijanski po
trošnik želi barvni televizor. Kljub 
visoki ceno (največ aparatov na
mreč uvažajo iz Nemčije) je barv
ni televizor najbolj zaželen artikel.
Če prazniki ne bodo razkošni in raz
sipni, naj potekajo vsaj mirno, v 
primerni atmosferi. Lepe barve na 
televizijskih zaslonih naj bi k tej 
atmosferi znatno pripomogle, (ml)

Karabinjerji odkrili 
skrivališče 
ugrabiteljev

BRINDISI — Karabinjerji'so vče
raj ob sodelovanju policije odkrili 
v Latianu pri Brindisiju skrivališče, 
ki je služilo ugrabiteljem kot zapor 
za 42-letnega gradbenika Nicole A- 
bruscia, za katerega je družina pla
čala odkupnino v znesku milijar
de lir.

Lastnika »hiše-zapora* so preisko
valci priprli, poleg njega pa tudi 
njegovo ljubico, in sicer pod obtož
bo sodelovanja pri ugrabitvi.

Svoj zapor je prepoznal tudi Abru- 
sci sam, ki je bil v rokali ugrabite
ljev polnih 41 dni.
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Zanimiva oddaja 
o evrokomunizmu

RIM — Deset voditeljev evr0£ 
skega komunizma in socializma °° 
sodelovalo v nocojšnji oddaji 
«evrokomunistični hipotezi*, kj. -L 
bo oddajalo prvo omrežje italij®” 
ske televizije. Časnikar Bruno v 
spa bo intervjuval Giorgia Am® 
dolo, Santiaga Carrilla, Bett*® 
Craxija, Saragata, Mitterran«/ 
Gonzalesa, Soaresa, Palmeja, K'‘,0 
skega in Čhvena. Sodelovali ^ 
tudi politologi Lucio Colletti, 
sto Del Noče, Leszek Kolak<m’s ' 
Alberto Ronthey in Pietro Scoir 
pola.

Čudni tatovi 
v Parizu t

PARIZ — Celotna pariška ' 
Tomaž Akvinski, blizu četrti S® 
Germain des Preš, je od torka or 
telefonske zveze. Vzrok gre Pr‘Pg„. 
ti najverjetneje nekaterim nez« 
cem, ki so v ponedeljek pont>c' 
kradli dober del telefonskega kap) 
ki je sestavljen iz bakra in svj® { 
Teh čudnih tatov je moralo biti ^ 
precej, saj telita del kablja, k* 
ga »odnesli*, dobro tono.

RIM — Dora Moroni, Corrad®vaj 
sodelavka, ki je bila pred ntAnj 
meseci hudo ranjena v Prorn.fe- 
nesreči. v kateri si je tudi k°' g. 
ransje zlomil nogi, si je to1 ,°hko 
pomogla, da se bo za bc. - ‘‘ :e 
vrnila v družinski krog. 
sporočil primarij rimske bolni® 1 g 
v kateri je bilo Moronijeva 
mesecev na zdravljenju.


